
همین صفحه

صفحه2

یادداشت

مرادی:داشتن یک زمین 
چمن با کیفیت حق  

فوتبالیست های جاسکی است

ندای هرمزگان - شهناز خوش   
جوانان  فوتبــال  لیگ  مســابقات 
شهرستان جاســک که از یک ماه 
پیش با شــرکت پنج تیم زیر نظر 
هیــات فوتبال و همــکاری اداره 
ورزش و جوانــان در زمیــن چمن 
لشکری جاسک  ورزشگاه شــهید 
آغاز شــده بــود بــا قهرمانی تیم 

طوفان بونجی به پایان رسید.

?...م .موسوی 
اســتقبال از انتخابــات اخیر خانه 
مطبوعات اســتان هرمــزگان در 
پاییــن ترین حد خــود در تاریخ  
دوره ای انتخابات خانه بوده است 
که بــرای آن دلایل مختلفی می 

توان ذکر کرد...
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پروانه بیابانی شاعر 

پیشکسوت هرمزگانی 

درگذشت 

اعتراض طلافروشی های 
بندرعباس در واکنش به 

اعلام خبر افزایش مالیات 
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  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/10/2 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

345.000 نارنگی زرد مرغوب 1

230.000 نارنگی درجه 2 2

517.500 نارنگی محلی 3

345.000 پرتقال نافی جنوب  4

230.000 پرتقال شمال  5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?....دکترعباس فضلی 
tمقدمه

شــخصیت ها و نویســندگانی که از 
مرگِ چیزی ســخن گفته اند، شهرت 
بسیار یافته اند. نیچه مشهور به مرگ 

خداست. 

با ثبت تولید بیش از یک میلیون و با ثبت تولید بیش از یک میلیون و 6262 هزار تن بریکت گرم؛  هزار تن بریکت گرم؛ 

رکورد تولید سالیانه صبا فولاد خلیج فارس رکورد تولید سالیانه صبا فولاد خلیج فارس 
شکسته شدشکسته شد

 هنرستان های جوار صنعتی، فرصتی برای اشتغال هنرستان های جوار صنعتی، فرصتی برای اشتغال
و رفع نیازهای صنایع و رفع نیازهای صنایع 

آیا خدا مرده است؟

گروه رسانه ای ندای هرمزگان، علاقمندان به حرفه رسانه ی تصویری   

را دعوت به همکاری می نماید.
تصویربردار
گزارشگر 
تدوینگر

گرافیست

شرایط سنی : 25 - 20 سال 

رزومه خود را به شماره واتساپ  0921853245809218532458    ارسال نمایید.

 شماره تماس :076-32241515 

»دعوت به همکاری«

همراه با آموزش قبل از شروع همکاری 

یک فرصت شغلی عالی برای علاقمندان به کار رسانه 
ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 

یکی از مشــکلات بنگاه ها و شهرک های صنعتی، 
تامین نیروی کار ماهر و متخصص اســت و شکاف 
آموزشی بین دانشگاه و صنعت در سال های گذشته 
التحصیلان دانشــگاهی نتوانند  باعث شــده فارغ 
مهــارت های خود را با نیازهــای صنایع هماهنگ 

کنند.
بــه گزارش ندای هرمزگان، این معضل در اســتان 
های صنعتی کشــور پــر رنگتر اســت، به طوری 
که در اســتان هرمزگان جذب نیــروی کار ماهر از 
 مشکلات همیشگی شرکت های صنعتی بزرگ بوده 

است. 
ریشــه این کمبود به رویکردی بر می گردد که در 
ســال های نه چندان دور در مراکز آموزشی حاکم 
بود. در این ســال ها تمرکز آموزش بر رشــته های 
نظری بوده  و به رشــته های فنی و حرفه ای و کار 

دانش توجه کم تری شده است. 
نتیجه این رویکرد این بوده که بیشتر نیروی انسانی 
آمــاده به کار اما بیکار کشــور، فــارغ التحصیلان 
دانشــگاهی بوده اند، در حالی که تکنیســین ها و 
مهارت آموختگان مراکز فنــی و حرفه ای در تمام 
این ســال ها کمترین میزان بیکاری را داشته اند و 
اغلب آنها با بهره گیــری از مهارت های خود وارد 

بازار کار می شوند.
همین اتفاق ســبب شــده از یک دهه گذشته توجه 
ها به ســمت توســعه مهارت های فنی و حرفه ای 
جلب شود و اغلب کارشناسان این حوزه اعلام کنند 
توسعه هنرســتان های فنی مهم ترین راهکار حل 

مشکل بیکاری جوانان تحصیلکرده است.
موضوع ســاخت هنرســتان در جوار کارخانجات و 
مراکز صنعتی، خدماتی و کشاورزی برای مسئولان 
ذیربط حائــز اهمیت اســت و در عیــن حال این 
مهم دغدغه دانش آموزان هنرســتانی نیز محسوب 
می شــود؛ چراکه این رخداد در اشتغال زایی تاثیر به 

سزایی خواهد داشت.
راه اندازی هنرستان های فنی و حرفه ای و کاردانش 
در جــوار صنایع یکــی از برنامه هــای مهم وزارت 
آموزش و پرورش در راســتای اشــتغالزایی دانش 

آموزان در آینده است.
از ســوی دیگــر مهارت آمــوزی در نظــام های 
آموزشــی پیشــرفته جایگاه ویژه ای دارد، زیرا تنها 
آموزش ســطحی منابع درســی به دانــش آموزان 
 نمــی توانــد آنــان را بــرای زندگی آینــده آماده 

کند.
دولت ســیزدهم برای جبران این نقصان، توســعه 
هنرســتان ها در جوار صنعت را با هدف بهره گیری 
از توان صاحبان سرمایه و آموزش در محیط واقعی 
در دســتور کار قرار داده است تا جایی که »مهدی 
کاظمی« معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش 
و پــرورش، »مهارت آمــوزی« و »کار آفرینی« را 

اولویت اصلی نظام آموزش و پرورش کشور در سال 
تحصیلی جدید عنوان کرد.

کاظمــی اظهار کرد: ما با بیماری دانشــگاه گرایی 
مواجه هســتیم. هدایت تحصیلی مناســب در دوره 
متوسطه زمینه شناســایی استعدادها و تقویت آن را 
در دانــش آموزان دوره متوســطه فراهم می کند و 
باعث می شود به سمت استعداد و علایق و نیازهای 

کشور حرکت کنیم.
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش، 
یکــی از موضوعات مهم در کشــور را پیشــرفت 
اقتصادی و توســعه تولید و اشتغال دانست و گفت: 
نامگذاری ســال ها هم در سالیان متمادی با همین 
مضمون بوده و  این پیشرفت مستلزم نقش آفرینی 
آموزش و پرورش اســت البته همه دســتگاه ها و 
نهادها و بخــش غیر دولتی در این موضوع نیز باید 

مشارکت داشته باشند.
کاظمی نیاز امروز کشــور را مهارت آموزی دانست 
و در ایــن خصــوص افزود: اگر دانــش آموز بتواند 
صاحب حرفه و مهارت شــود، چرخه فقر در کشور 
قطع و اشتغال و کارآفرینی محقق می شود. همچنین 
اشتغال باعث کاهش آسیب های اجتماعی و افزایش 

ازدواج در بین جوانان خواهد شد.
وی ادامه داد: امروز ضعف نیروی توانمند را شــاهد 
هســتیم اگر به دنبال تربیت نیروی انسانی ماهر و 
متخصص برای بازارکار هســتیم باید ذینفعان بازار 
را در نظــر بگیریــم چرا که  آمــوزش یک مهارت 
و تخصصــی بدون در نظر گرفتن نیــاز بازار کار با 

مشکل مواجه خواهد شد.
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
همچنین عنوان کرد: سعی کردیم با ایجاد هنرستان 
هــای جوار کارخانه ها و مراکــز خدماتی صنعتی و 
کشــاورزی زمینه تقویت و ارتقای مهارت آموزشی 
را فراهم کنیم چرا کــه معتقدیم اگر دانش آموز ما 
پس از اتمام تحصیل بتواند صاحب یک حرفه شود 
می توانیم چرخه فقر و زمینه بیکاری در کشــور را 
قطع کنیم و این سبب کاهش آسیب های اجتماعی، 
افزایش آمار ازدواج و رفع پیری جمعیت خواهد شد. 
بنا به گفته مســئولان هرمزگان در راستای اشتغال 
جوانان در صنایع این اســتان ســال گذشته هفت 
هنرســتان جوار صنعتی در استان راه اندازی و برای 
ســال تحصیلی آینــده نیز احداث هنرســتان های 
دیگری برنامه ریزی شده اســت اما در سفر رییس 
جمهور به هرمزگان نیز چهــار طرح مهارت  محور 
مصوب شــد که با پیشــرفت هفت تا ۹۵ درصد در 

دست اجرا هستند. 
طرح هایــی در ســفر رئیس جمهور بــه هرمزگان 
مصوب شد که مجموعه مدیریتی این استان علاوه 
بر هنرستان های جوار صنایع، نسبت به تکمیل آن ها 
اهتمام دارد و همه این اقدامات در مســیر سیاست 
دولت پیرامون ایجاد اشــتغال پایدار در این اســتان 

مرزی است.
مدیرکل فنــی و حرفه ای هرمــزگان در خصوص 
مصوبــات مهارت  محور دولــت در هرمزگان اظهار 
کرد: مصوبه های ســفر نخســت رئیس جمهور به 
استان که شــامل چهار طرح می شود درحال انجام 
بوده و دارای پیشــرفت فیزیکی هفت تا ۹۵ درصد 

هستند.
محمد بذرافشــان در جمع خبرنگاران ضمن اشاره 
بــه مصوبه تکمیل مرکز آموزشــی فنی و حرفه ای 
شهرستان بشاگرد در شــرق هرمزگان،  اضافه کرد: 
2 میلیــارد تومــان باید برای این طــرح اختصاص 
می یافت که به صورت ۱۰۰ درصدی تخصیص پیدا 

کرده است.
وی اشــاره کرد: یک میلیارد تومان اعتبار این طرح 
از محل هدفمندی یارانه در سال گذشته برای خرید 
تجهیزات اختصاص یافت که انجام شد و مبلغ یک 
میلیارد تومان دیگر هم در ســال جاری اختصاص 
یافته است که برای تکمیل ساختمان های این مرکز 
هزینه می شود و امید می رود تا پایان شهریور تکمیل 

شود.
مدیرکل آموزش فنی و حرفــه ای هرمزگان افزود: 
طرح تکمیل و تجهیــز مراکز فنی و حرفه ای هفت 
تا ۱۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته که علت آن 
به مســائل مالی باز می گردد و اعتبار مورد نیاز این 
طرح باید از اعتبارات ملی تأمین شود که سه میلیارد 
تومــان از ۴۰ میلیارد تومان مورد نیاز آن اختصاص 

یافته است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفــه ای هرمزگان خاطر 
نشــان کرد: مصوبه دیگر تکمیل مرکز ســنجش و 
مهارت بندرعباس بوده که دارای ۷۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی اســت، مبلغ در نظر گرفته شده برای این 
مرکز ۱۵ میلیارد تومان بوده که شامل هفت میلیارد 
تومــان برای احداث از محل اعتبارهای اســتانی و 
هشت میلیارد تومان برای تجهیز از محل اعتبارهای 

ملی است.
بذرافشــان اشــاره کرد: مبلغ و بــرآورد اولیه فنی 
و حرفه ای بــرای این مرکــز 3۰ میلیــارد تومان 
 بود که به دلیل مســائل مالی بــا این مبلغ موافقت 

نشد.
وی در خصــوص مصوبــه تکمیل مرکز ســنجش 
مهارت جاســک هم اظهار کرد: این طرح از محل 
اعتبارهای وزارت نفت تأمین اعتبار می شود که این 
وزارتخانه مشــکلی برای پرداخت ندارد و این اداره 
کل به دلیل نداشــتن واحد فنی اداره کل نوســازی 
مدارس استان را به عنوان مجری طرح پیشنهاد داد.

مدیرکل آموزش فنی و حرفــه ای هرمزگان خاطر 
نشان کرد: نقشــه ها برای اداره کل نوسازی مدارس 
استان ارسال شده اســت که برخی از آن ها نیاز به 
 ویرایش و اصــلاح دارند و ایــن کار درحال انجام

است.



خبر

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان باتوجه 
به درخواست سفیر کنیا برای سرمایه گذاری در حوزه های 
صنعتی و فولادی گفت: اســتان هرمــزگان به تنهایی 
می تواند نیازهای کشــور کنیا را در حوزه پالایشگاهی و 

فولادی تامین کند.
به گزارش ندای هرمزگان، خلیل قاســمی در نشســت 
با ســفیر کنیا و هیات همراه آن، با اشــاره به گسترش 
مراودات تجاری و ســرمایه گذاری هرمزگان و کشــور 
کنیا، افزود: ظرفیت های موجود در اســتان هرمزگان و 
کنیا می تواند نقش مهمی در توسعه صادرات غیرنفتی و 

سرمایه گذاری در بخش های صنعتی داشته باشد.
وی با توجه بــه اینکه تاکنون محصولاتی همچون قیر، 
خرمــا و گچ از اســتان هرمزگان به کشــور کنیا صادر 
شــده اســت، بیان کرد: امیدواریم در نشست های آینده 

فعالیت های اقتصادی بین ۲ کشور را توسعه دهیم.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان اظهار 
کرد: اگر کشــور کنیا علاقه مند باشــد، جمعی از فعالان 
اقتصــادی را جهت آشــنایی با ظرفیت هــای موجود و 
نیازمندی ها برای ســرمایه گذاری در کشــور کنیا اعزام 

کنیم.
هرمزگان و کنیا مراودات تجاری خود را از سر بگیرند

ســفیر کشــور کنیا نیز با اشــاره به مراودات تجاری در 
ســالیان گذشته گفت: هرمزگان و کشــور کنیا از لحاظ 
فرهنگی وجه مشترکی دارند و این ۲ می توانند همچون 

گذشته مراودات تجاری خود را از سر بگیرند.
جاشــوا گاتیمو بیان کرد: ۲ بندر »مومباســا« و »لامو« 
نقاط مشــترک فرهنگی و تاریخی با بندرعباس دارند و 
می توانند برای مــراودات تجاری هرمزگان با کنیا نقطه 
عطفی باشــند و تلاش ما برای گسترش روابط تجاری 

بندرعباس و این بندرها است.
وی با اشــاره به ظرفیت های موجود در استان هرمزگان 
بیان کرد: برای سرمایه گذاری و مراودات تجاری فعالان 
اقتصادی شــرایطی آماده کرده ایم و از فعالان این حوزه 

برای گسترش تجارت به این کشور دعوت می کنیم.

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی  
اســتاندار هرمزگان با اشــاره به اولویت اساســی استان 
در زمینــه تولید مســکن گفت: از بانک مســکن انتظار 
 مــی رود به تعهــدات خــود در حوزه این طــرح عمل

کند. 
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی در نشست با 
اعضای هیئت مدیره بانک مســکن اظهار داشت: طرح 
نهضت ملی مســکن یکی از مهم ترین طرح های دولت 
اســت که با تجمیع ظرفیت ها این طرح را در استان باید 

به سرانجام برسانیم.
وی افــزود: هرمــزگان در حــوزه طــرح نهضت ملی 
مســکن جزو رتبه های برتر کشــور اســت اما متاسفانه 
همــکاری نامناســب بانک هــا ســبب شــده آنطــور 
 کــه انتظار می رود ســرعت پیشــرفت پروژه تســریع

نشود.
اســتاندار هرمزگان با تاکید بر اینکه بانک های اســتان 
موظف هستند در زمینه ارائه تسهیلات ویژه طرح نهضت 
ملی مســکن همکاری کامل کنند گفت: از بانک مسکن 
انتظــار داریم به تعهدات خود در حــوزه این طرح عمل 
کند و پرونده پروژه های مســکنی که به این بانک برای 

دریافت وام معرفی شده اند سریع تر تعیین تکلیف شوند.
وی تصریــح کرد: یکــی دیگر از سیاســت های ما در 
حوزه مســکن، خانه دار کردن اقشــار کم درآمد و تحت 
حمایت نهادهایــی همچون بهزیســتی، کمیته امداد و 
ســایر صندوق های حمایتی اســت در ایــن زمینه هم 
 می خواهیم بانک مسکن منابع تسهیلاتی لازم را فراهم

کند.
وی ادامــه داد: بر همین اســاس با توجه به ســابقه و 
پشــتوانه اعتباری مناسب بانک مســکن، در حوزه مولد 
سازی به دنبال استفاده از ظرفیت این بانک بوده و آماده 
 دریافت طرح های بانک برای همکاری در این خصوص 

هستیم. 
اســتاندار هرمزگان همچنین با اشاره به تفاهم نامه های 
پیشــین با بانک مســکن در حوزه ســرمایه گذاری به 
ویــژه ایجاد شــهر جدیــد خلیج فارس گفــت: آخرین 
وضعیت این تفاهــم نامه ها هم مورد ارزیابی قرار گرفته 
 و برای عملیاتی ســازی آنها برنامــه ریزی مدون انجام 

شود.

?...م .موسوی 
استقبال از انتخابات اخیر خانه مطبوعات استان هرمزگان 
در پاییــن ترین حد خود در تاریخ  دوره ای انتخابات خانه 
بوده اســت که برای آن دلایل مختلفــی می توان ذکر 
کرد...  بــا این حال یک جناح خاص که هم وعده و عید 
داده بود و هم سر رفقای خود برای تصاحب صندلی های 
خانه کلاه گذاشت، اما با وجود اینکه  امکان رای آوریش

بود و نیاز به تخلف نداشت ، دست به تخلفی بزرگ زدند 
که اداره کل ارشــاد اســتان هم اکنون انگشت به دهان 

مانده که با این انتخابات  سراسر تخلف چکار کند!
البته قانون مســیر آن را مشخص کرده است و جز ابطال 
انتخابات راهی ندارند، زیرا برابر ماده ۲۲ اساسنامه ای که 
انتخابات با مصوبات آن انجام گرفته است؛ تمام مسولیت 
های احراز شرایط و صلاحیت داوطلبان عضویت در هیات 
مدیره را بر عهده  اداره کل ارشاد استانها گذاشته است و 
در این مورد خاص استان ما بی توججهی و تخلف آشکار 

در رسته خبرنگاران انجام گرفته است.
از سویی تغییر رســته ناگهانی یکی از داوطلبان به رسته 
دیگری که تعداد ثبت نام کنندگان آن به حد مجاز رسیده 
بود، خود گویای افکار شارژی است که توسط ارشاد استان 

خلاف تبصره 4  ماده ۲1 اساسنامه رفتار کرده است. 
همچنین تایید افرادی از جناحی خاص تا آخرین لحظات 
مانده به انتخابات و شــارژ کــردن آرای آنها و عدم تایید 
فعالین رسانه های دیگر نشریات که احتمال می دادند به 
نفع این جناح رای ندهند، خود تایید گفته خبرنگاری است 
که در چواب سئوال عدم تاییدش از سوی مدیرعامل خانه 
مطبوعات به وی گفته اســت چون تو به نفع ما رای نمی 
دهی تاییدت نمی کنم! ایــن رفتار و این گفتار علاوه بر 
ظلمی که در حق آنها شــده است، نشان از کوک  سازی 
بود که هم اکنون صدایش به گوش می رسد و مدیر کل 
ارشــاد نا گزیر باید یا آخرت خود را به دنیای این آقایان 
گره زند یا در صدور دســتور ابطــال انتخابات لحظه ای 

درنگ نورزد. 

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
رئیس کل دادگســتری هرمــزگان از رهایی یک زندانی 
محکــوم به قصاص با میانجیگری مســئولان قضایی و 

اعضای شورای حل اختلاف خبر داد.
به گزارش نــدای هرمزگان، مجتبــی قهرمانی از ایجاد 
مصالحه در بیســت و یکمین پرونده قصاص این استان 
از ابتدای امســال و چهارمیــن پرونده با اجرای پویش به 

حرمت حضرت زهرا)س( می بخشم خبر داد.
وی در تشــریح جزئیات این خبر اظهار کرد: این محکوم 
به جرم قتل عمد بعد از ۷ ســال تحمل حبس در شــرف 
اجرای حکم قصاص بود که با حضور سرپرســت و قاضی 
اجرای احکام دادســرای مرکز استان هرمزگان به همراه 
مسئول هیئت صلح شورای حل اختلاف زندان بندرعباس 
در محل ســکونت خانواده مقتول در روســتای بجگان 
شهرستان منوجان در نهایت این پرونده منجر به مصالحه 
شــد و زندانی مذکور پس از اعلام رضایت اولیای دم، از 

مجازات قصاص رهایی یافت.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان همچنین با اشــاره به 
اینکه این بیســت و یکمین اعلام رضایت در پرونده های 
قصاص از ابتدای امسال در این استان است، چشم پوشی 
اولیای دم از حق قانونی خویش و اعلام عفو و بخشش در 
این پرونده را اقدامی درخور تحســین و موجب خشنودی 
خداوند متعال و در تأســی از سیره اهل بیت )ع( برشمرد 
و از اهتمام آن ها به این اقدام مهم تشکر و قدردانی کرد.

وی در پایان با اشــاره به تأکیدات ریاســت قوه قضاییه 
در خصوص لزوم تلاش بــرای تعیین تکلیف محکومان 
پرونده هــای قصاص و اســتفاده حداکثــری از ظرفیت 
مــردم، صاحبان نفوذ و صاحبــان کلام در این خصوص، 
خاطرنشان کرد: ایجاد صلح و سازش و اصلاح ذات البین 
از شــاخص ترین آموزه های دینــی و توصیه های بزرگان 
اســت و قطعاً تأسی به این رهنمود موجب ارتقای امنیت 
روانی و نهادینه شــدن اخلاق و معنویت در سطح جامعه 

خواهد شد.

ندای هرمزگان - خبر
رئیــس کمیته امداد جزیره قشــم گفــت: کمیته امداد با 
همکاری خیرین و نیکوکاران، مساعدت های برای 300 

خانواده نیازمند این جزیره قشم در شب یلدا داشته اند.
به گزارش نــدای هرمزگان، رضا تارک با اعلام این خبر 
گفت: به کمیته امداد با همکاری بخشدار شهرستان قشم 
مهمانی برای 30 یتیم به همراه خانواده هایشان در جنگل 
های حرا این شهرســتان به مناسبت شــب یلدا  برگزار 

نمودند.
تــارک افزود: همچنیــن در اقدامی خیرخواهانه توســط 
خیرین تعداد ۲0 بسته معیشتی و بسته های بهداشتی به 
ارزش 18 میلیون تومــان بین مددجویان صعب العلاج و 

زمین گیر توزیع گردید.
رئیس کمیته امداد شهرستان قشم ادامه داد: با همکاری 
بسیج خواهران سپاه قشم تعداد ۲50 بسته میوه به ارزش 
45 میلیــون تومان  تهیه و به مناســبت شــب یلدا بین 

خانواده های تحت حمایت این نهاد اهدا شد.

  هرمزگان
   

شماره 4314
دو شنبه 
4 دی   1402

دنیای دیگران یا آخرت خود رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت:

هرمزگان توانایی تامین نیازهای 
پالایشگاهی و فولادی کشور کنیا را 

دارد

2
   یادداشت

    

 اجتماعی
    

رهایی زندانی محکوم به قصاص پس از ۷ 
سال در استان هرمزگان

پرداخت بیش از چهار میلیارد تومان 
تسهیلات کارگشایی به نیازمندان بستکی

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شــرکت صبا فولاد خلیج فــارس از ثبت رکورد 
جدید تولید سالیانه بریکت گرم آهن اسفنجی در پایان سال 

مالی این شرکت خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، احسان دشتیانه با اعلام این خبر 
اظهار داشــت: صبا فولاد خلیج فارس موفق شــد با عبور از 
میزان تولید سال گذشته خود، برای نخستین بار رکورد تولید 
ســالیانه یک میلیون و 6۲ هزار و 868 تن بریکت گرم آهن 

اسفنجی را به ثبت برساند.
وی ادامه داد: این میزان از تولید در مدت زمان ســال مالی 
یــک دی 1401 تا 30 آذر 140۲ شــرکت صبا فولاد خلیج 

فارس محقق شد.
مدیرعامل شــرکت صبــا فولاد خلیج فــارس تصریح کرد: 

همچنین این شرکت برای نخستین بار در تاریخ فعالیت خود 
توانســت رکورد تولید یک میلیون تن را در طول یک سال 

مالی ثبت و از این رقم عبور کند.
دشــتیانه افزود: صبا فولاد خلیج فارس در ســال 140۲ که 
مزین به ســال مهار تورم و رشد تولید است، علاوه بر ثبت 

رکورد تولید سالیانه، توانسته رکوردهای دیگر تولید از جمله 
سه رکورد تولید ماهیانه را به ثبت برساند. 

وی این موفقیت های به دست آمده را حاصل عنایت خداوند 
متعال و تلاش های شبانه روزی تمامی کارکنان به خصوص 
در حوزه بهره برداری و تولید کارخانه صبا فولاد خلیج فارس 
دانست و از کوشش یکایک پرسنل این شرکت در این راستا 

تشکر و قدردانی نمود.
گفتنی اســت؛ صبا فولاد خلیج فارس نخســتین تولیدکننده 
بریکــت گــرم آهــن اســفنجی )HBI( در ایــران و از 
شــرکت های زیرمجموعه شرکت ســرمایه گذاری صندوق 
بازنشستگی کشــوری اســت که در منطقه ویژه اقتصادی 
 صنایــع معدنی و فلزی خلیــج فــارس در بندرعباس قرار

دارد.

با ثبت تولید بیش از یک میلیون و 62 هزار تن بریکت گرم؛ 

رکورد تولید سالیانه صبا فولاد خلیج فارس شکسته شد

استاندار هرمزگان:
بانک مسکن در طرح نهضت ملی 
مسکن به تعهدات خود عمل کند 

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
ســازمان امور مالیاتی از اول دی ماه 140۲ 
همه مشاغل را موظف به اتصال به سامانه 
مودیان کرده اســت تا بر اساس این سامانه 
هر گونــه خرید و فروش ثبــت و با ایجاد 
شفافیت، مالیات ستانی عادلانه انجام شود. 
این در حالی اســت که عده ای با فرافکنی 
بحث افزایش ۲5 درصدی نرخ مالیات طلا 
را عنوان کرده اند و در این زمینه جوسازی 

انجام شده است. 
به گزارش ندای هرمزگان، این موضوع باعث 
ایجاد نگرانی هایی از ســوی ظلافروشان 
سراســر کشور شــد و اســتان هرمزگان و 
شــهر بندرعباس هم بــا تاثیرپذیری، طی 
دو روز گذشــته، مغازه های طلافروشــی 
خود را تعطیل کــرده اند و طبق گفته های 
برخی از تعمیراتی های طلا در پاســاژهای 
تجــاری، تا برطرف نشــدن این مشــکل 
 طلافروشان مغازه های خود را باز نخواهند

کرد.
در اطلاعیه سازمان امور مالیاتی کشور که در 
راستای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان و با توجه به قانون تسهیل 
تکالیف مودیان صادر شــده، آمده اســت: 
»کلیه اشــخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( 
به شــرح ذیل از اول دی ماه ســال 140۲ 
ملزم بــه صدور صورتحســاب الکترونیکی 
نوع 1 و یا ۲ از طریق ســامانه مودیان برای 
فروش کالا و خدمات مطابق دســتورالعمل 
صدور صورتحساب الکترونیکی، حسب مورد 

هستند:
فروش خالص بیش از ۱۸ میلیارد تومان 

مشمول صورت حساب شد
1- کلیه اشخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( 
که میزان فروش خالص کالا و خدمات سال 
140۲ آنها تا پایان شهریور ماه سال 140۲، 

بیشتر از 180 میلیارد ریال بوده است.
۲- اشــخاص حقیقی موضوع جز ۲ بند ط 
تبصره 6 قانون بودجه ســال 140۲، با هر 
میزان فروش کالا و خدمات سالانه کماکان 

ملزم بــه صدور صورتحســاب الکترونیکی 
هستند.

الزام صدور صورت حساب طلافروشان 
از ابتدای دی ماه

3- عرضه کنندگان کالا و خدمات مرتبط با 
طلا، جواهر و پلاتیــن با هر میزان فروش 
کالا و خدمات به اســتناد جز 4 بند ب ماده 
۲6 قانون مالیات بــر ارزش افزوده مصوب 

سال 1400
4- فروشــندگان مواد معدنی به واحدهای 
فرآوری مواد معدنی موضوع بند م تبصره ۷ 
قانون بودجه سال 140۲ با هر میزان فروش 
ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی نوع 
1 مطابق دســتورالعمل صدور صورتحساب 

الکترونیکی می باشند.
رسید دستگاه کارتخوان بانکی در حکم 

صورتحساب الکترونیکی است
رســید دســتگاه کارتخوان بانکی یا درگاه 
پرداخت الکترونیکی اشــخاص بندهای 1 و 
۲ فوق که صرفاً برای عرضه کالا و خدمات 
با نرخ مالیات بر ارزش افزوده یکسان صادر 
الکترونیکی  در حکم صورتحساب  می شود، 

می باشد.
مراتب فــوق مانع از صدور صورتحســاب 
الکترونیکی نوع 1 و یا ۲ مطابق دستورالعمل 
صدور صورتحســاب الکترونیکی، توســط 
صاحبان مشــاغل با فروش سالانه کمتر از 
نصاب مذکور که طبق ســایر قوانین مکلف 
الکترونیکی شده اند،  به صدور صورتحساب 

نخواهد بود.
در صورتی که فروش هر مودی طی ســال 
از نصاب مقــرر در ماده 14 مکــرر قانون 
پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان و 
تبصره یک آن، عبور نماید از ابتدای دومین 
دوره بعد از اتمام دوره عبور فروش ســالانه 
از نصاب مقرر، ملزم به صدور صورتحساب 
الکترونیکــی نــوع 1 و یا ۲ حســب مورد 
می باشــند. به طور مثــال چنانچه فروش 
مــودی تا پایان پاییز ســال 140۲ به 180 
میلیارد ریال برســد از ابتدای فروردین ماه 

ســال 1403 مکلف به صدور صورتحساب 
الکترونیکــی نــوع 1 و یا ۲ می باشــند و 
چنانچه به همین ترتیــب فروش مودی تا 
پایان اســفند ماه 140۲ از نصاب فوق عبور 
نماید از ابتدای تیر ماه ســال 1403 مکلف 
به صدور صورتحساب الکترونیکی نوع 1 و 
یا ۲ حسب مورد خواهد بود. بدیهی است با 
توجه به نصاب های مندرج در تبصره 1 ماده 
14 مکرر فوق، محاسبات هر سال بر اساس 
نصاب مربوط به آن سال انجام خواهد شد.

عدم صدور صورتحساب الکترونیکی توسط 
اشــخاص به شرح فوق، مشــمول جرایم و 
ضمانت اجرایی قانون پایانه های فروشگاهی 

و سامانه مودیان خواهد بود.
افزایش ۲۵ درصــدی مالیات از صنف 

طلا تکذیب شد
در همین ارتباط سازمان امور مالیاتی تاکید 
کرد که در حال حاضــر اصل کالای طلا، 
جواهر و پلاتین از مالیات معاف بوده و فقط 
۹ درصد مالیات بــر ارزش افزوده از اجرت، 
حق العمل و ســود این کالا دریافت می شود 
که این نــرخ مطابق قانون مالیات بر ارزش 

افزوده مصوب سال 1400 است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
هیچ گونه نرخ جدید یا پایه جدید مالیاتی برای 
طلافروشان وجود ندارد، گفت: طلافروشان 
مصنوعات طلا و پلاتین مکلفند که از اول 
دی 140۲ به سامانه مودیان مالیاتی متصل 
شوند و صورتحســاب های خرید و فروش 
طــلا و جواهر را در این ســامانه بارگذاری 

کنند.
مهدی موحــدی  بک  نظر اظهار داشــت: 
هیچ نرخ جدید یا پایــه جدید مالیاتی برای 

طلافروشــان وجود ندارد و فقط تکلیفی که 
از قبــل برای آنها در نظر گرفته شــده بود، 
این اســت که طلافروشان مصنوعات طلا 
و پلاتین بر اســاس جزء 4 بند »ب« ماده 
۲6 قانون مالیات بــر ارزش افزوده مصوب 
1400 مکلف هســتند که از اول دی 140۲ 
به ســامانه مودیان مالیاتی متصل شوند و 
صورتحســاب های خرید و فــروش طلا و 
جواهر را در این ســامانه بارگذاری کنند و 
این در راســتای الزام قانون تسهیل کسب 

و کارها است.
وی گفــت: ســایر مودیــان در قالب حکم 
خــاص مانند طلافروشــان و یا پزشــکان 
در قالــب جز ۲ بنــد »ط« تبصره 6 قانون 
بودجــه 140۲ نیــز ملــزم به اســتفاده از 
صورت حســاب های الکترونیک هستند، اما 
غیــر از این موارد خاص همه کســانی که 
تا پایان شــهریور درآمد بــالای 18 میلیارد 
تومان داشــته باشــند، از اول دی ماه ملزم 
هســتند که برای عملکرد فصل پاییز خود 
به ارائه صورتحساب های مالیاتی در سامانه 
مودیان اقدام کنند و کســانی که درآمدشان 
بعد از آن از 18 میلیــارد تومان تجاوز کند 
بعد از پایان زمستان امســال از اول تیرماه 
1403 مکلف خواهند شد صورتحساب های 
ثبــت مودیــان  ســامانه  در  را   خــود 

کنند.
موحدی  بک  نظر تاکید کرد: طلافروشــان 
مانند سابق ملزم هستند ۹ درصد مالیات بر 
ارزش افزوده از اجرت و کارمزد طلا بپردازند 
و هیچ حکــم جدیدی برای طلافروشــان 

وجود ندارد.
بر  خاطرنشــان  کــرد: طلافروشــان  وی 
اســاس قانــون از ابتدای دی مــاه مکلفند 
ســامانه  در  را  خــود  صورتحســاب های 
مودیــان بارگــذاری کننــد. یعنــی فقط 
اتصــال آنها به ســامانه مودیان و ارســال 
صورتحســاب های الکترونیکی مدنظر است 
 و نرخ جدیدی از مالیات طلافروشان مطرح

 نیست.

اعتراض طلافروشی های بندرعباس در واکنش به اعلام خبر افزایش مالیات 

 نظــر بــه اینکــه آقای اســمعیل احمــدی فرزند عبــدالله  ســبق تصرفات ملکــی به مســاحت تقریبــی ۲۲۹۲ مترمربع بــا کاربــری زراعی واقع در نقاشــه
می باشــند بدینوســیله اعلام می گردد در صورتی که اشــخاص حقیقی و حقوقی نســبت به ملک مورد آگهی هرگونه حق یا حقوقی داشــته بایستی ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوســت اصل ســند و یا مدرک مثبته مالکیتی رســمی به مدیریت املاک و مســتغلات ســازمان 
 منطقه آزاد قشــم تســلیم نماید. بدیهی اســت در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر یا وصول اعتراض بدون مدارک مثبته مالکیتی اقدام بعدی صورت

پذیرد.

داریوش جهان بین سرپرست مدیریت املاک و مستغلات

ندای هرمزگان – گروه اقتصادی 
مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمزگان گفت: 
آماده همکاری تعاملات تجاری در حوزه های 
ترانزیــت و موضوعات مرتبــط با صادرات و 
واردات و انتقــال تجربیات دریانوردی به کنیا 

هستیم. 
به گزارش ندای هرمزگان، حسین عباس نژاد 
در نشستی با ســفیر کنیا با اشاره به آمادگی 
همکاری تجــاری در حوزه های ترانزیت بین 
ایران و کنیا هســتیم، اظهار داشت: یک خط 
کشتیرانی هر ۲0 روز یکبار وارد بندرعباس و 
پس از بارگیری انــواع کالا از بندرعباس به 
مقصد موباسا و دارالسلام کنیا جابه جا می کند. 
وی ادامــه داد: در صورت ایجــاد یک خط 
مشــخص از ســوی تجار کنیا، این آمادگی 
وجود دارد که این خط به شــکل منظم بین 
بنادر استان هرمزگان و کنیا رفت و آمد داشته 

باشند. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان با اشاره 
به عضویت ســازمان بنادر ایــران و کنیا در 
سازمان بین المللی دریانوردی آیمو بیان کرد: 
در حــوزه آموزش های مشــترک دریانوردی 
آماده انتقال تجربیــات دریایی و بندری بین 

دو کشور هستیم. 
ســفیر جمهوری کنیا در تهران نیز بازدید از 
بخش هــای مختلف مجتمع بندری شــهید 
رجایــی به عنــوان یکی از بنــادر راهبردی 
منطقه، را یک تجربه  به یادماندنی برای خود 

دانست. 
"جاشــوا ایگوتا گاتیمو" با بیان اینکه ایران و 

کنیا در بخش های فرهنگی نیز شباهت هایی 
بــه یکدیگر دارند که نشــان دهنده تعاملات 
تاریخی اســت، اظهار کرد: بندر جزیره لامو 
در کنیا اشتراکات زیادی با بندر شهید رجایی 

دارد بــه طوری که در این جزیره محله ای به 
نام »بندر عباس« وجود دارد.

وی ادامه داد: به نظر می رســد در این شهر 
تقویت  برای  بالقــوه ای  ظرفیت های  بندری 
همکاری اقتصــادی و دریایی در آینده وجود 
دارد کــه می تواند شــرایط را برای توســعه 

اقتصادی فعلی نیز فراهم کند.
»رفت وآمد کشــتی ها و داد و ســتد تجار از 
بندرعباس بــه جزیره لامــو در کنیا در ایام 
قدیم محله ای بــه نام محله بندرعباس را در 
ایــن جزیره تاریخی بــا قصه های جالبی که 

محلی ها می گویند به یادگار گذاشته است«.
سفیر کنیا با اشاره به به دسترسی این کشور 
به بازارهای اروپایی و ضرورت افزایش تولید 
بین ایــران و تجار کنیا بیان کــرد: با توجه 
به تعاملات ســازنده بین ســفارت دو کشور 
تجربیات  تبادل  برای  مناســبی  فرصت های 

برای ساحل نشــینان و ســاکنان شــهرهای 
ساحلی از جمله مردم مومباسو خواهد بود. 

گاتیمو ضمن دعوت از مسوولان سازمان بنادر 
و دریانوردی برای حضور در کنیا و آشنایی با 
این  ســرمایه گذاری  فرصت های  و  مزیت ها 
کشــور خاطرنشــان کرد: کنیا فرصت های 
تجاری زیادی بــرای رونق و تقویت تجارت 

دریایی با استان هرمزگان دارد. 
ســفیر جمهوری کنیا در تهران در راس یک 
هیــات اقتصادی از بخش هــای مختلفی از 
جمله ســاختمان مرجع دریایی، ترمینال های 
کانتینــری، بنــدر نفتــی خلیــج فــارس و 
محوطه هــای بندری منطقــه اقتصادی بندر 

شهید رجایی بازدید کرد. 
گفتنی است، روابط سیاســی ایران و کنیا از 
سال 1350 میلادی و روابط فرهنگی از سال 

13۷1 آغاز شده است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان در حاشیه بازدید سفیر کنیا از بندر شهید رجایی عنوان کرد؛

آماده تعاملات تجاری و انتقال تجربیات دریانوردی با کنیا هستیم 



فرهنگ

نمی دانــم چرا این ملــت قدر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و فرهنگستان زبان فارسی خود را نمی داند...

شــورایی که بدون هیچ چشم داشــت و توقعی و تنها و 
تنهــا به خاطر خــدا و خدمت به ملــک و ملت، بیل و 
کلنگ ) ببخشــید قلم و کاغذ( را به دســت گرفته، زور 
می زند عرق می ریزد و در گرما و ســرما با این کلمات 
و جملات غربی و نامأنوس می جنگد تا مشکل اساسی 
مردم را که از نان شــب واحب تر اســت، حل و فصل 

نماید.
شــما تصور بفرمایید اگر این فرهنگســتان شق القمر 
نمی کرد و به جای کلمه »آسانســور« معادل بالابر را 
را بــه کار نمی بــرد و یا به جای لازانیــا از معادل آن 
»خمیربرگ« اســتفاده نمی کرد و یا مــا هم چنان از 
تبلت به جای رایانک مالشــی استفاده می کردیم، الان 

چقدر از فرهنگ و تمدن غنی خود دور افتاده بودیم...
خــدای خود را شــاکریم که در ســایه تلاش و همت 
عزیزان مان در فرهنگســتان زبان فارسی، الان جوانان 
ما به جای »آکنه« از »رخ جوش« استفاده می کنند. 

و چه زیباســت شــنیدن این جمله از یک جوان شیفته 
وطنی که می گوید: من از عشق تو رخ جوش زدم و تو 

از رخ جوش من هی جوش می زنی...
و زیباتر از ان جایگزینی کلمه »رســتوران خویش یار« 
به جای ســلف ســرویس و کلمه »بــرگگ« به جای 
چیپس اســت که الان یک جوان خیلی راحت می تواند 
این جمله را زمزمه کند: »کاش یار خویش را می دیدم 
و در رســتوران خویش یار در کنار او ماســت و برگکی 

می خوردم«....
شــما فکرش بکنید ســال ها و حتی قــرن ها بود که 
شــعرای قدیم و جدید ما به بادی که با سرعت کمتر از 
۵/۰ متر بر ثانیــه در حال وزیدن بود با کمال بی ادبی 
»نسیم« می گفتند، خدای را ســپاس که فرهنگستان 
پای به میدان نهاد و شعرای ما را از شر این کلمه راحت 

کرد و کلمه زیبای »ارامه« را جایگزین آن نمود...
در لطافت این فرهنگســتان هرچــه بگوییم کم گفته 
ایــم، جایگزینی کلمه های »درونداد« و »بیرونداد« به 
جای input و output و دســتی به جای »پرتابل« 
شــاهکار دیگری اســت از این مرکــز فرهنگ و ادب 

فارسی...
در همین راســتا زمانی که ما ایــن جمله های زیبا ان 
هم به وفور می بینیم، نمی دانید چه شــور و حالی پیدا 

می کنیم:
عزیزم، راســتی چند وقتی اســت که درونداد دستگاه 
دســتی ام مشکل پیدا کرده اســت، امیدوارم بیروندادم 

به مشکل بر نخورد...
بنده خدایی به خانمش پیغام داده بود:

»عزیزم، تو نبودی و امروز دمابان خالی بود«...
فرهنگستان واژه قشنگ دمابان را به جای »فلاسک« 

گذاشته است...
و مهــم تر از همــه انتخاب نــام »روز ترویج فرهنگ 
میهمانی و پیوند با خویشان« به جای شب یلدا و »روز 

تکریم همسایگان« به جای چهارشنبه سوری است...
باور کنید تمام مشــکلات شــب یلــدا از قبیل گرانی 
خشکبار و هندوانه و ســایر مخلفات با انتخاب این نام 
کلهم حل و فصل گردیده اســت چون طبق نام جدید 
شــب یلدا به روز تبدیل شده است و  میهمانی ها کلهم 

کن فیکون شده است....
»فضول محله«

 

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان به مناسبت 
درگذشــت استاد بانو پروانه بیابانی پیام تسلیت را صادر 

کرد.
بــه گــزارش ندای هرمــزگان، متــن پیام اســمعیل 

جهانگیری به شرح ذیل می باشد:
انالله و انا الیه راجعون، خبر درگذشــت استاد بانو پروانه 
بیابانی از شــاعران پیشکسوت اســتان هرمزگان بسیار 
غم انگیز بود. این شــاعره و مولف فقید عمر گرانمایه 
خود را در راه نشــر فرهنگ و خدمت به اهالی شــعر و 
ادبیات اســتان گذراند و توانست در طول چندین ساله 
عمر با برکــت خویش چندین جلد کتــاب را به تالیف 
رســانده و با طبع روان، اشــعار و آثار ماندگاری از خود 

به یادگار گذارد.
اینجانــب ایــن مصیبــت وارده را خدمــت خانواده و 
بازماندگان و اهالی فرهنگ اســتان هرمزگان تســلیت 
عرض نموده و از درگاه احدیت برای آن مرحومه غفران 

و رحمت الهی مسئلت می نمایم.
شــایان ذکر اســت: اســتاد بانو، پروانه بیابانی یکی از 
شــناخته  شده ترین شاعران خطه ی هرمزگان زاده  سال 

۱۳۰۵ در بندرعباس است.
ایشان علاوه بر یادگیری قرآن، به شعر و ادب و داستان 
علاقه مند بوده است تا جایی  که خودش بیان می کند: 
در سن ۸ ســالگی کتاب های )یوسف و زلیخا( و )خرم 
زیبا( را مطالعه کردم و از آن دوران به بعد سرودن شعر 

را آغاز کردم.
بیابانــی گرچه ســبک کهن را در شــعرش دارد؛ ولی 
روح نوگرای او کلمــات را آنقدر صمیمی و با باورهای 
امروز نزدیک می کند که فراموشــمان می شــود که در 
ســبک کهن ســیر و ســلوک می نماییم. وی غزلیات، 
 دوبیتــی، مثنــوی و رباعی هــای زیــادی را ســروده

است.

مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی 
هرمزگان در بازدید از قلعه گوربند میناب گفت: قلعه گوربند 

میناب مرمت اضطراری می شود. 
به گزارش ندای  هرمزگان، محمد محســنی با اشاره به این 
مطلب افزود: این بنای تاریخی خشتی مربوط به اواخر دوره 
قاجاریه اســت که در شهرستان میناب، روستای گوربند، در 
میان در میان اراضی و خانه های روستایی واقع شده است. 

وی با اشــاره به اینکه برای مرمــت قلعه ابتدا باید وضعیت 
پایداری قلعه انجام شــود، اظهار کرد:  در راســتای پایداری 

این بنای خشتی، مرمت اضطراری قلعه انجام خواهد شد. 
محســنی تاکید کرد: سپس بر اســاس طرح مرمت، اعتبار 
اســتانی یا ملی جذب و اقدامــات اجرایی و مرمت بنا انجام 

می شود.
از دیگر آثار تاریخی شــرق اســتان که نیز به توجه دارد دژ 
شــکانی  اســت این دژ کشف شده در ســنوات اخیر واقع 
در روســتای نخل ابراهیمی شهرســتان میناب یکی از آثار 
تاریخی و محوطه های باســتانی است که در پی گزارشات 
مردمی پس از حفاری های متعدد افرادی ناشــناس و سرقت 
ظروف و اشــیاء به دست آمده توسط میراث فرهنگی استان 
مورد بازدید و ثبت شــد که متاسفانه اقدام قابل توجهی در 

این مکان جهت حفاظت صورت نگرفت.
قلعه سیریک

کلات سیریک یا همان کلات میرحاجی در بخش سیریک 
قرار دارد که توسط امیرنشینان در قرن هشتم تا دهم هجری 

به عنوان سکونت گاه مورد استفاده قرار گرفته می شد.
قلعه کردر

قلعــه کــردر کــه در ۱۳ کیلومتــری جنوب مینــاب و در 
نخلســتان های روســتای کردر قرار دارد دارای چندین برج 
بوده اســت که در بدنه هر برج سوراخ هایی که برای دیده 

بانی و حفاظت از برج وجود دارد.
قلعه گرازو

ایــن قلعه در روســتای گرازوئیه قــرار دارد که اکنون فقط 
آثار تخریب شــده از این قلعه بر جای مانده است و حسرت 
هر رهگذری را درپی دارد که شــاید اگــر کوچک توجهی 
به این آثار در طول ســال های گذشته می شد چه بسا چرخ 
اقتصاد و معیشت مردم محروم این مناطق با توسعه صنعت 

گردشگری به گردش در می آمد.
قلعه شاداب

قلعه شاداب بر فراز صخره های روستای کنار جو قرار دارد، 
در این قلعه ســفال های رنگارنگی متعلــق به قرون متاخر 

اسلامی به دست آمده است.
معبد عشاق روستای گروگ

در مورد ساخت این معبد که به صورت افسانه نقل شده است 
از سرنوشت ۲ جوان در حدود چهار صد سال پیش که به هم 
دل بســته و با مخالفتی شدید مواجه می شوند و در آخر این 
فراق به مرگ آنان منجر شــده است یاد شده و هم اکنون 

دست خوش تخریب به سبب تداوم بی توجهی ها است.
 

کتاب »دار زَن« نوشــته طاهره کوه کن توســط انتشارات 
شهید کاظمی منتشر و راهی بازار نشر شد.

به گزارش خبرنگار مهر، کتاب »دار زَن« نوشته طاهره کوه 
کن به تازگی توســط انتشارات شهید کاظمی منتشر و روانه 

بازار نشر شده است. 
ایــن کتاب زندگینامه داســتانی اصغر اقلیــدی از روزهای 
انقلاب تا اسارت در زندان های حزب کومله است.زندگی ای 
که ســالِ ۶۲ مانند خط کش، به دو قسمت تقسیمش کرد. 
بخش اول، مربوط می شــود به حوادث جورواجور سیوند در 
قبل از انقــلاب و تلاش های اصغر به همراه پدر و برادرش 
برای گذران زندگی شان در برابر ظلم هایی که از طرف مالک 

و جنگل بانی بهشان تحمیل می شد.
بعد هم رفتنش به جبهه و جانبازی و گذراندن دوره تکاوری. 
بخش دوم در جبهه شــمال غرب دور می زند. آن شهرهای 
کوهستانی و پر پیچ و خم با گروهک های کومله و دموکراتی 
که می خواستند سر به تن نظام نباشد. اصغر به همراه ارتش 
کلاه سبزها، سینه به سینه ی دشمنان خانگی ایستاد. اما در 
یکــی از مأموریت ها به خاطر لو رفتــن عملیات، با ته مانده 

گردان، ناچار به تسلیم شدند.
نفس هــای عمیق و نامنظــم بخش دوم از اینجا شــروع 
می شــود. با در بنــد افتادنش توســط گروهــک کومله و 
دموکرات، روی دیگری از زندگی، خودش را به او نشان داد. 
خاطرات این بخش در زندان های دوله تو و آلواتان، شــکل 
 می گیرد تا آنقدر رشــدش دهد که برســد به آن چیزی که

باید.
در بخشی از این کتاب می خوانیم: بین خواب و بیداری یادم 
به حرفی افتاد که دیروز به آبجی سروگل زده بودم. از روی 
تشک جستی بلند شدم. از خســتگی یادم رفته بود. نگاهی 
به ســاعت دیواری کردم. دیشب تا صبح با حمید کنار جاده 
پســت دادیم و ماشــین ها و آدم ها را تفتیش کردیم. وقتی 
آمدم، چیزی نفهمیدم تا الان که ســاعت نهُ است. بلند شدم 
و رفتــم توی حیاط. خاله خانه نبود. فاطمه داشــت ایوان را 
جارو می زد. امان الله و خدیجه و عابدین هم مثل همیشه با 
مرغ ها سرگم بودند. در حیاط را باز کردم و نگاهی به بیرون 
انداختم. خبری از سروگل نبود. قرار بود امروز سروگل برود 
خانــه دایی و باهاش حرف بزند. نمی توانســتم حدس بزنم 
چــه جوابی بهش می دهد. کاش زودتــر می آمد و از فکر و 
خیــال خلاصم می کرد. رفتم توی پســتو تا چیزی بخورم. 
»اگه دایی به خاطر وضع مالی خوبشــون جواب نه بده، باید 

چی کار کنم؟« ...
این کتاب با ۱۵۶ صفحه، شمارگان هزار نسخه و قیمت ۴۷ 

هزار تومان عرضه شده است.

tمقدمه
شــخصیت ها و نویســندگانی که از مرگِ 
چیزی ســخن گفته اند، شهرت بسیار یافته 
اند. نیچه مشهور به مرگ خداست. او با طرح 
این ایده در کتاب »حکمت شادان«، غوغایی 
به پا کرد که تاکنون آثارش برجا مانده است. 
پس از او رولان بــارت در مقاله ای بلند از 
مرگ مؤلف خبر داد و هرمنوتیکرهای زیادی 
در مباحث زبان شناسی پیرو او شدند. گراهام 
آلن در کتاب »رولان بارت« به استناد کتاب 
»غوغای زبانِ« او به نزدیک شدن نظریه ی 
مرگ مؤلف به مرگ خدای نیچه گواهی می 
دهد)ص ۱۲۲( بارت مؤلف را خالق خداگونِ 
معنا می داند.)ص ۱۲۸( جالب اســت بدانید 
که بارت هم متأثر از اندیشه های ژاک دریدا 
اســت که قائل به شالوده شــکنی یا مرگ 
ســاختار بود. یا کســانی چون ژان فرانسوا 
لیوتار و لارِنس کِهون که از پساتجددگرایی 
ســخن می گویند، باز از مرگ یک سوژه و 
تکوین ســوژه ی نوین خبر می دهند. حتی 

احیاگــران دینی هم با طرح نظریه ی جدید 
در حوزه ی دین شناســی، به اماته ی دینی 
و پایــان یافتن یک قرائت از دین فتوا صادر 

می کنند. 
از ایــن پارادوکس ها می توان نتیجه گرفت 
که هر تزی در زمان و شرایطی خاص بیان 
شــده اســت و قابل تعمیم به همه ی زمان 
ها و مکان ها نیســت. بنابراین طرح مرگ 
خدا توسط نیچه نیازمند واگشایی و تحلیلی 
همه جانبه است تا مقصود او روشن و مبرهن 
گردد. چنان که مرگ مؤلف بارت در پی بیان 
زایش معنا از یک متن است. به این که متن 
و نه اثر، تولیدکننده ی معنای جدید اســت 
و نباید به همان معنای نخســتین که مؤلف 

گفته یا نیت داشته است؛ اکتفا کرد.
با یادآوری چند نکتــه ی ضروری، موضوع 
بحث یعنی تحلیل مــرگ خدای نیچه را از 

زوایای مختلف پی می گیریم. 
۱- دیریست ذهنم درگیر مرگ خدای نیچه 
است و با مطالعه ی هر کتاب فلسفی معاصر 

غرب به دنبال پاســخی برآمده ام. جســتار 
فعلــی محصول یادداشــت هایــی در مقام 
تحلیل این پرســش و گردآوری پاسخ های 
بسیاری اســت که تاکنون به آن داده شده 

است.
۲- پاسخ به پرسش فوق از سوی فیلسوفان 
و نیچه شناســان گاه مجمّــل و گاه مفصّل 
اســت. ذکر پاره ای از آنها ما را با فلســفه 
ورزی و نــگاه نیچه به خدا و جهان و ارزش 

های دینی آشنا می کند.
۳- سبک نوشــتاری نیچه آفوریسم است. 
یعنی گزیده گویی و کوتاه نویسی و در عین 
حال عمیق و دقیق نگاشتن. همان طور که 
خودش می گوید آرزویش این بوده که یک 
کتاب یا چندیــن کتاب را با یک جمله بیان 
کند.)رامین جهانبگلو، جلســه ی اول درس 

گفتار فلسفه ی نیچه(
۴- نیچه اساسا یک فیلسوف ضدنظام است. 

بنابراین خوانندگان نیچه باید به این نکته ی 
بسیار مهم توجه داشته باشند که نمی توان 
با یک کتاب یا دو مقاله راجع به او خواندن، 
شــناخت کافی و لازم را از او به دست آورد.

)رامین جهانبگلو، جلسه ی اول درس گفتار 
فلسفه ی نیچه(

۵- در مقابل این پرسش که منظور نیچه از 
مرگ خداوند چه بوده است یک پاسخ واحد 
و درست وجود ندارد... اما مطمئنا نیچه دست 
کم می خواســت پایان صورت های سنتی 
اقتدار را اعــلام کند. صورت اقتدار تاریخی، 
سیاســی، دینی، اخلاقی.)نگاهی به فلسفه، 

دونالد پامر ص ۳۳۸(
نوشــتار حاضر ضمن اشــاره ی اجمالی به 
موضوع و پیشــینه ی بحــث، نظر نیچه را 
از زوایای جامعه شــناختی، روان شــناختی، 
ســیطره ی علم، معنای زندگی و فراروایت 

ها مورد ارزیابی قرار می دهد.
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توسط انتشارات شهید کاظمی؛

»دار زَن« به کتابفروشی ها آمد

?گردآوری: کاظم گلخنی 

پروانه بیابانی شاعر پیشکسوت هرمزگانی 
درگذشت  

   خبر 

آیا خدا مرده است؟

گلچیــن گیلانی اوایل جنگ جهانی دوم و 
زمانی که در غربت به ســر می برد، شــعر 
»باران« را به یاد دوران کودکی خود سرود 
و حدود ۳۰ ســال بعد از سرایش، این شعر 
به کتاب های درســی راه پیــدا کرد و در 

دل وجان کودکان نشست.
 شعر »باز باران با ترانه« یکی از شعرهایی 
است که در خاطره جمعی ایرانیان مانده و 
گاه آن را در روزهای بارانی زمزمه می کنیم 
و »شاد و خرم« به دوران کودکی می رویم.

ســیدمجدالدین میرفخرایــی، متخلص به 
گلچین گیلانی )۱۱ دی ۱۲۸۸، رشــت ــ 
۲۹ آذر ۱۳۵۱، لندن(، پزشــک و شــاعر و 
از خانواده ای سرشــناس بــود. مجدالدین 
تحصیلات مقدماتی را در زادگاهش گذراند 
و دوره متوســطه را در تهــران بــه پایان 
رساند. ســپس در فلســفه و علوم تربیتی 
دانش آموخته شــد. پس از آن به انگلستان 
رفت و در رشــته بیماری های گرمســیری 
تخصص گرفت و دیگر به ایران بازنگشت.

گلچیــن از نوجوانی به شــاعری پرداخت 
و کم کم به شــهرت دســت یافــت. چند 
شــعر از او در روزنامه های رشــت و بعدها 
در مجله های ارمغــان، روزگار نو، فروغ و 
سخن منتشــر شد. شــعر »بارانِ« او، که 
بخشــی از آن، از چند دهــه پیش به این 
سو، در کتاب های درســی به چاپ رسید، 

معروف است.
 چرا شعر باران در خاطره جمعی ماند؟

کامیار عابــدی، منتقد ادبی و پژوهشــگر 
که نخســتین مقالــه و کتابــش را درباره 
گلچین گیلانی در ســال ۱۳۶۸ نوشــته و 
کتابــش با عنوان »با ترانــه باران: زندگی 
و شــعر گلچین« حدود ۱۰ ســال بعد در 
نشر ثالث منتشر شــده است، در گفت وگو 
با ایســنا درباره علت شــهرت این شعر و 
آیــا صرفاً آمدنــش در کتاب های  این که 
درسی باعث شهرتش شده، با بیان این که 
حضــور این شــعر در کتاب های درســی 
می تواند عاملی بر شهرتش باشد، می گوید: 
گلچین گیلانی در این شــعر از یک آهنگ 
به نحوی که  کرده  اســتفاده  شادمان  خیلی 
بــرای بچه ها خیلی ملموس اســت و این 
بوده است. همچنین  موضوع خیلی مهم تر 
تصویرپردازی هــای گلچین گیلانی در این 
شعر خیلی شاد و زنده است و برای بچه ها 
بســیار جذاب و ملموس اســت و این ها از 
عوامل شــهرت این شعر است. آهنگ شعر 

برای ســنین کودکی فوق العاده اســت و 
آن ها را جذب می کند و در ذهن کودکان و 

نوجوانان به صورت خاطره می ماند.
  او می افزایــد: گلچین گیلانی این شــعر 
را زمانــی که ســال ها دور از ایران بوده و 
در انگلســتان می زیســته به یاد زادگاهش 
سروده اســت. فکر می کنم از نظر روحی، 
این غربت در شــعرش تأثیرگذار بوده که 
به یاد دوران کودکی اش سروده است. این 
عوامل دست به دســت هم داده تا این شعر 
به عنوان شعری برجســته در ادبیات ایران 
مطرح شود که نه فقط کودکان بلکه حتی 

بزرگسالان را به خود جذب و جلب کند.
 شاعری که در جنگ جهانی دوم راننده 

آمبولانس بود
 عابدی درباره تاریخ ســرایش شعر که به 
اوایل جنگ جهانــی دوم برمی گردد، بیان 
می کنــد: بله در اوایل جنــگ جهانی دوم 
و زمانی که ایران هنوز وارد جنگ نشــده 
بود؛ ولی انگلستان درگیر جنگ بود سروده 
شده اســت. یکی از نکته های جالب درباره 
گلچین گیلانی این است که او جزء معدود 
شــاعرانی اســت که مواجهه مستقیمی با 
جنــگ جهانــی دوم دارد؛ گلچین گیلانی 
در زمــان جنگ راننــده آمبولانس بوده و 
این موضوع در شــعرش بــا عنوان »خانه 
تار« انعکاس یافته اســت. این شعر درباره 
خانه ای است که به دلیل بمباران آلمان ها 
ویران شــده است. در چند شعر گلچین که 
در این دوره سروده شــده روح بدبینانه ای 
منعکــس شــده که آن هــا هــم احتمالًا 
 حاصل بمباران لندن توســط آلمان ها بوده 

است.
حســن انوری پای گلچین گیلانی را به 

کتاب درسی باز کرد
 عابدی درباره چگونگی ورود این شــعر به 
کتاب های درســی در سال هایی که شعر و 
ادبیــات کودک در ایران نوپا بوده اســت، 
با بیــان این که دقیق ماجــرا را نمی داند، 
توضیــح می دهد: اگــر اشــتباه نکنم این 
شــعر حدود ســه دهه بعد از سروده شدن، 
وارد کتاب های درسی شــد و تا جایی که 
می دانم اولین کسی که این شعر را انتخاب 
کرد دکتر حسن انوری بود. در دوره ای که 
دوره درخشــان کتاب های فارسی دبستان 
تا دبیرستان را شامل می شود، دکتر انوری 
همراه دو ســه  نفر از همکاران کتاب های 
درســی را تألیف و تدوین کردند که انصافاً 

کتاب های بســیار شایســته ای بودند و در 
انتخاب ها دقت فوق العاده ای صورت  گرفته 
بود. دکتر انوری از کســانی بود که شــعر 
معاصر و شعر نو را وارد کتاب های دبستان 
و دبیرستان کرد؛ شــعرهایی چون »آرش 
از  کمانگیر« سیاوش کســرایی، چند شعر 
اخوان ثالث و شــاملو و دیگر شاعران. این 
شــعرها بادقت انتخاب شــده بود؛ زیرا هر 
شــعر باید متناســب با مقطع خاصی باشد، 
گاه آوردن متن کامل شــعر میســر نبود و 
انتخاب ها باید با دقت صورت بگیرد. دکتر 
انــوری یکــی از بهتریــن انتخاب گران و 
مؤلفان کتاب های درسی در ایران در طول 
۷۰ – ۸۰ ســال اخیر بوده و در مقایســه 
با کتاب های درســی کنونــی انتخاب ها با 
دیدگاهی پیراســته و مدرن صورت  گرفته 

است. 
گیلانی  گلچین  بر شعرهای  باران  شعر 

سایه افکند
این پژوهشــگر حوزه شعر درباره این که به 
نظر می رسد دیگر شعرهای گلچین گیلانی 
در سایه شــعر »باز بازان« قرار گرفته اند، 
بیان می کند: بله به نظر می آید این شــعر 
بر دیگر شــعرهای گلچین گیلانی ســایه 
افکنده و باعث شــده بقیه شــعرهایش به 
این اندازه دیده نشوند. گلچین گیلانی سه 
دوره شــعر دارد؛ یک دوره شعرهای سنتی 
اســت. این شعرها برای زمانی است که در 
رشــت دانش آموز بوده و سپس برای ادامه 
تحصیل به تهران آمده است، تقریباً بیشتر 
شعرهای این دوره به سنت متمایل هستند 
و نوآوری  گســترده ای در آن ها نیست. این 
شعرها در دوره رضاشــاهی گفته شده که 
نوآوری در آن زمان بسیار محدود و معدود 

بوده است. 
او ادامــه می دهد: بعد از این که در ســال 
۱۳۱۲ بــه انگلســتان مــی رود، به تدریج 
به طــرف نوآوری هــای ادبــی مــی رود. 
نوآوری های ادبــی گلچین گیلانی در دهه 
۱۳۲۰ تا نیمه دهه ۱۳۳۰ به بار می نشــیند 
و در درونــد نوآوری هــای ادبــی ایــران 
تأثیرگذار است. بخش اعظمی از شعرهایی 
که گلچین گیلانــی در این دوره گفته در 
مجله سخن چاپ شــده است. دوره سوم 
شــعرهای گلچین از اواخر ۱۳۳۰ شــروع 
می شود و بیشتر شــعرهایش هم در مجله 
سخن چاپ شــده که به قدرت دوره دوم 
شــعرگویی اش نیست. این موضوع احتمالًا 
به این دلیل بوده که خیلی از زبان و ادبیات 
فارســی و ایران دور افتاده بود. ارتباطاتش 
کمتر شده و نوآوری های ادبی اش چنان که 

بایدوشــاید به بار ننشسته و در حاشیه قرار 
تا آخرین سال های  بااین حال  گرفته است. 
زندگی اش، به شــعرگویی ادامه داده و در 

سال ۱۳۵۱ در انگلستان از دنیا رفت.
  ایــن منتقد درباره شــعر »باز باران« این 
نکته را نیز یادآور می شــود که اخوان ثالث 
این شــعر را جزء شــعرهایی آورده که به 
»بحــر طویل« نزدیک اســت امــا دکتر 
شــفیعی کدکنــی این مســئله را رد کرده 
و گفتــه پایان بندی های هر بند در شــعر 
»باران« از نوعی اســت که این شــعر را 

نمی توان جزء بحر طویل ارزیابی کرد.
شاعر نوگرای اعتدالی سره نویس

عابدی بــا بیان این که شــعرهای گلچین 
گیلانی در دهه ۱۳۳۰ بر شــاعران جوان 
تأثیر بسیاری گذاشــته بود، اظهار می کند: 
نوگرایــی  گیلانــی،  گلچیــن  نوگرایــی 
اعتدالــی بــود. نوعی چهارپــاره مانند که 
گاهی اوقات از چند بند تشــکیل می شــد. 
یک جور شــاعر شــعرهای آزاد بــود؛ اما 
اغلب شــعر نیمایی نبودند یا کمتر نیمایی 
بودند، تقریبــاً در حال و هوای شــاعری 
که کمــی جوان تر از خودش بــود؛ یعنی 
فریدون توللی. شــعرهای توللی و گلچین 
گیلانی نزدیک به هم بودند و فرق شــان 
 این بود که گلچین گیلانی ســاده تر شــعر

می گفت.
با اشــاره  ادبیات  این پژوهشــگر حــوزه 
بــه نامه هایی کــه گلچیــن گیلانی برای 
دوستش دکتر پســیان نوشته و خلاصه ای 
از آن هــا در کتــاب عابدی آمده اســت، 
می گویــد: گلچیــن تا حــد ممکن تلاش 
می کرد تا از واژه های فارسی سره استفاده 
کرده و از کلمات عربی تا حدی دوری کند 
و به فارســی خاص شعر بگوید. این کار را 
هم خیلی با مهارت انجام می داد به گونه ای 
که خواننده عادی متوجه نمی شــود. او در 
نامه هایش به دوستش دکتر پسیان به این 
مســئله اشاره کرده و گفته تلاش می کرده 
از کلمات فارســی استفاده کند و از کلمات 
عربی تا حد ممکن اســتفاده نکند یا کمتر 

استفاده کند.

چرا »باز باران« مشهور شد؟

ایران  اســلامی  جمهوری  فرهنگی  رایزن 
در تونس از اســتقبال هنرمنــدان و مردم 
این کشور برای اجرای »اسب قاتلین« در 

جشنواره تئاتر کارتاژ تونس خبر داد.
هادی آجیلــی در گفت و گو بــا خبرنگار 
فرهنگی ایرنا گفت: جشــنواره تئاتر کارتاژ 
تونس از یازدهم تا نوزدهم آذر در پایتخت 
این کشور برگزار شــد و تئاتر اسب قاتلین 
حاصل تلاش گروه نمایشــی اردیبهشت از 
اســتان فارس به عنوان نماینده کشورمان 
در جمــع ۱۱۰ گروه هنری از ۳۸ کشــور 

جهان قرار داشت. 
وی افــزود: ایــن نمایــش نوشــته رضا 
بــه کارگردانــی محمدهادی  گشتاســب 
هاشــم زاده که برگرفتــه از نمایش مکبث 
شکسپیر اســت و یک روایت ایرانی به آن 
اضافه شده، با شــرکت ۱۵ بازیگر در این 

جشنواره حضور یافت؛ تئاتری که با کسب 
عناوین برتــر در بخش صحنه ای، طراحی 
چهره و گریم، طراحی و ترکیب صدا، گروه 
بازیگران، و رتبه اول کارگردانی و بهترین 
نمایش را در چهل و یکمین دوره جشنواره 

تئاتر فجر از آن خود کرد.
آجیلی اضافه کرد: هفته گذشته تئاتر اسب 
قاتلین در ســالن موندیال، یکی از قدیمی 
تریــن و مهمترین ســالن هــای پایتخت 
تونس با ظرفیت ۴۰۰ نفر برگزار شــد که 
این ســالن از همان ابتدای مراسم پر شد 
و برخی از تماشــاگران که بلیط هم گرفته 

بودند، موفق به دیدن نمایش نشدند.
را  تماشــاگران  از  بســیاری  افــزود:  وی 
رئیس  نایب  مجلــس،  ســابق  نمایندگان 
دانشگاهی،  اســاتید  برخی  عرب،  اتحادیه 
کارگــردان های تئاتر و برخــی از داوران 

جشــنواره تشــکیل می دادند و حتی دبیر 
جشــنواره که معمولا فرصــت دیدن تئاتر 
را نــدارد، این نمایش را دید. تماشــاگران 
پس از اجرای نمایش چند دقیقه ایســتادند 
و هنرمندان ایرانی را تشویق کردند و دبیر 
جشنواره درخواست کرد که این گروه یک 
بار دیگــر برای اجرای نمایــش به تونس 

بیایند.
ایران  اســلامی  جمهوری  فرهنگی  رایزن 
در تونــس درباره چگونگــی ایجاد ارتباط 
میان مردم تونس و نمایش فارســی اسب 
قاتلین گفت: قبــل از اجرای نمایش، متن 
نمایشنامه به زبان های انگلیسی و فرانسه 
ترجمه شــده بود و هنگامی که تماشاگران 
وارد ســالن می شــدند، آن متــن را می 
خواندند و لذا می توانستند با نمایش ارتباط 
برقرار کنند. البته اصل قوت نمایش به اجرا 

بــود، نه گفت وگو هــا و همین اجرا مورد 
توجه تماشاگران قرار گرفت.

وی از همکاری های حوزه هنری سازمان 
تبلیغات اســلامی به ویژه کوروش زارعی 
و اســتانداری فــارس برای آماده ســازی 
و حمایت بــرای اعزام گروه تشــکر کرد 
و گفت: ایــن تئاتر در بخــش بین الملل 
و در کنــار  جشــنواره شــرکت داشــت 
تئاترهایی از ایتالیا، ســوئیس، تئاتر رابرت 
ویلســون از آمریکا، تئاتر های پیتر بروک 
از فرانســه، تئاتر اســترالیا اجرا شد و مورد 
توجه تماشــاگران و کارشناسان این حوزه 

قرار گرفت.

هنرمندان تونس از »اسب قاتلین« استقبال کردند 
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کارمزد تسهیلات وام های خرد 
قرض الحسنه از دی ماه صفر می 

شود

۵۰۰ هزار کارگر ساختمانی در 
انتظار بیمه شدن

بازگشت امید به بانک آینده با 
تغییرات مدیریتی

رئیس کل گمــرک ایران با تفکیک مبادلات تجارت خارجی کشــور در 
اســتان ها طی هشــت ماهه، گفت: در این مدت در بین ۳۱ استان کشور 
بیشترین میزان صادرات و واردات به ارزش ۲۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار 

از گمرکات استان هرمزگان انجام شده است.
به گزارش ایرنا از گمرک، »محمد رضوانی فر« اظهار داشــت: گمرکات 
استان خوزستان با انجام مبادلات تجاری )صادرات و واردات( به ارزش ۹ 
میلیارد و ۶۴۵ میلیون دلار و گمرکات اســتان تهران به ارزش ۹ میلیارد و 
۱۷۸ میلیون دلار در رتبه های بعدی بیشــترین حجم مبادلات انجام شده 

در این مدت قرار گرفتند.
رضوانی فر با اشاره به اینکه ۵۴.۷ درصد از ارزش مجموع مبادلات تجاری 
کشــور )صادرات و واردات( در ۸ ماهه ســال جاری به استان هرمزگان با 
تعداد ۸ گمرک، استان خوزستان با ۱۰ گمرک و استان تهران با ۴ گمرک 
اختصاص دارد، افــزود: در این مدت ۲۹.۴۲ درصد از ارزش کل مبادلات 
تجاری کشــور )صادرات و واردات( از گمرکات اســتان هرمزگان، ۱۲.۹۶ 
درصد از گمرکات اســتان خوزســتان و ۱۲.۳۳ درصد از گمرکات استان 

تهران انجام گرفت.
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران تشــریح کرد: پس از ســه 
اســتان فوق، در ۸ ماهه ســال جاری استان بوشــهر با تعداد ۶ گمرک و 
با انجام مبادلات تجــاری )صادرات و واردات( به ارزش ۸ میلیارد و ۸۳۹ 
میلیون دلار، اســتان کرمانشــاه با ۴ گمرک و با ۲ میلیارد و ۳۹۲ میلیون 

دلار، اســتان آذربایجان غربی با ۸ گمرک و بــا ۲ میلیارد و ۳۴۶ میلیون 
دلار، اســتان کرمان با ۴ گمرک و با ۲ میلیارد و ۱۲۲ میلیون دلار، استان 
آذربایجان شــرقی با ۶ گمرک و با ۲ میلیارد و ۲۵ میلیون دلار، اســتان 
گیلان با ۴ گمرک و با یک میلیارد و ۸۷۹ میلیون دلار و استان مازندران 
با ۴ گمرک و با یک میلیارد و ۷۸۶ میلیون دلار در رده های چهارم تا دهم 
بیشترین حجم مبادلات تجاری انجام شــده )صادرات و واردات( در بین 

گمرکات استان ها قرار گرفتند.
رضوانی فر در خصوص ۱۰ گمرکات اول اســتان ها دارای بیشترین سهم 
از کل ارزش صادرات افزود: در هشــت ماهه سال جاری گمرکات استان 

هرمــزگان با انجام تشــریفات مربوط به کالاهــای صادراتی به ارزش ۷ 
میلیــارد و ۶۱۴ میلیون دلار، بوشــهر با ۷ میلیــارد و ۴۳۱ میلیون دلار، 
خوزســتان با ۳ میلیارد و ۶۱۵ میلیون دلار، کرمانشاه با ۲ میلیارد و ۳۲۲ 
میلیون دلار، آذربایجان غربی با یک میلیارد و ۶۶۴ میلیون دلار، گمرکات 
اســتان تهران با یک میلیارد و ۹۱ میلیون دلار، خراســان رضوی با یک 
میلیارد و ۳۳ میلیون دلار، اصفهان با ۹۷۳ میلیون دلار، آذربایجان شرقی 
بــا ۹۷۰ میلیون دلار و ایلام با ۷۲۹ میلیــون دلار ده گمرک اول دارای 
بیشترین ســهم از کل ارزش صادرات در بین گمرکات استان های کشور 

در این مدت بودند.
وی در خصوص ۱۰ گمرکات اول اســتان ها دارای بیشــترین ســهم از 
کل ارزش واردات در هشــت ماهه سال جاری تشریح کرد: در این مدت 
گمرکات اســتان هرمزگان با انجام تشریفات مربوط به کالاهای وارداتی 
بــه ارزش ۱۴ میلیــارد و ۲۸۶ میلیون دلار، گمرکات اســتان تهران با ۸ 
میلیــارد و ۸۷ میلیون دلار، خوزســتان با ۶ میلیــارد و ۳۱ میلیون دلار، 
کرمــان با یک میلیــارد و ۸۵۱ میلیون دلار، مازندران بــا یک میلیارد و 
۵۷۸ میلیون دلار، بوشــهر بــا یک میلیــارد و ۴۰۸ میلیون دلار، گیلان 
بــا یک میلیــارد و ۴۰۶ میلیون دلار، آذربایجان شــرقی با یک میلیارد و 
۵۵ میلیــون دلار، قزوین با ۸۴۰ میلیــون دلار و آذربایجان غربی با ۶۸۲ 
 میلیون دلار بیشــترین ســهم از کل ارزش واردات را به خود اختصاص

دادند.

عملکرد ۸ماهه گمرکات استان ها تشریح شد

وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی با بیــان اینکه تمام 
شــرکت های زیرمجموعه این وزارتخانه به سامانه مودیان 
مالیاتی متصل هستند، گفت: این شرکت ها کمترین بدهی 
معوق شده را به سازمان امور مالیاتی و وزارت اقتصاد دارند.

به گزارش خبرنگار دولت ایرنا، »سید صولت مرتضوی« در 
حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران درباره اینکه 
آیا عملکرد تعاونی ها به صورت قانونی انجام می شود، گفت: 
اصل تعاونی ها بر انجام درســت وظایف است و مشکلی در 

این خصوص وجود ندارد.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی درباره ســامانه مودیان 
مالیاتی و اینکه آیا شرکت های زیر مجموعه این وزارتخانه 
به این سامانه متصل شدند یا خیر، افزود: تمام شرکت های 
زیر مجموعه به ســامانه متصل هســتند و در حوزه قانون 
مالیات هــای خــود را پرداخت می کنند و اگر رصد شــود، 
خواهید دید که شرکت های زیر مجموعه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، کمترین بدهی معوق شــده را به سازمان 

امور مالیاتی و وزارت اقتصاد دارند.
وی درباره اینکه آیا وزارت تعاون، در آســتانه شب یلدا به 
پویش یلدای مهربانی پیوســته است، عنوان کرد: این کار 
دولتی نیســت بلکه فردی و شخصی است. ولی همکاران 
مــا در وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از جمله افرادی 

هستند که به این پویش پیوسته اند.
مرتضوی درباره اینکه به رغــم ابلاغ قانون بیمه کارگران 
ساختمانی اما هنوز بیشتر آنها بیمه نشدند، توضیح داد: این 
قانون توســط ریاست جمهوری ابلاغ شده است و از تاریخ 
ابلاغ طبق قانون باید اجرا شــود و سازمان تامین اجتماعی 
در سراســر کشور به تمام شــعبات خود این قانون را ابلاغ 

کرده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یادآور شد: اگر در برخی از 
شعبات ســازمان تامین اجتماعی، این قانون اجرا نمی شود، 

اطلاع رسانی کنید تا نسبت به پیگیری آن اقدام شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص کالابرگ 
الکترونیکــی عنوان کرد: موضوع کالا بــرگ الکترونیکی 
در بیشتر فروشــگاه های زنجیره ای توسعه یافته و هر ماه 
نسبت به ماه دیگر استقبال مردم از آن بیشتر می شود و این 
آمادگی برای اســتفاده هفت دهک اول از این مزیت وجود 
دارد و منابع لازم برای این موضوع پیش بینی شده است.

مرتضوی خاطرنشــان کرد: بــدون هیچ تاخیــری یارانه 
تشویقی به حســاب کاربران تزریق می شود تا مشکلی در 

این حوزه نباشد.

 معاون ســازمان اموال تملیکی گفت: در مزایده فوق العاده 
۵۸۶ این ســازمان ۳۵۰ دســتگاه خودرو سواری و ماشین 

آلات راهسازی به مزایده گذاشته می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، سعید غلامی باغی معاون بهره 
برداری و فروش اموال منقول سازمان اموال تملیکی گفت: 
در مزایده فوق العاده ۵۸۶ این ســازمان تعداد ۲۳۱ دستگاه 
خودرو سواری به ارزش بیش از ۵۳۰ میلیارد تومان و ۱۱۹ 
دستگاه ماشــین آلات راهســازی به ارزش بیش از ۶۰۰ 

میلیارد تومان به حراج گذاشته می شود.
وی افزود: ۱۹ اســتان در این حراج مشــارکت فعال دارند 
که استان های تهران، بوشهر، هرمزگان و آذربایجان غربی 

بیشترین مشارکت را دارند.
غلامی ادامه داد: این مزایده از روز ۲۳ آذرماه آغاز شــده و 
تا ساعت ۲۴ روز چهارشنبه ۲۹ آذرماه ادامه خواهد داشت. 
متقاضیان می توانند با مراجعه به ســایت سازمان به آدرس 
tamliki.ir و یا سایت ســتاد تدارکات دولت به آدرس: 

setadiran.ir مراجعه و از شرایط مزایده مطلع شوند.
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول ســازمان اموال 
تملیکی گفت: مراسم رمزگشــایی و اعلام برندگان روز ۴ 

آذرماه انجام می شود.

ســخنگوی صنعت برق گفــت: با توجه به بــرودت هوا ، 
مصــرف گاز در بخش خانگی و تجاری افزایش داشــته و 
سوخت گازنیروگاه ها نسبت به ماه گذشته کمتر شده و باید 

از سوخت دوم یعنی گازوئیل استفاده کنند.
مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق در گفت وگو 
با خبر نگار مهر با اشــاره به پایداری شــبکه برق گفت: با 
توجه به برودت هوا مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری 
افزایش چشــمگیری داشته است به همین دلیل نیروگاه ها 
نســبت به ماه گذشــته از ســوخت گاز کمتری بهره مند 
هســتند، به همین دلیل باید از سوخت دوم یعنی گازوئیل 

استفاده کنند.
وی ادامــه داد: در شــرایط فعلی مشــکلی در تأمین برق 
وجود ندارد ولی لازم است مشــترکان برق و گاز اقدامات 
صرفه جویی را در دســتور کار خود قرار دهند تا این دوره را 

با برق و گاز پایدار پشت سر بگذاریم.
به گفته این مقام مسؤول مخازن وضعیت بهتری دارند اما 
نیازمند همکاری مردم چه در مصرف گاز و چه برق هستیم.

وی در رابطــه ما میزان مصرف نیروگاه ها از ســوخت گاز 
خاطر نشــان کرد: سهم نیروگاه ها از سوخت گاز نزدیک به 
۴۰ درصد، گازوئیل ۴۰ درصد و مابقی از ســوخت مازوت 
استفاده می کنند.به گفته این مقام مسؤول نیروگاه هایی که 
در مراکز جمعیتی هستند از سوخت گاز و سایر نیروگاه ها از 

سوخت دوم و مازوت استفاده می کنند.

مرتضوی: شرکت های زیرمجموعه 
وزارت کار کمترین بدهی معوق 

مالیاتی را دارند 
9۵ درصد

 تجارت چسن و روسیه 
دیگر با دلار انجام نمی 

شود 

4۰۰میلیون 
مترمکعب 

گاز روزانه تولید می شود 

4۵۰هزارتن
 گیاهان داروئی در سال 

جاری تولید شد

42۰هزارتن
 شمش آلومینیوم تولید 

شد

۵۵میلیارد دلار
 قرارداد گازی آلمان با 

اکوئینور

7۵۰۰ اتوبوس
 در مسیرهای بلند 
کشور فعال هستند

۵۰2هزار میلیارد 
تومان 

وصول مالیات دولت 
در ۹ ماه

12۰۰ واحد 
رشد شاخص کل بورس 

در یک هفته 

9۰درصد
 جابه جایی کالا و 

مسافر از راه های جاده 
ای انجام می شود 

۵۵درصد
 گمرکات غیرنفتی از 

هرمزگان انجام می شود 

22هزار و 671 
واحد

 مسکونی روستایی 
تسهیلات از بانک 

مسکن دریافت کردند 

12۰۰هکتار
 زمین دولتی به بیت 

المال بازگشت 

12۰۰ میلیارد تومان خودرو به 
مزایده گذاشته می شود

سهم 4۰ درصدی نیروگاه ها از 
سوخت گاز 

نوبت دوم 

 شــركت توســعه پترو ايران كيش در نظر دارد نســبت به انتخــاب پیمانکار واجد شــرایط جهت خدمات بنــدري و گمرکي و امور پشــتیباني و تدارکات دریایي و خشــکي در جزیره کیش 

بصورت Call Out از طریق فراخوان ارزیابي کیفي و برگزاري مناقصه عمومي یک مرحله اي با شرایط ذیل اقدام نماید.
۱- صرفاً شرکتهاي داراي مجوز فعالیت اقتصادي در جزیره کیش مجاز به حضور در مناقصه مي باشند.

۲- مناقصه گران مي بایست داراي توان مالي، ماشین آلاتي و سابقه کار و حسن سابقه مرتبط با موضوع مناقصه باشند.
۳- ارائه گواهینامه صلاحیت ایمني از اداره کار و رفاه اجتماعي الزامي مي باشد.

۴- مناقصه گران ابتدا ارزیابي کیفي شده و پس از کسب حداقل امتیاز لازم در فرایند ارزیابي کیفي در مرحله بعدي مناقصه شرکتمي نمایند.
۵- حداقل امتیاز ارزیابي کیفي ۶۰ مي باشد.

۶- هزینه چاپ آگهي مناقصه )هر دو نوبت در هر سه روزنامه( بعهده برنده مناقصه است.
مدت زمان انجام كار : ۱۲ ماه شمسي

نحوه دريافت اســناد كيفي : متقاضیان مي توانند در صورت تمایل به شرکت در مناقصه با ارسال درخواست به پســت الکترونیکي به نشاني tenderspik@petroirankish.com اسناد 

ارزیابي کیفي را دریافت نمایند.
زمان دريافت اسناد كيفي : متقاضیان مي توانند از تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵ لغایت ۱۴۰۲/۱۰/۱۰ )بجز روزهاي پنجشنبه و جمعه( و از ساعت ۸ الي ۱۶:۰۰ نسبت به دریافت اسناد ارزیابي کیفي اقدام 

نمایند.
زمان و محل تحويل اســناد: از ساعت ۸ الي ۱۶ روز یکشــنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۶- تهران، خیابان شریعتي، خیابان وحید دستگردي )ظفر( ، نبش خیابان شهید امیر سهیل تبریزیان، پلاک ۲۰، 

شرکت توسعه پترو ایران کیش، طبقه سوم، کمیسیون معاملات شرکت توسعه پترو ایران کیش. ارائه معرفي نامه جهت تحویل اسناد الزامي مي باشد.
 ۰۲۱-۲۳۳۰۲۳۳۹ تلفــن  شــماره  بــا   )۱۶ الــي   ۸( اداري  ســاعات  در  تواننــد  مــي  بیشــتر  توضیحــات  یــا  و  ســوال  هرگونــه  صــورت  در   متقاضیــان 

)خانم عبودزاده( تماس حاصل نمایند.
نوبت چاپ آگهي در روزنامه : نوبت اول چاپ 1402/09/29 و نوبت دوم چاپ 1402/10/04

طبق گزارش هــا هزینه ایجاد شــغل در بخش های 
خصوصی و صنعت بیش از ســه میلیارد تومان برآورد 
می شــود، در حالی که با ســرمایه کمتــر و هزینه ای 
پایین تــر می توان در بخش تعاون اشــتغالزایی کرد و 

به درآمدزایی رسید.
به گزارش ایســنا، بر اســاس اصول ۴۳ و ۴۴ قانون 
اساســی، یکی از بخش های مهــم اقتصادی، بخش 
تعاونی است که از طریق کارکردها و ظرفیت های آن 
بخش اعظمی از مشکلات اقتصادی از نظام توزیع تا 
بیکاری برطرف می شــود و بهترین قالب برای ایجاد 
اشــتغال پایدار و حذف واسطه گری و دلالی به شمار 

می رود.
در حال حاضر ایجاد اشــتغال مولد و پایدار، فقرزدایی،  

توزیع عادلانه درآمد، کارآفرینی، تجمیع سرمایه های 
خــرد و رونق تولیــد ملی از جملــه مزیت های انجام 
فعالیــت در بنگاه هــای تعاونی اســت و بــر همین 
اســاس هزینه ایجــاد شــغل در بخش تعــاون در 
 مقایســه با ســایر بخش ها ارزان تر و کم ســرمایه بر

است.
به اعتقاد کارشناســان ایجاد یک کسب و کار به ویژه 
در بخش های خصوصی هزینه و سرمایه گذاری بسیار 
نیاز دارد در حالی که امروزه به دلیل رشد شهرنشینی، 
افزایــش جمعیت و آمــار بالای فــارغ التحصیلان 
و نیروهــای آماده بــه کار اکثر کارجویــان به دنبال 

شغل های ارزان تر و کم سرمایه بر هستند.
در همین راستا محمد شیخ حسینی ـ مدیرعامل بانک 

توســعه تعاون در ارزیابی هزینه ایجاد شغل در بخش 
تعاون می گوید: ایجاد هر شغل در بخش تعاون به طور 
میانگین با سرمایه گذاری ۵۰۰ میلیون تومان صورت 
می گیرد که شامل بنگاه های خرد و متوسط می شود در 
حالی که این سرانه در بخش خصوصی از یک میلیارد 

تومان فراتر است.
وی می افزاید: یکی از محاســن بانک این اســت که 
تسهیلات خود را به کسب و کارها و بنگاه های خرد و 
کوچک اختصاص می دهد و عمده تسهیلات پرداختی 

در حوزه تسهیلات خرد و متوسط است.
به گفته شیخ حسینی حدود ۵۰ درصد تسهیلات بانک، 
تسهیلات خرد و تسهیلات زیر یک میلیارد تومان در 
حوزه اشتغال است و۵۰ درصد دیگر تسهیلات متوسط 

شامل SME ها و بنگاه های متوسط است.
پیــش از این معاونت تعــاون وزارت تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی ســرانه ســرمایه گذاری بــه ازای ایجاد هر 
شــغل موقت در بخش تعــاون را ۷۵۰ میلیون تومان 
 و هر شــغل پایدار را ۷۷۰ میلیون تومان اعلام کرده 

بود.
هادی ابوی - رئیس اتاق تعاون خراســان رضوی در 
گفت وگو با ایســنا، به ارزیابی مزیت های بخش تعاون 
در ایجاد اشتغال پرداخته و می گوید: بخش تعاون یکی 
از بخش هایی است که می تواند اهداف اشتغال پایدار 
را محقق کند زیرا بــا توجه به بالا بودن هزینه ایجاد 
شــغل در بخش های مختلف از جمله صنعت، افراد از 
مشاغلی که نیاز به بودجه و سرمایه گذاری بالا ندارد، 

استقبال می کنند.

وی می گوید: بیشترین میزان فرصت شغلی از طریق 
تشــکل های تعاونی ایجاد می شود و در تعاونی ها آمار 
اشتغالزایی و کارآفرینی در مقیاس بنگاه های کوچک 

و متوسط بالاتر است.
به گفته این فعال تعاونی، دوام و پایداری اشــتغال در 
بخش تعاون به دلیل ویژگی ها و مزیت هایی که دارد 
بیشتر است، از این رو بهتر است که فارغ التحصیلان، 
کارجویان و زنان در بســتر تعاونی به اشتغال و کسب 

و کار بپردازند.
ابوی معتقد اســت: انعطاف پذیری موجود در تعاونی ها 
موجب می شود که در تولید، اقتصاد و اشتغال مشارکت 

موثرتری داشته باشند.
وی گســترش مشــاغل خانگی در قالب شبکه های 
تعاونی را پیشــنهاد کرده و می گویــد: زنان و جوانان 
کارآفرین در صورتی که محصــولات خانگی خود را 
در بســتر تعاونی ها تولید و عرضــه کنند ضمن ایجاد 
فرصت های شغلی پایدار به ســودآوری و درآمدزایی 

بیشتر دست می یابند.
طبــق آخرین آمارها ۵۲ درصــد اتحادیه های تعاونی 
در بخش صنعت و کشــاورزی و ۴۲ درصد در بخش 
توزیع و خدمات فعال هســتند. در طول دو سال دولت 
ســیزدهم، آمار ثبــت تعاونی ها ۳.۵ درصــد و تعداد 
شــاغلان در بخش تعاون ۲.۵ درصد افزایش داشته 
که نشــانگر بهبود عملکرد تعاونی ها در این دوره بوده 

است.
به گزارش ایســنا، در شــرایط فعلی اقتصاد استفاده 
از ظرفیت هــا و کارکردهای موثــر تعاونی ها به ویژه 
تعاونی های تولیدی، زمینه ســاز رشد و توسعه اقتصاد، 
رونق تولید و ایجاد اشــتغال پایدار است. بخش تعاون 
با خلق فرصت های شــغلی به کاهش نرخ بیکاری و 

توزیع عادلانه درآمد در کشور کمک می کند.

با هزینه پایین اشتغالزایی و درآمدزایی کنید
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معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت گفت: فرصت بســیار کمی برای 
نجــات یوزپلنــگ از پرتــگاه انقراض داریــم و به نظر 
نمی رســد بیش از چهار تا پنج ســال حفــظ این گونه 
ارزشمند وقت باشد؛ به همین دلیل سازمان برای احیای 
طعمه هــای یوزپلنگ در زیســتگاه های همجوار توران 

بسیار تلاش می کند.
به گــزارش ایرنا از ســازمان حفاظت محیط زیســت، 
حســن اکبری افزود: در مجموعه توران و زیستگاه های 
اطــراف آن، هرگونه نقل و انتقال یــا تفاهم نامه ای که 
ســازمان حفاظت محیط زیست منعقد کند، هدف اصلی 
و مهــم آن تقویت طعمه های یوزپلنــگ و تامین امنیت 
زیســتگاه های آن در منطقه است و با توجه به وضعیت 
بحرانــی یوزپلنگ، هرگونه تاخیــر در تقویت حفاظت از 
زیســتگاه های همجوار توران یــا تقویت طعمه های آن، 
امید بــه نجات این گونه از ورطه انقراض را به شــدت 

کاهش می دهد.
وی درباره اقدامات صورت گرفته برای احیای طعمه های 
یوزپلنگ ایرانی در زیســتگاه اظهار داشــت: از حدود ۲ 
سال پیش موضوع ایجاد شــبکه ای از زیستگاه ها برای 
تقویت حفاظت یوزپلنگ آسیایی در زیستگاه های طبیعی 

آغاز شد.
اکبری ادامه داد: با وجود اینکه مجموعه حفاظتی توران 
وســعت زیادی )حدود یک میلیــون و ۴۰۰ هزار هکتار( 
دارد، تنها بخش تقریباً کوچکی از آن عاری از دام است 
که حقوق عرفی آن خریداری شــده و به عنوان هســته 
مرکــزی هم دارای امنیت اســت و هم تعارض بســیار 
اندکــی در آن وجود دارد؛ بنابرایــن این بخش می تواند 
به عنوان یک هســته مرکزی، پویایــی زادآوری یوز را 

حمایت کند.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت اضافه کــرد: یوزهایی که متولد 
می شــوند، نیاز به زیســتگاه های متعــددی دارند که به 
صورت یک شــبکه امکان اتصال به هم را داشته باشند 
و قلمروهای جدید را تشــکیل دهند تا بقای یوز تضمین 
شــود؛ در غیر این صورت در یک محدوده ۱۰۰ تا ۲۰۰ 

هزار هکتاریِ امن قرار نیست یوزپلنگ بقا پیدا کند.
اکبری خاطرنشــان کرد: البته این نکته هم ناگفته نماند 
که در همین محدوده ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار هکتاری هم که 
امن و عاری از تعارض شده، تراکم طعمه بالا نیست زیرا 
در تمام مجموعه توران چیزی حدود ۲۵۰۰ رأس طعمه 
با جثه متوســط داریم که نزدیک به هزار رأس آن کل و 
بز هستند که در زیستگاه های کوهستانی زیست می کنند 
و خارج از زیستگاه هایی هســتند که یوز می تواند به آن 
دسترسی داشته باشد و باید آنها را به عنوان طعمه پلنگ 

در منطقه توران در نظر گرفت.
وی افزود: تعــداد ۱۵۰۰ رأس طعمــه باقیمانده نیز در 
عرصه بســیار وســیعی پراکنده اند؛ بنابراین تراکم طعمه 
بســیار پایین اســت و یوزها به ویژه یوزهای مادر برای 
سیر کردن خود و توله هایشان کوشش زیادی را متحمل 
می شوند. به طور قطع این تعداد طعمه به علاوه تعدادی 
خرگــوش در یک محدوده وســیع، به هیــچ وجه بقای 

یوزپلنگ را تضمین نمی کند.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی ســازمان 
حفاظــت محیط زیســت تصریح کرد: بــا توجه به این 
شــرایط، برای تقویــت حفاظت از یوز و ایجاد شــبکه 
زیســتگاهی، ابتدا نگاه به خود توران و بعد زیستگاه های 
اطراف توران بود، در شــرق توران منطقه حفاظت شده 
ضعیفی را داریم که از ســال ها پیش به دلیل عدم وجود 
نیروی کافی و تعداد بالای مناطق حفاظت شده خراسان 
رضوی، حفاظت آن تقریباً دچار اختلال شــده اســت و 
همین باعث شــده هیچ گونه طعمه دشتی در آن وجود 

نداشته باشد.
اکبــری اضافه کــرد: در ادامه آن منطقه درونه اســت 
که زیستگاه های آن توســط تعداد محدودی محیط بان 
حفاظت می شــود؛ بنابراین در ایــن دو منطقه، امنیت و 
طعمه کافی بــرای اینکه یوز بتواند به عنوان یک قلمرو 
جدید از آنها اســتفاده کند وجود نــدارد، کمی بالاتر از 
آن، منطقه حفاظت شــده پروند وجود دارد که منطقه با 
استعدادی است اما باز با مشکل کمبود شدید نیرو مواجه 
اســت، جمعیت آهو در زیســتگاه های دشتی این منطقه 

بسیار کم است و دام هم در این منطقه وجود دارد.
وی توضیح داد: در شــمال توران منطقه آزاد پل ابریشم 
قرار دارد که میان ســه زیســتگاه حفاظت شده توران، 
میاندشــت و خوش ییلاق اســت، در مجموعه توران و 
میاندشــت حداقل امنیت برقرار و وضعیت طعمه ها هم 
نسبتا خوب اســت اما در خوش ییلاق شرایط ضعیف تر 
بوده و تعداد دام زیاد اســت و وضعیــت طعمه به ویژه 

طعمه های دشتی چندان خوب نیست.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت افزود: محــدوده ای بالغ بر ۴۰۰ 
هزار هکتار به نام پل ابریشــم بین این سه منطقه وجود 
دارد که منطقه ای بســیار حائــز اهمیت برای یوز بوده و 
بســیاری از مشاهدات یک سال گذشته یوزپلنگ در این 
محدوده اتفاق افتاده است و سال قبل زادآوری یوزپلنگ 

نیز در همین منطقه ثبت شد.
اکبری بــا بیان اینکــه حفاظت از این منطقــه، تامین 
امنیــت آن و همچنین تقویت طعمه در آن بســیار مهم 
اســت، تأکید کرد: تعدادی قوچ و میش در قسمت های 
تپه ماهوری این عرصه وجود دارد اما طعمه های دشــتی 
آن اندک و ناچیز اســت، هرچند با وجود همین شــرایط 
توانسته است در فصلی از سال پذیرای بخشی از یوزهای 
توران باشد؛ بنابراین با توجه به اهمیت این منطقه برای 
یوز ضروریســت که به تقویت آن پرداخته شود تا بتواند 
به عنوان یک قلمرو جدید مورد انتخاب یوزها قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان بیمه ســلامت ایران گفت: خدمات 
توانبخشــی مورد نیاز افراد مبتلا به موکوپلی ساکاریدوز 
)ام پی اس( در مراکز دولتی تحت پوشش ۱۰۰ درصدی 

است.
به گزارش ایرنا از ســازمان بیمه سلامت ایران، محمد 
مهدی ناصحی در پاسخ به این پرسش که کدام خدمات 
توانبخشــی برای افراد مبتلا به موکوپلی ســاکاریدوز 
تحت پوشش بیمه ســلامت است، افزود: بسته خدمات 
توانبخشی شــامل مداخلات کار درمانی، گفتار درمانی، 
فیزیوتراپی و مشــاوره و تجویز ســمعک است که ۱۰۰ 
درصد تعرفــه در بخش دولتــی و ۸۰ درصد تعرفه در 
بخش خصوصی توســط ســازمان های بیمه گر پایه و 
صندوق بیماران خاص و صعب العلاج پرداخت می شود.

وی یادآورشد: بیمه شدگان نشــان دار شده در مراجعه 
به بخش غیر دولتی فقــط ۲۰ درصد تعرفه را پرداخت 
می کنند که بر همین اســاس افــراد مبتلا به موکوپلی 
ســاکاریدوز )ام پی اس( نشان دار شده بدون محدودیت 
ســنی تحت پوشــش صندوق بیماران خاص و صعب 

العلاج قرار دارند و می توانند از خدمات استفاده کنند.
ناصحــی اظهارکرد: برای ارائه خدمــات درمانی به این 
بیماران بســته های درمانی پیش بینی شــده است که 
شــامل ۵۵ جلســه مداخلات کار درمانی، ۵۵ جلســه 
مداخلات گفتــار درمانی، ۵۵ جلســه فیزوتراپی و یک 

جلسه مشاوره و تجویز سمعک می شود.
بیماری موکوپلی ساکاریدوز ها )MPS( شامل گروهی 
از بیماری های متابولیک با ریشــه ژنتیکی هستند که با 
نام دیگر سندرم هارلر که یک بیماری نادر ژنتیکی است 
و در اثــر جهش در ژن آنزیم هــای مربوط به تجزیه در 

موکوپلی ساکاریدها، به وجود می آید.
عملکرد نادرســت آنزیم های لیزوزومی خاص منجر به 
تجمــع غیرطبیعی برخی از کربوهیدرات های پیچیده در 

شریان ها و اسکلت های بدن می شود.
تجمعاتی که ممکن اســت در سیســتم تنفســی، کبد، 
طحال، سیستم عصبی مرکزی، خون و مغز استخوان نیز 
دیده شــوند، این تجمع در نهایت باعث آسیب تدریجی 
به سلول ها، بافت ها و سیســتم های مختلف اندام بدن 

می شود.

متقاضیان شرکت در آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ )نوبت 
اول( و آزمون دانشــگاه فرهنگیان که موفق به ثبت نام 

نشده اند، امکان ثبت نام دارند.
به گزارش همشــهری آنلاین، داوطلبانی که در مهلت 
مقرر موفق به ثبت نام  و شرکت  در آزمون  سراسری سال 
۱۴۰۳ )نوبت اول( و آزمون اختصاصی پذیرش دانشجو 
– معلم در دانشــگاه فرهنگیان نشدند، ثبت نام با تاخیر 
برای این دســته از داوطلبان از امروز دوشنبه ۲۷ تا فردا 
سه شنبه ۲۸ آذر ماه جاری از طریق درگاه اطلاع رسانی 
این سازمان به نشــانی www.sanjesh.org آغاز 

می شود.
لذا داوطلبان فوق می توانند با مطالعه دفترچه راهنمای 
ثبت نام و اطلاعیه هــای تاریخ پنجم، نهم و یازدهم آذر 
ماه ســال جاری که از طریق درگاه اطلاع رســانی این 
ســازمان قابل دسترس است، نســبت به ثبت نام اقدام 
کننــد. لازم به تاکید اســت این آخریــن فرصت برای 
متقاضیانی اســت که موفق به ثبت نــام در این آزمون 
نشده اند و بدیهی است بعد از تاریخ فوق هیچ درخواستی 

برای ثبت نام قابل پذیرش نخواهد بود.
همچنیــن برای داوطلبان آزمون فــوق که قبلًا در این 
آزمون ثبت نام نموده اند نیز امکان ویرایش اطلاعات در 

بازه زمانی فوق میسر است.
پذیرش برای رشته های تحصیلی پردیس های دانشگاه 
فرهنگیان در ســال ۱۴۰۳ از طریق آزمون اختصاصی 
انجام خواهد شــد و در مجموع بیــش از ۵۹۷ هزار نفر 
برای شــرکت در این آزمون نام نویسی کردند که از این 
تعداد ۴۹۵ هزار نفر علاوه بر نوبت اول آزمون سراسری 
داوطلب شرکت در آزمون اختصاصی دانشگاه فرهنگیان 
بوده اند و ۱۰۲ هزار نفر هم منحصراً در آزمون اختصاصی 
پذیرش دانشــجو-معلم در دانشــگاه فرهنگیان و ۴۴۳ 
هزار نفر نیز منحصراً در نوبت اول آزمون سراسری سال 

۱۴۰۳ نام نویسی کرده اند.
آزمون سراســری ســال ۱۴۰۳ )نوبــت اول( و آزمون 
اختصاصــی پذیــرش دانشــجو – معلم در دانشــگاه 
فرهنگیان در روزهای پنجشــنبه و جمعه ششم و هفتم 

اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ برگزار خواهد شد.

ســخنگوی فراجا با تاکید بــر اینکه مردم اســتان پهناور 
سیســتان و بلوچســتان ثابت کرده اند که در کالبد میهن 
یک مفهوم واحد هســتند، گفت: توطئه جداســازی بلوچ از 

سیستانی، نمایشی از پیش شکست خورده است.
به گزارش ایرنا از فراجا، ســردار ســعید منتظرالمهدی در 
یادداشتی با اشاره به شــهادت ۱۱ تن از ماموران پلیس در 
راســکِ سیستان و بلوچســتان، با بیان اینکه امنیت، نعمت 
نامحســوس خداوند اســت و مامور فراجا بودن یعنی فرای 
جانت، خون و خانواده ات، پای امنیت ایستادن، نوشت:وقتی 
در فراجا تا آخرین قطره خون، پای امنیت ســبز شهروندان 
کشــورت می ایستی ، دیگر قومیت معنایی ندارد خواه بلوچ 
باشی یا سیستانی، ترک باشی یا لر، لک باشی یا عرب، کرد 

باشی یا فارس.
معــاون فرهنگی و اجتماعی پلیس با اشــاره به کوشــش 
بســیاری که صــورت گرفته و می گیرد تا سیســتانی ها و 
بلوچستانی  ها از هم جدا و دو مفهوم و ملت جداگانه شوند، 
تاکید کرد: همه مردم این استان پهناور، اثبات کرده اند که 

در کالبد میهن، یک مفهوم واحد هستند و می  مانند.
وی خاطر نشــان کرد: با وجود تلاش های گســترده ای که 
در چهار دهه گذشــته مبنی بر جدایی مردم از مردم صورت 
گرفت، باز هم آحاد ملت ایران دل در گروِ مام بزرگ میهن 
دارند و همه تبلیغاتی که جریان رســانه ای دشــمن در پی 
توسعه آن اســت، نمایش از پیش شکست خورده  ای بیش 

نیست.
منتظرالمهدی در این ارتباط به شــهادت »محمد حســن 

براهویی« شــهیدِ ایام فاطمیه و مدافع امنیت اشاره کرد که 
برای آرامش شهروندان در همین حمله تروریستی جانش را 
بخشــید و از قضا بلوچ بود و اهل سنت؛ پلیسی که به تایید 
خانواده، دوست و همکار برای رضای خداوند و شهروندان از 

هیچ کوششی مضایقه نداشت.
وی اضافه کرد: او که همراه با ســایر همرزمانش جان داد 
تا خواب مردم عزیزمان آشــفته نشود، خون داد تا خاکمان 
از دســت نرود اهل تســنن بود؛ پس بیهوده گویان، جدایی 
خواهان و بدسیرتان در شیپور جدایی ندمند که راه به جایی 

نمی برند.
سخنگوی فراجا خطاب به کسانی که »سکوهای رسانه ای، 
دســتگاه ها و بوق  های تبلیغاتی دشمن را در اختیار دارند تا 
نظم و یکپارچگی کشور به ویژه اتحاد سیستان و بلوچستان 
را از هم پاشیده و به خیال خام خود ایران را چند پاره کنند« 
، خاطر نشــان کرد: شــما حتی محبوبیتی در بین بلوچ ها 
ندارید؛ حتی در تصاویر رزمایش های مختلفی که از خودتان 

به نمایش می گذارید هم تعدادتان اندک است مگر نه اینکه 
شرف و آبرویی در بین هم قبیله ای خود نیز ندارید.

منتظرالمهدی ادامه داد: پیام غیورمردان بلوچ را سوای همه 
کم و کاستی هایی که در این استان کم برخوردار وجود دارد 
دریافت کنید؛ آنها شــما را از خود نمی دانند، نمی خواهند و 
پای به مسیر تاریک شما نمی گذارند. بی شک بیشتر حرص، 
آز و ناکامی هــا ناشــی از نادانی هاســت؛ نادانی و کوردلیِ 

آنهایی که نمی خواهند ایران را آباد و آزاد ببینند.
وی اظهار داشــت: پلیس ۱۱ تن از بهترین و رشــیدترین 
مامورانش را تقدیم این خاک کرد که نشــان می دهد مردم 
در کنار مردم هســتند؛ راه این شهیدان ابتر نمی ماند؛ میوه 
این درخت تنومند، امنیت توامان با آرامش ، در سراسر پهنه 

جغرافیای ایران است.
معــاون اجتماعی فراجا در پایان خاطر نشــان کرد: ناگفته 
پیداست این شــهدای گران سنگ هســتند که به زندگی 
مفهــوم و معنای عمیق می بخشــند؛ قهرمانان واقعی، در 
کوران حوادث و با ماموریت ها و امتحان های سخت و نفس 
گیر شــکل می گیرند؛ در واقع پلیس با از دست دادن ها، به 
دست می آورد پلیس همواره در سختی ها قوی تر و در صبر 
کــردن ها، فولاد آبدیده تری می شــود و در نهایتِ تجربه 

های تلخ، به نتایج گرانبهایی دست می یابد.
سخنگوی پلیس تاکید کرد: پلیس برای امنیت و آرامش کل 
جامعه فارغ از هر ایده، نگرش و منشــی تلاش می کند که 
بیشترین غروب ها و شــب ها گواه شهادت و پایان زیبای 

فرزندان تلاشگر شما در دستگاه امنیت سازِ پلیس است.

    خبر 
  

فرصت 5 ساله برای نجات یوزپلنگ 
از انقراض  

محیط زیست  
سخنگوی پلیس:

توطئه جداسازی بلوچ از سیستانی، نمایشی از پیش شکست 
خورده است 

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران خبر داد:

پوشش ۱۰۰ درصدی خدمات 
توانبخشی بیماران »ام پی اس« در 

مراکز دولتی 

وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به اهداف 
ســند تحول بنیادین در رشــد شــخصیت 
نوجوانان اظهارکرد: در این سند ۴۰ ویژگی 
برای رشــد کودکان و نوجوانان پیش بینی 
شده اســت که  این ویژگی ها در شخصیت 
شــهدا بوده است. شــهدا مظهر شجاعت، 
شهامت، خانواده دوستی، سلامت جسمانی 
و روحــی و رابطه با خدا بودنــد و این امر 
هدف والای اجرای ســند تحول در تربیت 

دانش آموزان است.
به گزارش ایســنا، رضا مراد صحرایی وزیر 
آمــوزش و پرورش اظهارکرد: فرهنگ ایثار 
و شهادت فرهنگی است که خدمت در این 

مسیر توفیق می خواهد.
وی شهدا را مظهر بصیرت، دشمن شناسی، 
کیاست، محبت و فداکاری برشمرد و افزود: 
اگر بصیرت و دشــمن شناسی این شهدای 
عزیز نبود اکنون چنین جامعه آباد و امنیت 

پایدار را نداشتیم.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه شهدا 
گوهرهای یک جامعه هستند، تصریح کرد: 

احترام به خانواده شهدا، یکی از حداقل تری 
کارهایی اســت که باید در قبال ایثار آنان 
انجام داد، چرا که شــهدا محبت خودشان 
را نه به خانواده شــان، بلکه به کل خانواده 

ایرانیان نشان دادند.
صحرایــی با اشــاره به نامگــذاری برخی 
اقدامات در دســتگاه ها به نام شهدا گفت: 
با این اقدام مرام، مســلک و مســیر شهدا 
را یــادآوری می کنیم؛ در آموزش و پرورش 
ده ها طرح به نام  شــهیدی که مصداق آن 
کار هســت، نام گذاری شده است تا الگوی 
زنده و روز آمد جلوی چشمان ما قرار گیرد.

وی ادامه داد: به عنوان مثال طرح شــهید 
روح الله عجمیــان این شــهید مظلوم که 
ناجوانمردانه سال گذشته به شهادت رسید، 
اکنون به یک مرام و مســلک تبدیل شده 
است و طرحی در سازمان نوسازی مدارس 
به نام این شــهید والامقام اســت که ۱۰۰ 
هزار کلاس درس  شــاداب  سازی شده اند. 
همچنین طرح هایی به نام شهید آرمان و یا 
سیدالشهدای مقاومت، که اکنون به مکتب 

حاج قاسم تبدیل شده است.
وزیر آموزش و پرورش شهدا را مظهر وطن 
دوستی دانست و افزود: شهدای گرانقدر ما 

باید الگوی دانش آموزان باشند.
وی در ادامه به تبیین دشــمنی دشــمنان 
فطــرت و انســانیت در جهــان پرداخت و 
افــزود: جریانی در دنیا بــه دنبال انحراف 
بشریت است، آزادی، آزادگی و انسانیت بر 
مبنای فطرت پاک را از انســان می خواهد 
بگیرد و جوانان ما باید مسیر خودشان را از 
فرهنگ شهدا و ایثارگران به دست بیاورند.

صحرایی با بیان اینکه دشــمن به شدت در 
تلاش اســت تا سرمایه فرهنگ شهدا را از 
ما بگیرد افــزود: دو امر در وصیت نامه ها و 
توصیه های شهدا بســیار تاکید شده است؛ 

اول ولایت فقیــه که ترجمه حضور مکتب 
اهــل بیت و اجرای آن در جامعه اســت و 

دیگری مسئله حجاب است.
 وی در پایــان بــا بیــان اینکــه بایــد با 
گرامی داشــت نام و یاد شــهدا، دین و حق 
آن ها را ادا کنیم، تصریح کرد: آن چیزهایی 
که برای شهدا مهم بوده باید برای ما مهم 
باشد، موضوع انســجام و اتحاد ملت حول 

محور ولایت فقیه تاکید شده است.
به گــزارش مرکز اطلاع رســانی و روابط 
عمومــی وزارت آموزش و پــرورش؛ وزیر 
آموزش و پرورش با اشــاره به اهداف سند 
بنیادین در رشد شخصیت نوجوانان  تحول 
افزود: در این ســند ۴۰ ویژگی برای رشد 
کودکان و نوجوانان پیش بینی شــده است 
که  این ویژگی ها در شــخصیت شهدا بوده 
اســت. شــهدا مظهر شــجاعت، شهامت، 
خانواده دوستی، سلامت جسمانی و روحی 
و رابطه با خدا بودند و این امر هدف والای 
اجرای ســند تحول در تربیت دانش آموزان 

است.

پیش بینی ۴۰ ویژگی برای رشد کودکان و نوجوانان در سند تحول

جاماندگان کنکور بخوانند؛ آغاز 
ثبت نام دوباره 

پلیــس فتــا پیامک های  از ســوی  بارهــا 
آگاهــی  افزایــش  بــه منظــور  مختلفــی 
شــهروندان از روش هــای کلاهبــرداری و 
تخلف در فضای مجازی توســط افراد شــیاد 
صادر شــده اســت اما همچنان شــکایت از 
 کلاهبرداری در این فضا از سوی مردم ادامه 

دارد.
همشــهری آنلایــن:  تابــه حال طــی چند 
ســالی که خریــد و فروش اینترتی توســط 
اپ ها و برنامه های مختلف دیگر باب شــده 
اســت، ضمن مزایا یکســری معایب هم در 
این نوع معامله ها هم دیده شــده اســت که 
 دردسرهای بزرگی برای مردم به همراه داشته

است.
به همین منظور پلیس فتا سامانه ای را به طور 
مجزا برای اینگونه تخلف ها و کلاهبرداری ها 
در فضای مجازی طراحی کرده  اســت که از 
پیشــگیری  کلاهبرداری  مختلف  روش های 

کند.
خوشــبختاته این نوع رصد؛ پیگیری و ارسال 

پیامــک تا حــدودی مانــع از تخلــف افراد 
کلاهبــردار در برنامه هــای مختلف اینترنتی 

شده است.
اما به تازگی روش جدید کلاهبرداری در این 
فضا باب شــده اســت که یک لحظه غفلت 
می تواند خواب و خوراک که ســهل اســت، 
همه دارایی و یا آبروی شــما را زیر ســوال 
ببــرد. برخی افراد ســودجو در برنامه دیوار با 
ارســال پیام متنی مضمون بر اینکه اطلاعات 
شخصی تان اعم از نام، نام خانوادگی، شماره 
تماس، شــغل و تحصیلات را بفرســتید تا از 
حساب کاربری شما پیش از مسدود شدن در 

برنامه دیوار جلوگیری کنیم.

از آنجایــی که هر کاربری بــا این تصور این 
پیامک از ســوی برنامه سیستمی دیوار است، 
اطلاعات را می فرستد و فرد سودجو با داشتن 
شــماره تلفن همراه شما می تواند هر برنامه و 
اپلیکشینی را روی گوشی یا کامپیوتر خودش 
نصب کند و با خط شما مشغول به هر فعالیت 
سوءی شــود که در واقع شما از آن بی اطلاع 

هستید.
بنابراین هنگام کار با هــر برنامه اینترنتی یا 
اپلیکیشــن های مختلف به ایــن پیامک های 
ارســالی توجه داشته باشــید که دقیقا از کجا 
برای شما پیامک آمده و درخواست اطلاعات 
شــخصی شما را داشته اســت که مبادا با در 
اختیار گذاشــتن اطلاعات دسترسی به حریم 

شخصی شما اقدام داشته باشند.

هشدار؛ روش جدید کلاهبرداری در فضای مجازی! 

دولت برای برخورداری کودکان از تغذیه ســالم، 
بــه تازگی طرحی در قالــب امنیت غذایی روی 
شبکه ملی اعتبار پیاده سازی کرده است تا بر این 
اساس کودکان ۶ تا ۵۹ ماهه که دچار مشکلات 
تغذیه ای هســتند شناســایی و تحــت حمایت 
قرار گیرند؛ تاکنــون ۱۲۵ هزار کودک با دهک 
درآمدی یک تا هفت شناسایی و براساس دهک 
درآمدی خانوارشــان مشمول دریافت اعتبار یک 
میلیون تا ۶۰۰ هزارتومانی شــده اند؛ حمایتی که 
بعد از گذشت کمتر از یک ماه، تاکنون ۵۰ هزار 

خانوار از آن استفاده کرده اند.
علیرضا عســگریان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به اینکه طــرح امنیت غذایی یکــی از بهترین 
طرح هایی اســت که به صورت اعتباری به روی 
شــبکه ملی اعتبار پیاده ســازی شده است، بیان 
کرد: در ایــن طرح ارتبــاط تنگاتنگ و عمیقی 
میــان وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی و 
وزارت بهداشــت ایجاد شــده تا دیگر کودکی 
نیازمنــد تغذیــه مضاعف نباشــد. ایــن کار از 
طریق ســاختار فعال وزارت بهداشــت از قبیل 
 درمانگاه ها و خانه های بهداشــت انجام شــده 

است.

وی افزود: بعــد از تولد نــوزادان، این مراکز به 
سرپرســتان خانوار کارت ســلامت کودک که 
دارای نمودار سلامتی است ارائه می دهد. در این 
کارت، شــاخص های مختلفی از جمله اندازه دور 
ســر، وزن و قد کودک در نظر گرفته می شود و 
اگر کودکی اســتانداردهای لازم را نداشته باشد، 
مختصــات ســلامتی او زیر خط ســلامت قرار 
می گیرد و نیازمند توجه ویژه خواهد بود. بخشی 
از توجه شــامل مشاوره سلامتی و بخشی شامل 

تغذیه است.
معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی بــا بیان اینکــه قاعدتاً برخی 
خانواده ها توان تامین امنیت غذایی کودکشــان 
که نیازمند امنیت غذایی اســت را ندارند، اعلام 
کــرد: در حــال حاضر ۱۴۰ هزار کــودک دچار 
مشــکل امنیت غذایی در سطح کشور شناسایی 
شده اند. به گفته عســگریان، در این راستا ۱۴۰ 
هزار کودک به وزارت رفاه اعلام شــده و وزارت 
رفاه نشانی سرپرست خانوار این کودکان را پیدا 
کرده است. از این ۱۴۰ هزار نفر، ۱۵ هزار نفر در 
دهک درآمدی بالای هفت قرار داشته اند که به 
آنها مشاوره داده شده است. اما ۱۲۵ هزار نفر از 

این کودکان در دهک یک تا هفت درآمدی قرار 
هســتند که در این راستا از این کودکان حمایت 

می شود.
وی با اشــاره به اینکه دولت بودجه خوبی برای 
رفع مشــکل کودکان ۶ تا ۵۹ ماه دارای مشکل 
تغذیه تامین کرده اســت، تصریح کرد: به ازای 
هر کودک شناسایی شده توسط وزارت بهداشت 
کــه نیازمند تغذیه مضاعف باشــد، مبلغی برای 
خریــد از اقلام ســبد غذایی تعریف شــده به 
حســاب سرپرســتان خانوار واریز می شــود، به 
طوریکــه برای کــودکان دهــک درآمدی یک 
تا پنــج، یک میلیون تومان و بــرای کودکان با 
 دهک درآمدی ۶ و هفت، ۶۰۰ هزارتومان واریز 

می شود.
معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با اشــاره به ۱۱ قلم کالای سبد 
غذایی کالابــرگ افزود: طــرح کالابرگ فقط 
شامل ۱۱ قلم بوده است، اما در این طرح، خانوار 
مشــمول می توانند علاوه بر ۱۱ قلم کالابرگی، 
خرما، سیب، هویج، کدو سبز، پیاز، گوجه فرنگی، 
عدس و مغزدانه نیز خرید کنند. اقلام سبد دارای 
پروتئیــن و ویتامین و... اســت و قدرت تبدیل 
شــدن به پوره را نیز دارد. مشــمولان این طرح 
تنها در شــرایطی می توانند از اعتبارشان استفاده 

 کننــد که از میان ۱۶ قلــم کالای غذایی خرید 
کنند.

عســگریان تاکید کرد: در این طرح افراد باید از 
این اقلام خریداری کننــد و نمی توانند خطایی 
انجــام دهند، چراکــه هر ۶ ماه یکبــار وزارت 
بهداشــت کارت ســلامتی کودک را بررســی 
می کند. اگر نمودار ســلامتی کودک بهبود پیدا 
کرده باشــد این کمک ادامه پیدا می کند در غیر 
این صورت این کمک قطع شــده و مشاوره به 
خانواده ارائه می شــود و با تایید وزارت بهداشت، 

مجددا واریز انجام می شود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیــا این طرح 
مســتقل از طرح کمیته امداد که برای رفع سوء 
تغذیه مادران باردار و کودکان دچار مشکل تغذیه 
اجرا می شــود، است؟ اینطور پاسخ داد: این طرح 
به صورت مســتقل اســت. طرح امنیت غذایی 
حمایت مستقیم دولت با هماهنگی و کار میدانی 
کمیته امداد و مشــارکت وزارت بهداشت است. 
کمیته امداد تعداد زیادی مددجو دارد که ذیل آن 

فعالیت های مختلفی عرضه می کند.
براســاس اعلام معاون رفاه و امــور اقتصادی 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی تاکنون 
۵۰ هــزار خانوار از طرح امنیت غذایی اســتفاده 

کرده اند.

استقبال 5۰ هزار خانوار از طرح امنیت غذایی 



سیاسی

 نماینده رژیم اســرائیل در سازمان ملل در نشست شورای 
امنیــت درباره غزه، محکومیت ســریع حمله تروریســتی 
گروهــک جیش العدل به مقر پلیس راســک در اســتان 
سیســتان و بلوچســتان ایران را از سوی شــورای امنیت 

برنتابید و این شورا را به باد انتقاد گرفت.
به گــزارش ایرنا، برت جاناتان میلر، معــاون نماینده دائم 
رژیم اسرائیل در سازمان ملل روز جمعه به وقت محلی در 
نشست شورای امنیت سازمان ملل پس از تصویب قطعنامه 
کمک رسانی فوری به غزه گفت که یک هفته پیش جیش 
العدل حمله ای تروریســتی به نیروهای پلیس ایران انجام 
داد که ۱۱ نفر شــهید شدند و شــورای امنیت »یک روز 
بعــد«، این حمله را محکوم و با خانواده های قربانیان ابراز 

همدردی کرد.
این دیپلمات اســرائیلی بــا ادعای اینکه تروریســم باید 
محکوم شود، در یک فرافکنی بدون کوچکترین اشاره ای 
به جنایات تل آویو در طول چند دهه علیه فلســطینیان و 
حمایت های همه جانبه آمریکا از این رژیم به ویژه از هفتم 
اکتبــر ۲۰۲۳ تاکنون که به تلافی عملیات طوفان الاقصی 
در حال بمباران مردم نوار غزه اســت، از شورای امنیت به 
دلیــل محکوم نکردن حماس بشــدت انتقاد کرد و به این 

شورا تاخت.
چرا شورای امنیت حمله تروریستی در ایران را سریع 

محکوم کرد؟
عصبانیت نماینده رژیم اســرائیل از شورای امنیت در واقع، 

به دلیل محکومیت سریع حمله تروریستی راسک بود.
۲۴ آذر ماه ۱۴۰۲ در پی حمله گروهک تروریســتی به مقر 
انتظامی راســک در استان سیستان و بلوچستان، ۱۱ نفر از 
نیروهای فراجا به شهادت و در مقابل تعدادی از تروریست 
ها نیز به هلاکت رســیدند؛ یک نفر از این تروریست ها نیز 
دستگیر شد و در سیستان و بلوچستان عزای عمومی اعلام 

شد.
امیر ســعید ایروانی ســفیر و نماینده دائم ایران در سازمان 
ملــل صبح همان روز به وقت محلی در نامه ای به آنتونیو 
گوترش دبیرکل ســازمان ملل و نیز رئیس دوره شــورای 
امنیت با محکوم کردن حمله تروریســتی در سیســتان و 
بلوچســتان ایران گفت: جمهوری اســلامی ایران فورا از 
دبیرکل و شورای امنیت می خواهد که این حمله را صریح 

و با شدیدترین عبارات ممکن محکوم کنند.
ایروانی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران فورا از دبیرکل 
و شــورای امنیت می خواهد که این حملــه را صریح و با 
شــدیدترین عبارات ممکن محکوم کنند. این درخواســت 
با موضع ثابت و روشــن دبیرکل و همچنیــن رویه ثابت 
شــده شــورای امنیت که به طور مداوم از طریق قطعنامه 
ها تروریسم را به عنوان تهدیدی جدی برای صلح و امنیت 
بین المللی به رســمیت شناخته و مجددا تایید کرده است، 

همسو است.
سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل همچنین در نامه 
خود گفت: جمهوری اسلامی ایران این گونه اقدامات منفور 
و وحشیانه تروریستی را به شدت محکوم می کند و بر تعهد 
تزلزل ناپذیر خود برای اطمینان از محاکمه و پاســخگویی 
مسئولین آن تاکید می کند.جمهوری اسلامی ایران بر تعهد 
خود برای مبارزه با تروریســم در همه اشکال و مظاهر آن 

ثابت قدم است.
سفیر ایران در نامه خود به رئیس شورای امنیت و دبیرکل 
ســازمان ملل از آنها خواســت که این نامه به عنوان سند 

شورای امنیت ثبت شود.
استفان دوجاریک سخنگوی ســازمان ملل شامگاه جمعه 
بــه وقت محلی با انتشــار بیانیه ای گفت: ســازمان ملل 
حمله امروز به مقر پلیس در اســتان سیستان و بلوچستان 
جمهوری اســلامی ایــران را که گروه »جیــش العدل« 
مســئولیت آن را بر عهده گرفته و بر اســاس گزارش ها 
دست کم ۱۱ کشته برجای گذاشت، به شدت محکوم و بر 

لزوم محاکمه عاملان این حمله تاکید می کند.
دوجاریک تصریح کرد: سازمان ملل متحد به خانواده های 
داغــدار و مــردم و دولت جمهوری اســلامی ایران عمیقا 
تســلیت می گوید و برای مجروحان شفای عاجل آرزو می 
کند.یک روز بعد، اعضای شورای امنیت سازمان ملل در پی 
نامه ســفیر ایران در سازمان ملل، حمله تروریستی بزدلانه 
گروهک جیش العدل به مقر فرماندهی پلیس در راســک 
اســتان سیستان و بلوچســتان ایران را به شدت محکوم و 
بر لزوم پاســخگویی عاملان، ســازمان دهندگان، تامین 
کنندگان مالی و حامیان این اقدامات مذموم تروریســتی و 

محاکمه آنها تاکید کردند.
شورای امنیت ســازمان ملل روز شنبه به وقت محلی )۲۵ 
آذرماه( در بیانیه ای مراتب همدردی و تسلیت عمیق خود 
را به خانواده قربانیان و دولت جمهوری اسلامی ایران ابراز 
و برای مجروحان شــفای عاجل و کامــل آرزو و بار دیگر 
تاکید کردند: »تروریسم در همه اشکال و مظاهر آن، یکی 
از جــدی ترین تهدیدات برای صلــح و امنیت بین المللی 
اســت.«قطعا صدور سریع بیانیه از ســوی شورای امنیت 
ســازمان ملل با توجه به اینکه روز جمعه )روز وقوع حمله 
تروریســتی راسک( آخرین روز کاری هفته در آمریکا است 
و نیز با توجه به شــرایط موجود بین المللی که بمباران نوار 
غزه در اولویت دستور کار همه جهان از جمله سازمان ملل 
است، کار بسیار دشواری بود که جز با تلاش دیپلمات های 

جمهوری اسلامی ایران در نیویورک میسر نبود .
اما رژیم اســرائیل که به دلیل بمباران مردم بیگناه غزه در 
حال از دســت دادن حمایت افکار عمومی جهانی اســت و 
همچنــان به تلافی حمله غافلگیر کننده نیروهای مقاومت 
فلســطینی از جمله حماس در عملیات طوفان الاقصی در 
هفتم اکتبر در حال کشــتار فلســطینینان است، از شورای 
امنیت نیز به رغم حمایت های بی دریغ آمریکا بعنوان عضو 

دائم این شورا و دارای حق وتو، عصبانی است.

  سیاست خارجی
   

شماره 4314
دو شنبه 
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عصبانیت اسرائیل از محکومیت 
سریع حمله تروریستی در ایران از 

سوی شورای امنیت سازمان ملل

6
   خبر

    

درپی انتشار گزارش تبیینی خبرگزاری جمهوری اسلامی 
درباره اهداف و اغراض بازنشــر نامه ســال گذشته احمد 
توکلی به رئیس جمهــور و طرح ادعای تخلف در واردات 
کالاهای اساســی توسط یک شــرکت، سازمان دیده بان 

عدالت و شفافیت اطلاعیه  صادر کرد.
به گزارش ایرنا، روابط عمومی سازمان دیده بان شفافیت 
و عدالت در واکنش به انتشــار خبری تحت عنوان »رانت 
بی ســابقه در دولت رئیســی به روایت احمــد توکلی« 
در برخی رســانه ها و شــبکه های اجتماعی، این خبر را 
بازنویســی اشــتباه از نامه ای دانســت که احمد توکلی 
رئیس هیأت مدیره این ســازمان مردم نهاد سال گذشته 
با موضوع »واردات بدون رعایت تشــریفات میلیون ها تُن 
کالای اساسی به شرکتی تازه کار« به رئیس جمهور نوشته 

بود.
سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و عدالت با تصریح بر 
اینکه نامه مذکور و پیگیری های دولت، منجر به برخورد 
با متخلفان و کنار گذاشتن برخی از عوامل ذی مدخل شد، 
افزود: دیده بان از علت بازنشــر این خبر پس از گذشــت 
حدود یکســال، آن هم همراه با برخــی اضافات کذب و 
افزودن نام برخی افراد بی ربــط به پرونده و ارتباط دادن 
آن به پرونده فساد اخیر اطلاعی ندارد اما قطعاً بازنویسی 
آن می تواند در ذهن خوانندگان القاء کننده نامه ای جدید 

با موضوعی جدید باشد.
این ســازمان در ادامه خاطرنشان کرد: نامه سال گذشته 
ارتباطی با پرونده فســاد جدید ندارد و عین نامه منتشــر 
شده سال گذشته دیده بان، در سایت دیده  بان شفافیت و 
عدالت به نشانی www.daad.ir در دسترس همگان 
قرار دارد که خوانندگان محترم می توانند برای بررســی 
صحت موضوعات مرتبط با این ســازمان به آن مراجعه 

کنند.

وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی با بیــان اینکه تمام 
شرکت های زیرمجموعه این وزارتخانه به سامانه مودیان 
مالیاتی متصل هســتند، گفت: این شــرکت ها کمترین 
بدهی معوق شــده را به ســازمان امور مالیاتی و وزارت 

اقصاد دارند.
به گزارش خبرنگار دولت ایرنا، »سید صولت مرتضوی« 
در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران درباره 
اینکــه آیا عملکــرد تعاونی ها به صــورت قانونی انجام 
می شــود، گفت: اصل تعاونی ها بر انجام درست وظایف 

است و مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره ســامانه مودیان 
مالیاتــی و اینکــه آیا شــرکت های زیــر مجموعه این 
وزارتخانه به این سامانه متصل شدند یا خیر، افزود: تمام 
شــرکت های زیر مجموعه به سامانه متصل هستند و در 
حــوزه قانون مالیات های خــود را پرداخت می کنند و اگر 
رصد شــود، خواهید دید که شــرکت های زیر مجموعه 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، کمترین بدهی معوق 

شده را به سازمان امور مالیاتی و وزارت اقتصاد دارند.
وی درباره اینکه آیا وزارت تعاون، در آســتانه شب یلدا به 
پویش یلدای مهربانی پیوسته است، عنوان کرد: این کار 
دولتی نیست بلکه فردی و شخصی است. ولی همکاران 
مــا در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از جمله افرادی 

هستند که به این پویش پیوسته اند.
مرتضوی درباره اینکه به رغم ابلاغ قانون بیمه کارگران 
ساختمانی اما هنوز بیشــتر آنها بیمه نشدند، توضیح داد: 
این قانون توســط ریاست جمهوری ابلاغ شده است و از 
تاریخ ابلاغ طبق قانون باید اجرا شــود و سازمان تامین 
اجتماعی در سراسر کشور به تمام شعبات خود این قانون 

را ابلاغ کرده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یادآور شد: اگر در برخی از 
شعبات سازمان تامین اجتماعی، این قانون اجرا نمی شود، 

اطلاع رسانی کنید تا نسبت به پیگیری آن اقدام شود.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خــود در خصوص 
کالابــرگ الکترونیکی عنوان کرد: موضــوع کالا برگ 
الکترونیکی در بیشــتر فروشــگاه های زنجیره ای توسعه 
یافته و هر ماه نســبت به ماه دیگر اســتقبال مردم از آن 
بیشتر می شــود و این آمادگی برای استفاده هفت دهک 
اول از ایــن مزیت وجــود دارد و منابــع لازم برای این 

موضوع پیش بینی شده است.
مرتضوی خاطرنشــان کرد: بدون هیــچ تاخیری یارانه 
تشــویقی به حساب کاربران تزریق می شود تا مشکلی در 

این حوزه نباشد.

آیا عبور از انتخابات توســط احزاب قابل پذیرش است؟ احزاب 
و تشــکل هایی که باید در بزنگاه انتخابات با دست پُر با مردم 
صحبت کنند و خواهان افزایش مشارکت باشند، نباید بر طبل 

تحریم بکوبند!
به گزارش حوزه احزاب ایرنا، قـانون اسـاسی جمهوری اسلامی 
ایران، تمام لوازم نظام سیاســی فعــال و کارآمد را در تمامی 
ابعاد پیش بینی کرده اســـت و بـــه حزب نیز به عنوان یکی 
از مـهمترین لوازم نظام های سیاسی دنیا بـا رویـکردی مثبت 
توجه کرده است. در اصـــل ۶۲ قـــانون اساسی در مورد این 
مســئله بیان می کند: »احزاب،جمعیت ها،انجمن های سیاسی 
و صنفی و انجمن های اسلامی یا اقلیت دیـنی شـناخته شده 
آزاد هستند،مشروط به اینکه اصـــول اسـتقلال،آزادی،وحدت 
مـلی،موازین اسلامی جمهوری اسـلامی را نـقض نکنند. هیچ 
کس را نمی توان از شرکت در آنـــها مـنع کرد و یا به شرکت 

در یکی از آنها مجبور ساخت.«
حزب جمهوری اسلامی چگونه تشکیل و چرا منحل شد؟

در آغاز انقلاب اسلامی افرادی همچون شهید آیت الله بهشتی، 
حضرت آیت الله خامنه ای، هاشمی رفسنجانی)ره( و ... ضرورت 
ایجاد یک تشکل فراگیر سیاسی مانند حزب جمهوری اسلامی 

را مطرح کردند.
ســرانجام با تایید امام خمینی)ره( در ۲۹ بهمن ۱۳۵۷ ـ هفت 
روز پس از پیروزی انقلاب اسلامی ـ حزب جمهوری اسلامی 
اعلام موجودیت کرد و آیت الله بهشــتی دبیرکلی آن شــد. از 
هنگام تاســیس تا انحلال، حزب جمهوری اسلامی به مدت 
نزدیک به ۱۰ سال، در راس فعالیت های سیاسی کشور حضور 
چشــمگیری داشت و اکثریت مجالس اول و دوم و دولت های 

دوم و سوم را دراختیار گرفت.
با این همه، فعالیت های تشکیلاتی حزب جمهوری اسلامی در 
نهایت به دلیل اختلافات شــدید درون حزبی که از اواخر سال 
۶۰ و با حذف طیف لیبرال ها از صحنه  سیاسی کشور آغاز شده 
بود در ســال ۱۳۶۶ متوقف شد و واحدهای سیاسی که در آن 
فعالیت می کردند با نام و تابلوی خود فعالیت های تشــکیلاتی 

را در جغرافیای سیاسی ایران کلید زدند.
انتخابات ۱۱ اسفند و نحوه فعالیت احزاب

کار تشــکیلاتی و سیاســی به اینجا ختم نشد و در دولت های 

»پســا جنگ« بوِیژه در دولتی که شعارش »توسعه سیاسی« 
و »جامعه مدنی« بود احزاب و تشــکل های سیاسی به همراه 
مطبوعات مجوز فعالیت، دریافــت می کردند و فصل جدیدی 
در سپهر سیاســت ایران آغاز شد و از آن مقطع سه کلید واژه 
»اصولگرایان«، »اصلاح طلبان« و »اعتدل گرایان« در ادبیات 

سیاسی ایران ماندگار شد.
به هرحال بهار احزاب و تشــکل های سیاسی در ایام انتخابات 
اســت و از آنجا که ســه ماه دیگر تا آوردگاه ۱۱ اســفندماه 
باقــی نمانده احــزابِ اصولگرا فعالیت های خود را بیشــتر در 
قالــب ائتلاف ها و جبهه هــا دنبال و پیگیــری می کنند تا در 
قالب منشــور وحدت و همگرایی، لیســت واحــد در عرصه 
رقابت ارائه کننــد. ]گزارش ایرنا با عنــوان »بازیگران فعال 
جریــان اصولگرا در انتخابــات« را )اینجــا( بخوانید[.در این 
بیــن هم برخــی دیگر از جریان های سیاســی کــه پیش از 
این در گذشــته بــه عنوان »چپ خطِ امامــی« و پس از دوم 
خرداد به نام»اصلاح طلب« شــناخته شدند به صورت شفاف 
دربــاره حضور و بروز جریان متبوعشــان در صحنه انتخابات 
اعلام موضع نمی کنند و هریک از کنشــگران سیاسی در این 
اردوگاه موضع خود را درقبال صندوق رأی و مشارکت سیاسی 
 مردم بیان می کند. چگونه می توان مشــارکت سیاسی را رقم

زد؟
بیشتر نیروهای سیاسی اصلاح طلب که در جبهه اصلاح طلبان 
ایــران به ریاســت »آذر منصوری« فعالیــت می کنند مدعی 
می شــوند فضای انتخابات ســرد اســت از ایــن رو تمایلی 
بــرای نفش آفرینــی در انتخابات نشــان نمی دهند. درحالی 
رادیکال های اصلاحات تلاش دارند فضای انتخابات را ســرد 
جلــوه دهند کــه اعتدالی هاـ حزب اعتدال و توســعه ـ از هم 

 اکنون نیروهای خود را برای ورود به عرصه انتخابات به صف
کرده اند!

در همین راستا، جواد هروی سخنگوی حزب اعتدال و توسعه 
در گفت وگو با ایرنا، جزئیات جدیدی از نحوه فعالیت تشــکل 
متبوعــش در انتخابات پیش رو ارائه کرد و با بیان اینکه ما از 
احزابی هستیم که لیست مان در استانها و حتی در تهران آماده 
شده است،گفت: احتمال »قریب به یقین«، محمد باقر نوبخت 

سرلیست ما می شود.
وی دربــاره اینکه با این اوصاف»اعتدال و توســعه« لیســت 
مســتقل ارائه می دهد و دیگر ائتــلاف نخواهد کرد،می گوید: 
رســما لیســتی که ارائه خواهیم داد که لیست حزب اعتدال و 
توســعه خواهد بود. اگر دیگران در پی رایزنی هایی که انجام 
خواهد شــد، خواهان این باشــند که در لیست ما قرار بگیرند 
منوط به موافقت شــورای مرکزی اســت.]متن گفت و گو را 

)اینجا( بخوانید.[
براین اساس برآن شــدیم در گزارشی به بررسی نقش احزاب 
و چگونگی افزایش مشارکت سیاسی بپردازیم و به این سوال 
پاسخ دهیم که آیا احزاب می توانند از صحنه رقابت کناره گیری 
کنند و در ضمن چگونه و با چه راهکاری می توانند به مشارکت 

حداکثری کمک کنند؟
ســید مرتضی نبوی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و از 
فعالان سیاسی که مدت ها در جامعه اسلامی مهندسین حضور 
داشت و هم اکنون مشغول فعالیت های تحقیقاتی و مطالعاتی 
اســت با بیان اینکه وقت حمایت از تشــکیل احزاب جدی در 
کشــور رسیده اســت، می گوید: نگرانی ما از این است که اگر 
به احزاب رســمیت بدهیم، ممکن اســت این احزاب خارج از 
چارچوب فعالیت کنند. به نظر می رسد که خیلی وقت است که 
نظام ما به این قدرت رسیده است که می تواند اجازه بدهد که 
احزاب فعالیت کنند اما این فعالیت ها باید طبق قانون اساســی 
باشد. من یقین دارم که دســتگاه های نظام از چنین اقتداری 
برخوردار هستند و چنین درایتی را دارند اما اینکه چرا این اتفاق 
نمی افتد یکی از ســوالاتی اســت که، مطرح می شود؛ بنده از 
ابتدای انقلاب توفیق داشتیم و در فعالیت های سیاسی شرکت 
داشــتم، به نظر می رســد اگر قرار است رقابت به شکل جدی 

شکل بگیرد، باید این اتفاق بیفتد.

واکنش احمد توکلی به بازنشر یک ارائه دو راهکار به احزاب برای تحقق»مشارکت حداکثری« در انتخابات 
خبر سوخته: برخی نامه پارسال را با 

اضافات کذب منتشر کردند 

مرتضوی: شرکت های زیرمجموعه وزارت 
کار کمترین بدهی معوق مالیاتی را 

دارند 

ســخنگوی دولت از افزایش دوبرابری وام 
ودیعه مســکن در تهــران از ۱۰۰ به ۲۰۰ 
میلیون تومان، در مراکز اســتان ها از ۷۰ به 
۱۵۰ میلیون تومان و ســایر  شهرها از ۴۰ 

میلیون به ۱۰۰ میلیون تومان خبر داد.
به گزارش خبرنگار دولت ایرنا، علی بهادری 
جهرمی ســخنگوی دولت در حاشیه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: رئیس 
کل بانک مرکزی گزارشی از آمارهای رشد 
اقتصــادی ارائه کردند که نشــان از رشــد 
اقتصــادی در بخش های انــرژی، نفت، و 
ساختمان بود. رشــد ساختمان در سه ماهه 

اول به ۳ درصد رسیده است.
وی ادامــه داد: وزیر راه و شهرســازی هم 
گزارشــی از توافقات با شورای پول و اعتبار 
در راســتای حمایت از طــرح نهضت ملی 
مسکن ارائه کرد، طبق مصوبه شورای پول 
و اعتبار ســود وام نوسازی مسکن روستایی 
به ۵ درصد کاهــش یافت و توافقاتی برای 

پلکانی شدن اقساط وام انجام شده است.
بهادری جهرمــی گفت: بــرای حمایت از 
اجاره بهای مســکن هم، وام ودیعه مسکن 

دو برابر شــد، در تهران وامن ودیعه مسکن 
از ۱۰۰میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافت در ســایر مراکز استان ها هم 
بیش از دو برابر شــد. بــرای اولین بار وام 
ودیعه مسکن به روســتاییان به میزان ۴۰ 

میلیون تومان اختصاص خواهد یافت.
سخنگوی دولت افزود: با گذشت کمتر از ۲ 
ماه از ابلاغ سیاست های اقتصاد دریا محور 
در قابــل ۳۰ قرار داد، مبلغ ۵۵ هزار میلیارد 
تومان قرار داد بــا بخش های خصوصی و 
عمومی برای توسعه دریا محور منعقد شده 

است.
وی با اشــاره به گزارش اخیر رئیس بانک 
اقتصادی  از آمارهای شاخص رشد  مرکزی 
در فصل دوم ســال تابســتان گفت:  این 
آمارها نشان از رشــد اقتصادی قابل قبولی 
در حــوزه نفت و انرژی ســاختمان دارد که 
رشد ۶ ماهه اول به حدود سه درصد رسید.

بهادری جهرمی ســپس به گزارش وزیر راه 
و شهرســازی درباره توافق با شورای پول و 
اعتبار در جهت حمایت از طرح ملی نهضت 
مسکن و سرعت بخشــی آن گریزی زد و 

گفت: با موافقت شــورای پول و اعتبار وام 
بهسازی و نوسازی مســکن های روستایی 
با سود ۵ درصد پرداخت می شود. همچنین 
قرار اســت بــرای حمایت از حــوزه  اجاره 
بهای مســکن باز پرداخت اقســاط هم در 
ماههای اولیه به صــورت پلکانی اعمال تا 

بازپرداخت ها سهل تر شود.
وی دربــاره افزایش دوبرابــری وام ودیعه 
مســکن گفت: در تهــران از ۱۰۰ به ۲۰۰ 
میلیــون تومان، در مراکز اســتان ها از ۷۰ 
به ۱۵۰ میلیون تومان و ســایر  شــهرها از 
۴۰ میلیون بــه ۱۰۰ میلیون افزایش یافت. 
همچنیــن برای نخســتین بــار وام ودیعه 
روســتاها ســقف ۴۰ میلیون در نظر گرفته 

شده است.   

سخنگوی دولت افزود: با استناد به گزارش 
وزیر راه و شهرســازی پس از گذشت کمتر 
از دو ماه از ابلاغ سیاست کلی دریا از سوی 
مقام معظــم رهبری حدود ۳۰ قــرارداد با 
مبلغ ۵۵ هزار میلیــارد تومان با بخش های 
خصوصی و  عمومی در جهت توســعه دریا 
محور در قالــب قرارداد یا تفاهم نامه منعقد 
شد که در حوزه در بنادر و ساخت شناورهای 

دریار و سایر تجهیزات در اقتصاد دریاست.
بهــادری جهرمی اعــلام کــرد: دولت با 
پیشنهاد وزیر راه و شهرسازی برای امضای 
موافقت نامه کشــتیرانی تجاری بین ایران و 
کشورهای امارات و  کنیا در راستای توسعه 
حوزه راههــای تجاری یا حمــل نقل بین 
المللــی موافقت کرد کــه این از حوزههای 
مــورد اولویت دولت بوده تا از ظرفیت های 

جغرافیای کشور بهتر استفاده کنیم.
وی درباره پیشنهاد وزارت دادگستری گفت: 
دولــت با لوایــح قضایی به منظــور ایجاد 
موافقتنامه قضایی بین ایران و ونزوئلا و نیز 
با سه کشور دیگر موافقت کرد تا به مجلس 

ارسال شود.

در حاشیه جلسه هیات دولت تشریح شد؛
توضیح سخنگوی دولت درباره افزایش وام ودیعه مسکن 

کارشناس مسائل اسراییل گفت: این نمایش 
تبلیغاتی که رژیم از کشــف ۴ کیلومتر تونل 
حماس به راه انداخته است نشان می دهد که 
آنها با توجه به اینکه نتوانســتند دســتاوردی 
در ایــن ۷۰ روز داشــته باشــند مجبــور به 

دستاوردسازی در عرصه تبلیغاتی شدند.
به گزارش حوزه سیاســت خارجی ایرنا؛ رژیم 
صهیونیســتی مدعی شده اســت به یکی از 
تونل های حماس در غزه دســت یافته است. 
تونلــی در هفتاد متری غزه با ســرزمین های 
اشــغالی کــه گفته می شــود طــول آن به 
۴کیلومتر می رسد. بر اســاس تصاویر منتشر 
شده، اســتحکامات این تونل به قدری قوی 
بوده است که حتی باز کردن درب غول پیکر 
آن یک شــبانه روز صهیونیست ها را به خود 
مشــغول می کند. با این حال دســتگاه های 
جاسوسی رژیم صهیونیستی تاکنون نتوانسته 
بودند بــه این مهم پی ببرند که یک ســازه 
بزرگ در کنار گوش آنها برای ضربه زدن به 
رژیم غاصب ساخته شده است. شواهد نشان 
می دهد از ایــن تونل بــرای عملیات بزرگ 
طوفان الاقصی استفاده شده و کارویژه خود را 
به خوبی انجام داده اســت. با این وجود رژیم 
صهیونیســتی با تمرکز رســانه ای بالا تلاش 
دارد تا کشــف آن را به عنوان یک دســتاورد 

بزرگ قلمداد کند.
در همین خصوص خبرنگار سیاســت خارجی 
ایرنا با علی عبدی کارشناس مسائل اسرائیل 
گفت وگو کرده اســت. عبــدی در خصوص 
کشــف یکــی از تونل های حماس توســط 
نیروهای رژیم صهیونیســتی پس از ۷۰ روز 
و چرایی تبلیغات گســترده در قبال آن، اظهار 
داشــت: رژیم صهیونیســتی در ابتدا با یک 

تبلیغات بسیار سنگینی صحبت از تصرف غزه 
کرد به نحوی که گویی به زودی غزه را شخم 
می زنند و فرماندهان حماس را از آنجا بیرون 

کشیده و آنجا را با خاک یکسان می کنند.
این کارشناس مسائل اسرائیل افزود: در واقع 
اسرائیل سه هدف عمده تصرف غزه، نابودی 
حماس و آزاد کردن اســرا را مطرح کرده بود 
که در این مدت به هیچ کدام از آنها حتی یک 

قدم هم نزدیک نشده است.
چهار بزرگتر از پانصد!

وی بیان کرد: از همان ابتدا یکی از مولفه های 
قدرت حماس را تونل های این گروه مقاومت 
مطرح کرده بودند و رســانه های غربی عمدتاً 
اعلام کرده بودند که نزدیک به ۵۰۰ کیلومتر 
تونــل در غزه وجود دارد و مســئله اصلی در 
این رابطه این اســت که رژیم صهیونیســتی 
هیچ برآورد، شــناخت و اطلاعات جامعی در 
این خصوص نداشته، حالا شما در نظر بگیرید 
که پس از ۷۰ روز ۴ کیلومتر از ۵۰۰ کیلومتر 

را کشف کردند!
عبدی با بیان اینکه تونل کشــف شده هم با 
توجه به ویدیوهای منتشــر شده بسیار خوش 
ســاخت بوده به نحوی که خودرو در آن تردد 
می کند و همه امکاناتی را هم دارا بوده است، 
تصریح کرد: حال پــس از ۷۰ روز ۴ کیلومتر 
تونل کشــف شــده از حماس چه دستاوردی 
می تواند بــرای اســرائیل از بعــد نظامی و 

عملیاتی داشته باشد؟
این کارشــناس مسائل اســرائیل گفت: این 
نمایش تبلیغاتی که رژیم از کشف ۴ کیلومتر 
تونــل حماس به راه انداخته اســت نشــان 
می دهد که آنها با توجه به اینکه نتوانســتند 
دستاوردی در این ۷۰ روز داشته باشند مجبور 

به دستاوردسازی در عرصه تبلیغاتی شدند.
دامنه خطاهای رژیم بیشتر شده است

وی ادامــه داد: دلیل این نمایــش تبلیغاتی 
روشــن اســت، چرا که همین چند روز پیش 
بود که مشــخص شــد ۳ زندانی اســرائیلی 
توسط نیروهای رژیم صهیونیستی به اشتباه یا 
شاید به صورت عمد کشته شدند، یکی دیگر 
از اســرای آنها در بمباران غزه کشــته شد و 
این ها همه بیانگر این هست که به هیچ یک 
از اهداف اعلامی خود دســت پیدا نکرده اند و 
دســتاوردی تا به امروز نداشتند و هرچه زمان 
می گذرد هم خطاهای بیشــتری هم مرتکب 

می شوند.
عبــدی افزود: بــا توجه بــه اینکــه عملًا 
صهیونیست ها مشــروعیت خود را نزد افکار 
عمومی مردمشان از دست داده اند و هر شب 
شــاهد اعتراضات مردمی برای آزادی اســرا 
هستیم و دولت و ارتش رژیم در افکار عمومی 
خود به شدت تحت فشار هستند، بنابراین آنها 
مجبور هستند تا به هر خس و خاشاکی چنگ 

بزنند.
این کارشناس مســائل اسرائیل با بیان اینکه 
تونل های حماس بســیار پیچیــده و طبقاتی 
هستند و حتی اگر شما قوی ترین ارتش جهان 
هم باشید بدون داشتن نقشه و اطلاع نداشتن 
از انشعابات این تونل های تو در تو در آنجا گم 
خواهید شــد، افزود: این تونل ها می توانند به 
راحتی به قتلگاه ارتش اســرائیل تبدیل شوند 
و البته دل و جرئتی هــم در نیروهای ارتش 
اسرائیل جهت ورود به تونل های حماس دیده 
نمی شود.وی گفت: همین الان هم برای ورود 
زمینی به غزه دل و جرات ارتش اســرائیل را 
شــاهد هســتید که خود را از پیش باخته اند، 

بنابراین با این روحیه متلاشــی شــده ارتش 
اسرائیل محال اســت که آنها وارد تونل های 

حماس بشوند.
عبدی افزود: آنچه که کاملا روشــن اســت 
این هســت که حماس یک ســطحی از نبرد 
پارتیزانــی و چریکی را به عرصه آورده که به 
طور قاطع می توانم بگویم که هیچ ارتشی در 
دنیا برای این ســطح از کیفیت و این سبک 
جدیــد نبردی کــه حماس به میــدان آورده 
آمادگی ندارد، در واقع نه فقط ارتش اسرائیل 
بلکه ارتش های آمریکا، ناتو، روسیه و چین که 
قوی ترین ارتش های دنیا هستند هم آمادگی 

نبرد جنگی پارتیزانی در این سطح را ندارند.
این کارشناس مســائل اسرائیل با بیان اینکه 
جنگ پدیــده ای کاملًا انســانی اســت که 
عامل انســانی در تعیین سرنوشت آن بسیار 
تعیین کننده اســت، تصریــح کرد: تجهیزات 
و فناوری تابعی از انســان به حساب می آید. 
عاملیــت انســان در جنــگ بر دو ســتون 
اســتوار اســت که یکی شــجاعت، انگیزه و 
 اراده و دیگــری برخــورداری از قدرت ذهنی

است.
وی بیان کرد: ارتش اسرائیل نشان داد که از 
هر دو حیث یعنی شــجاعت، انگیزه و اراده از 
یک طرف و قدرت ذهنی از طرف دیگر توان 

رویارویی با حماس را ندارد.
عبــدی گفت: فنــاوری و تجهیــزات زمانی 
می تواند کار شــما را در جنگ پیش ببرد که 
در آن دو عرصه حداقل هایی را داشته باشید، 
اما زمانی که همین راه هم ندارید این فناوری 
و تجهیزات حتی می تواند وبال گردن شــما 
 بشود و اثری معکوس بر نتیجه موضوع داشته

باشد.

در گفت وگو با کارشناس مسائل رژیم صهیونیستی؛ بررسی یک شامورتی بازی رسانه ای 
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شــرکت بلواوریجین پس از وقفــه ای ۱۵ ماهه دوباره 
پرتاب موشک را آغاز کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اسپیس، این شرکت 
دیروز پس از مجموعه ای تاخیرها، موشک خود را بدون 
سرنشــین به فضا فرستاد. دیروز موشک نیوشپارد از مقر 
بلواوریجین واقع در ویرجینیای غربی در ســاعت ۱6:44 
دقیقه به وقت گرینویچ به فضا پرتاب شــد. بلواوریجین 
روز دوشنبه نیز سعی کرد موشک خود را به فضا بفرستد 
اما به دلیل اختلال در سیستم های زمینی در محل پرتاب 

این عملیات را لغو کرد.
بوستر اول موشــک طبق برنامه ریزی در نزدیکی محل 
پرتــاب با کمک چتر نجات فرود آمد. نیوشــپارد طوری 
طراحی شده تا علاوه بر فضانوردان محموله های فضایی 
را نیز به مقصد برساند اما هنوز مشخص نیست ماموریت 

سرنشین دار بعدی آن چه زمان انجام می شود.
ماموریت دیــروز )NS-۲4( نیز ماننــد عملیاتی که در 
ســپتامبر ۲۰۲۲ میلادی انجام شد، بی سرنشین بود. این 
بیســت و چهارمین عملیات پرتاب نیوشپارد به شمار می 
رفت و حامل ۳۳ محموله تحقیقاتی بود که بیش از نصف 

آنها با پشتیبانی ناسا توسعه یافته و به پرواز درآمدند.
در بیانیه بلواوریجین درباره این ماموریت آمده است: بقیه 
محموله ها مربوط مدارس، دانشــگاه ها و سازمان های 
متمرکز بر STEM)رشته های علم، فناوری، مهندسی، 

هنر و ریاضی( است.
 Club در پرتــاب مذکور ۳۸ هزار کارت پســتال برای
for the Future یــک موسســه غیرانتفاعی متعلق 
به بلواوریجین با هدف علاقمنــد کردن افراد به علوم و 

اکتشافات فضایی نیز به مدار زمین فرستاده شد.

هابــل تصویر جدیدی از یک کهکشــان ثبت کرده و به 
نظر می رسد که فعل و انفعالات این کهکشان با برخی از 

رایج ترین قوانین فیزیک کوانتومی در تضاد است.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، این کهکشان که 
MCG-۰۱-۲4-۰۱4 نــام دارد در فاصله حدود ۲۷۵ 
میلیون سال نوری از زمین قرار گرفته و دارای دو بازوی 
مارپیچی قابل توجه و یک هسته درخشان پرانرژی است 
که به عنوان هســته فعال کهکشــانی)AGN( شناخته 

می شود.
در ایــن تصویر، کهکشــان از رو به رو دیده می شــود و 
بازوهایش یک شکل دایره ای تقریبا کامل ایجاد کرده اند.
کهکشان MCG-۰۱-۲4-۰۱4 تحت عنوان کهکشان 
سیفرت نوع ۲ دســته بندی می شود که یکی از دو دسته 
بزرگ از کهکشــان های فعالی اســت که دانشمندان به 
همراه اختروش ها می شناسند. طبق بیانیه آژانس فضایی 
اروپا)ESA( کهکشــان های ســیفرت دارای یک هسته 
درخشان مشخص هستند اما در مقایسه با اختروش ها که 
هسته فعال کهکشانی درخشان فوق العاده آنها می تواند از 
کل کهکشان های میزبانی که در آن ساکن هستند بیشتر 

بتابد، کمتر قابل تشخیص هستند.
کهکشان های سیفرت را نیز می توان بر اساس شدت نور 
ساطع شده از هســته فعال آنها دسته بندی کرد. بسته به 
طول موج نور یا طیف آن، کهکشــان های سیفرت به دو 
دســته نوع یک یا نوع دو طبقه بندی می شوند. نوع دوم 
خطوط طیفی موسوم به نور »ممنوعه« را منتشر می کنند 
که بــا توجه به قوانین خاصی از فیزیــک کوانتوم، نباید 

وجود داشته باشند.
تلســکوپ »هابل« نور ممنوعه یک کهکشان را به 

تصویر کشید
مقامــات آژانس فضایی اروپا می گویند: برای درک اینکه 
چرا نور ســاطع شده از یک کهکشــان می تواند ممنوعه 
تلقی شــود در وهله اول باید درک کنیم که چرا طیف ها 
وجود دارند. طیف هــا اتم ها و مولکول های خاصی از نور 
را با طول موج های بسیار خاص جذب و منتشر می کنند.

الکترون ها مقادیر خاصی از انرژی را از دست می دهند یا 
به دست می آورند که مربوط به طول موج های خاصی از 
نور است که جذب یا گسیل می شوند. با این حال، برخی 
از خطوط گسیل طیفی »ممنوعه« در نظر گرفته می شود 
زیرا در حالی که در فضا مشــاهده می شوند اما در شرایط 

عادی روی زمین رخ نمی دهند.
فیزیــک کوانتوم پیچیده اســت و برخــی از قوانینی که 
بــرای پیش بینی آن اســتفاده می شــوند، از مفروضاتی 
استفاده می کنند که با شــرایط آزمایشگاهی اینجا روی 
زمین سازگار اســت. بر اســاس این قوانین، این انتشار 
»ممنوعــه« اســت. اما در فضــا، در میان یک هســته 
کهکشــانی فوق العاده پرانرژی، این فرضیات دیگر قابل 
اجرا نیســتند و نور »ممنوعه« فرصتی پیدا می کند تا به 
سوی ما بدرخشد. این کهکشان مارپیچی در مرکز تصویر 
دیده می شــود و دو ستاره درخشان بزرگ در پیش زمینه 
که یکی آبی و دیگری قرمز اســت مستقیما بالای خود 
کهکشــان قرار گرفته اند. چندین کهکشان دورتر در پس 
زمینه سیاه و ســفید فضا پراکنده شده اند. آژانس فضایی 
اروپا عکس جدید هابل را در روز ۱۸ دســامبر به صورت 

آنلاین منتشر کرد.

محققان کره ای میکــرو ال ای دی هایی از جنس نیترید گالیم 
ســاختند که روی یــک لایه گرافن قــرار دارد. به دلیل نوع 
معمــاری این میکروال ای دی ، این ســاختار از انعطاف پذیری 

بالایی برخوردار است.
به گزارش ایســنا، محققان دانشگاه ملی ســئول و دانشگاه 
سونگ کیونکوان به تازگی روشی برای رشد آرایه های نیترید 
گالیم بر روی یــک لایه گرافن انعطاف پذیــر ارائه کرده اند. 
این ســاختار که به آرایه های میکرودیســک شهرت دارد، از 
بلورینگی عالی برخوردار بوده و با جهت گیری یکنواخت درون 

صفحه، تابش نور آبی قوی را از خود نشان می دهند.
محققان میکرودیســک های GaN را روی یک لایه گرافن 
)که روی یک بستر یاقوت کبود قرار دارد( تثبت کردند؛ لایه ای 
که با یک ماسک SiO۲ با الگوی ریز با استفاده از اپیتاکسی 
فاز بخار آلی فلزی پوشانده شده است. این میکرودیسک ها در 
ادامه به میکروال ای دی تبدیل شــده و ســپس با موفقیت به 

روی بسترهای قابل انعطاف منتقل شدند.
این تحقیق نشان داد که امکان رشد ال ای دی های با کیفیت 
بالا بر روی گرافن و ســپس ادغام آن در دستگاه های میکرو 

ال ای دی  انعطاف پذیر وجود دارد.
 

متخصصان یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید رزین های 
مورد استفاده در صنعت چاپ، خودرو و دندانپزشکی با کیفیتی 

قابل رقابت با نمونه های اروپایی شدند. 
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری، رزین ها با خواص 
بســیار قدرتمند خود، مصارف گســترده ای از صنعت چاپ و 
رنگ گرفته تا خودرو، دندانپزشــکی و آرایشــی و بهداشتی 
دارند. این محصولات با نور خشــک می شــوند و می توانند 

قابلیت مهندسی پذیری بسیار بالایی داشته باشند.
یــک شــرکت دانش بنیان تمرکز خــود را بــرای تولید این 
محصولات گذاشته که ســرعت پخت آن به نسبت بی نظیر 
و در عین حال مقرون به صرفه است. این محصولات داخلی 
تفاوت چشــمگیری با رزین های موجود در ایران و وارداتی ها 
از آسیای میانه دارد و قابل رقابت با مشابه رزین های اروپایی 

نیز هست.
محمد علی طالقانی اصفهانی مدیرعامل شــرکت بسپار تابان 
آریا درباره محصولات تولیدی این شرکت و کاربرد آنها گفت: 
 UV تمرکز مجموعه ما بر روی تولید الیگومرها و رزین های
Curable resin یا پخت شــونده با نور فرابنفش است که 
می توان آن را یکــی از کلیدی ترین محصولات روزمره زمان 
حال دانست و زیبایی و عملکرد آنها در پوشش ها، چسب ها و 

خواص تاثیرگذار است.
طالقانــی اصفهانی همچنین درخصوص مهمترین دســتاورد 
این مجموعه تصریح کرد: رزین ها با خواص بســیار قدرتمند 
خود، مصارف گســترده ای از صنعت چــاپ و رنگ گرفته تا 
خودرو، دندانپزشــکی و آرایشــی و بهداشــتی دارند. با نور، 
خشــک می شــوند و می توانند قابلیت مهندسی پذیری بسیار 
بالایی داشته باشــند. از طرفی به این دلیل که حلال ندارند، 
می توانند در موارد زیســت محیطی عملکرد بهتری داشــته 
باشــد؛ لذا مجموعه ما تمرکز خود را بر تولید این محصولات 
مثل اپوکســی اکریلات اصلاح شده با آمین گذاشته است که 
ســرعت پخت آن به نســبت بی نظیر و در عین حال مقرون 
به صرفه اســت و مصارفی کاربردی مثل ورنی ها، پوشش ها 

و ... دارد.
وی افزود: همچنین بر روی پلی استر اکریلات ها و سینرژیست 
آمین اکریلات هایی که باعث شــده گزارش های بسیار خوبی 
از بازار بگیریم نیز تمرکز کرده ایم. از آنجا که اغلب رزین های 
پخت شوندهً داخل کشــور وارداتی هستند، محصولات ما در 
مقایســه با محصولات وارداتی بررسی شد و بازخوردهایی که 
از بازار داشته ایم نشان دهنده آن بود که محصولات ما تفاوت 
چشمگیری با رزین های موجود در ایران و وارداتی ها از آسیای 
میانه دارد و قابــل رقابت با رزین های اروپایی نیز هســتند. 
همچنیــن در قیاس با بهترین تولیدکنندگان این محصول در 
دنیا توانســتیم به کیفیت وارداتی آن رســیده و قابلیت رقابت 

داشته باشیم.
طالقانی درخصوص حجم اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم 
ایجاد شده توســط این مجموعه تصریح کرد: مجموعه ما از 
حدود ســه سال پیش با ســه نفر آغاز به کار کرده و در حال 
حاضر به پنج نفر رســیده و به طور غیرمســتقیم نیز تا هفت 
نفر را مشــغول به کار کرده است. مجموعه ما خیلی گسترده 
نیســت اما از زمان ورود به بازار، بازخوردهای مثبتی از نتایج 
گرفته ایم، چون هدف ما حل مسائل مشتریان بوده و به نوعی 
خود را به جای مصرف کننده نهایی گذاشــتیم و به این نگاه 
می کردیم که مصرف صنایع چاپ یا چسب را خودمان تامین 
کنیم. بــا توجه به همین نگاه، محصولات را توســعه داده و 
نیازهای آنها را رفع کردیم که نتیجه خوبی نیز داشته و مثمر 

ثمر بوده است.
وی در پایــان ضمن مثبت ارزیابی کــردن روند حمایت های 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، خاطرنشان کرد: 
»حمایت هــا بســیار عالی بودنــد و ما بــرای دریافت کارت 
بازرگانی از سامانه دانش بنیان معاونت علمی استفاده کردیم. 
همچنین برای تســهیل امور دفتر مجموعه کمک گرفته ایم 
تا در مناطق غیرتجاری دفتر داشــته باشــیم. از طرف دیگر 
از کمک هــای معاونت علمی برای ارزش گذاری شــرکت و 
تنظیم خط مشی استفاده کرده ایم و راهنمایی های مجموعه و 
همایش هایی که در سطوح مختلف برگزار می کردند نیز بسیار 
مناسب بود و توانستیم از آنها استفاده کنیم. اما مهمتر از همه، 
معرفی مجموعه به شرکت شهرک های صنعتی برای گرفتن 
واحد صنعتی بود که بســیار مفید واقع شد و تسهیل کنندگی 

بالایی برای ما داشت.

  کهکشان تازه های علم

ساخت میکرو ال ای دی  انعطاف پذیر با 
کمک فناوری  نانو

پس از وقفه طولانی؛
موشک »بلواوریجین« به فضا پرتاب شد

محققان یک واکســن پودری تک دوز ابــداع کرده اند که 
استنشــاق و به طور مســتقیم وارد ریه می شود تا واکنش 

ایمنی موثری در بدن فرد ایجاد کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این واکســن 
مــی تواند چند آنتی ژن را منتقل کند و به عبارت دیگر یک 
دوز آن مــی تواند در برابر چند ویروس تنفســی، ایمنی به 

وجود بیاورد. 
ظهور کووید۱۹ به پیشــرفت فناوری های واکسن از جمله 
نمونه های mRNA منجر شــد. بیشتر این واکسن ها به 
عضله تزریق می شدند که یک ایمنی هومورال )نوعی مایع 
بدن که مبتنی بر ســلول نیســت( را ایجاد می کند و برای 
خنثی کردن ویروس به آنتی بادی ها متکی اســت. هرچند 
 ۲-SARS-CoV نشان داده شده واکسن های عضلانی
عــوارض و مرگ و میر را به میزان قابل توجهی کاهش می 

دهند، اما تأثیر کمتری بر نرخ انتقال ویروس دارند.
تولید واکنش ایمنی در بافت مخاطی مجرای تنفســی برای 
کنترل اولیه عفونت موثر اســت و می تواند ایمنی قدرتمند و 

بلند مدتی به وجود بیاورد.

گروهــی از محققان انســتیتو »پروســس انجینرینگ« در 
آکادمی علوم چین برای برطرف کردن مشــکلات مربوط به 
واکســن های عضلانی یک واکسن پودری تک دوزی ابداع 
کرده اند. پلتفرم واکسن آنها ریزکره های زیست تجزیه پذیر 
را با نانو ذرات پروتئین ترکیب می کند. سطح این نانو ذرات 
قادر به نشــان دادن چند آنتی ژن اســت. این مواد سیستم 
ایمنی را وادار به تولید آنتی بادی هایی می کنند. وجود بیش 
از یک آنتی ژن دامنه محافظت ویروسی واکسن را گسترش 

مــی دهد و واکنش ایمنی طیف وســیع تری را در پی دارد. 
مثلا چنین واکسنی می تواند شامل آنتی ژن هایی از سویه های 
مختلف SARS-CoV-۲ یا SARS-CoV-۲ و یک 

واکسن ویروس تنفسی دیگر باشد.
هنگامیکه نانوذرات آنتی ژن آزاد می شوند، ریه ها آنها را به 
طور موثر جذب می کنند و از آنجا که ذرات ماندگار هســتند 
با یکبار استنشاق، ایمنی هومورال، سلولی و مخاطی طولانی 
مدتی فراهم می کنند. محققان واکسن های پودری را روی 
موش های آزمایشگاهی، موش های خرما و پستانداران)غیر 
از انسان( آزمایش کردند و شاهد تولید قدرتمند آنتی بادی و 

واکنش سلول های تی بودند.
یکــی از مولفان پژوهش در این بــاره می گوید: اجزای این 
سیســتم نانو-میکرو که از پروتئین های طبیعی و پلیمرهای 
تایید شده استفاده می کند، تاثیرگذاری و ایمنی واکسن مورد 
بررســی را در پستانداران غیر انسان نشــان داد. همین امر 

حاکی از پتانسیل بالای آن برای آزمایش بالینی است.
از نقطه نظر تولید، ابداع چنین واکسنی به شکل پودر خشک 
بدان معنا اســت که لازم نیست آن را در یخچال نگهداری 
کــرد و همین امــر هزینه های ذخیره و حمــل و نقل را به 
میزان قابل توجهی کاهش می دهد، بنابراین برای اســتفاده 
در مناطقی که تجهیزات سرمایشــی محدودی دارند یا اصلا 
ندارند، بسیار مناسب است. این گزارش در نشریه نیچر چاپ 

شده است.

برای ورود مستقیم به ریه؛

واکسن پودری استنشاقی تولید شد 

دستاورد دانش  بنیان ها؛
بومی سازی رزین های مورد استفاده در 

صنایع خودرو و دندانپزشکی

پرتقال  باغ های  مرکبات«،  »زغالک  بیماری 
را تهدید می کند اما نانواســفنج های مملو از 
یک آنتی باکتری گیاهی ممکن است راه حلی 
را برای محافظــت از پرتقال ها در برابر این 

بیماری ارائه دهند.
به گزارش ایسنا و به نقل از ادونسد ساینس 
نیــوز، باغ های مرکبات به طــور فزاینده ای 
 Citrus(»به بیمــاری »زغالک مرکبــات
canker( آلوده می شــوند. زغالک مرکبات 
یک بیماری بسیار مسری است که ضایعات 
قهــوه ای توده ای را روی برگ ها و میوه های 
درخت های پرتقــال ایجاد می کند. یک آنتی 
باکتریال گیاهی که بــه همراه یک فناوری 
کوچک اســتفاده می شــود، ممکن است راه 
جدیدی را برای کنتــرل کردن این بیماری 

دشوار ارائه دهد.
 )Alberto Gochez(»آلبرتــو گوچــز«
در  مرکبــات  آسیب شناســی  پژوهشــگر 
»اینتا  مرکبات  آسیب شناســی  آزمایشــگاه 
در   )INTA Bella Vista(»ویســتا بلا 
آرژانتین توضیح داد: ریشه کن کردن بیماری 
زغالک مرکبات دشــوار است و زمانی که در 
مرکبات ایجاد شود، کنترل کردن آن به سالها 
مدیریت نیــاز دارد. به همین دلیل، نظارت و 

مدیریت زودهنگام بیماری مهم است.
این بیماری که توسط باکتری »زانتوموناس 
سیتری«)Xanthomonas citri( ایجاد 
می شــود، به همــراه باد و باران گســترش 
می یابــد و اگرچــه میوه های آلــوده به آن 
برای انســان مضر نیســتند امــا حمل ونقل 
آنها برای فروش ممکن اســت بیماری را به 
مناطق دیگر انتقال دهد. پیش بینی می شــود 
که زغالک مرکبات تا ســال ۲۰۲4، نیمی از 

باغ های مرکبات جهان را آلوده کند.
درمان های کنونی از مس اســتفاده می کنند 
که باکتری ها را از بین می برد و قرن هاســت 
که برای محافظت از گیاهان در برابر عوامل 
بیماری زا اســتفاده می شــود اما با اســتفاده 
بلندمدت از این روش، مس در محیط انباشته 

می شــود و می تواند تنوع زیســتی خاک را 
کاهش دهد و به کیفیت آب آســیب برساند. 
همچنین، این روش ممکن اســت با بیماری 
آلزایمر مرتبط باشــد. به همیــن دلیل، نیاز 
فوری به روش های جایگزین برای درمان و 
جلوگیری از گسترش بیشتر آلودگی احساس 

می شود.
میکروژل

یک گروه پژوهشی، راه حل قابل توجهی را 
ارائه کرده اند. راه حل آنها شامل اسفنج های 
میکــروژل در انــدازه نانو اســت که از یک 
آنتی باکتری گیاهی پر شده اند و با قلاب های 
بی نهایت کوچک به برگ های درخت پرتقال 

می چسبند.
 Ulrich(»شــوانبرگ »اولریــش 
»آنــدری  و   )Schwaneberg
پیچ«)Andrij Pich( اســتادان »مؤسسه 
 Leibniz(»لایبنیتــس تعاملــی  مــواد 
 Institute for Interactive
»هنریــک  و  آلمــان  در   )Materials
 )Henrique Ferreira(»فریــرا
ایالتی  باکتریایی »دانشگاه  دانشــیار ژنتیک 
ســائوپائولو«)Unesp( در برزیل، برای این 

پروژه همکاری کردند.
توانایــی میکروژل هــا برای چســبیدن به 
برگ هــای گیاه بــه آنها امــکان می دهد تا 
آنتی باکتری را مســتقیما در جایی که مورد 
نیاز اســت، به آرامی انتشار دهند و محافظت 
هدفمند و بلندمــدت را برای درختان فراهم 
کنند. شــوانبرگ گفت: این فناوری، سموم 
کمتری را برای محیط زیست به همراه دارد 
و یک بستر عالی برای آزادسازی کنترل شده 

مواد دفاعی و مواد مغذی گیاه است.
»هگزیــل  آنتی باکتــری  ترکیــب 
گالات«)hexyl gallate(، از اسید گالیک 
به دست آمده است که در گیاهانی مانند برگ 
چای و انگور یافت می شــود. پژوهشــگران 
پیشــتر دریافته بودنــد که ایــن ترکیب با 
دو روش بــه طور موثــر از رشــد باکتری 

یکی  زانتوموناس سیتری جلوگیری می کند. 
از روش ها، ایجاد ســوراخ در غشــای آن و 
دیگری، جلوگیری کردن از تقســیم سلولی 

آن است.
با وجود این، رساندن چنین درمانی به گیاهان 
دشوار اســت زیرا خوب به برگ نمی چسبد. 
فریــرا گفت: ما به بســتری نیاز داشــتیم تا 
ترکیبــات را به صورت ایمــن تحویل دهیم 
و مطمئن شــویم که آنها روی قسمت های 

گوناگون گیاه تثبیت شده اند.
میکروژل های ســه بعدی به حل این مشکل 
کمک می کنند زیرا در واکنش به نشانه های 
محیطی مانند پــی اچ و دما منقبض و متورم 
می شــوند و می توانند مقدار زیــادی عامل 
پژوهشــگران  کنند.  را حمل  آنتی باکتــری 
پپتیدهای  بــه  را  میکروژل های ســه بعدی 
لنگرماننــد مجهز کردند که بــه آنها کمک 
می کند تا به پوشش مومی برگ های درخت 

پرتقال بچسبند و در باران شسته نشوند.
محافظت موثر

پــس از آزمایش اینکه میکروژل ها می توانند 
آنتی باکتری را نگه دارند و سپس منتشر  کنند 
و اینکه به طور قابل اعتماد به برگ های گیاه 
می چســبند، نوبت به آزمایش نحوه عملکرد 
میکروژل هــای بارگذاری شــده در گلخانه و 
مقایســه آن با یک درمان تجاری مبتنی بر 

مس رسید.
پژوهشــگران، درختان پرتقال شــیرین را با 
میکروژل های حاوی هگزیل گالات یا درمان 
مبتنی بر مس اسپری کردند و سپس آنها را 
در معرض باکتری زانتوموناس ســیتری قرار 

دادند. گیاهانی که درمان نشده بودند، حدود 
۱۸ ضایعه را در هر ســانتی متر مربع نشــان 
دادند. درختان اسپری شــده بــا میکروژل یا 
درمان مبتنی بر مس، کمتر از دو ضایعه را در 
هر سانتی متر مربع داشتند و تفاوت معناداری 
در درجه حفاظت این دو روش وجود نداشت. 
اگرچه میکروژل ها به اندازه درمان مبتنی بر 
مس به برگ ها نچســبیدند امــا درجه قابل 

توجهی از محافظت را ارائه دادند.
ایــن میان، هنــوز پرســش هایی باقی  در 
می ماننــد. گوچز که در این پروژه شــرکت 
نداشــت، گفت: نتایج هیجان انگیز هســتند 
اما چندین مولکول و محصول، نتایج مثبتی 
را در شــرایط آزمایشگاهی نشان می دهند و 
در آزمایش میدانی شکست می خورند. برای 
نشــان دادن نحوه عملکــرد میکروژل ها در 
باغ های بیرون از آزمایشگاه، به آزمایش های 

بیشتری نیاز است.
گروه پژوهشــی گفتند که روی بهینه سازی 
نحوه ساخت میکروژل ها کار می کنند. اگرچه 
میکروژل ها زیست تخریب پذیر هستند اما در 
حال حاضر بر پایه پلیمرهای مصنوعی ساخته 
شــده اند و گروه، راه هایی را برای سازگاری 
بیشــتر با محیط زیست بررسی می کنند. پیچ 
گفت: ایــن روش پــس از جایگزین کردن 
پلیمرهــای مصنوعی با پلیمرهای زیســتی 
به دست آمده از منابع تجدیدپذیر برای کاهش 
انتشــار دی اکســید کربن و اثرات زیســت 

محیطی بهبود خواهد یافت.
بسیاری از مزایای عملی میکروژل ها، آنها را 
به یک چشــم انداز جذاب تبدیل می کند زیرا 
تولید آنها ارزان و حمل ونقل آنها آسان است 
و برای نگهداری بلندمدت و حمل ونقل آسان 

می توان آنها را در حالت انجماد نگه داشت.
گوچز به نتیجه این پژوهش خوشــبین است 
و بــاور دارد که تحقیقات بیشــتر می توانند 
کاربردهای دیگری را نیز نشــان دهند. وی 
افزود: ایــن میکروژل می تواند برای ســایر 

بیماری های مرکبات نیز سودمند باشد.
 Advanced« در مجلــه پژوهــش  این 
چاپ  بــه   »Functional Materials

رسید.

نانوموادی که نگهبان پرتقال ها می شوند!

فراخوانی  صنعتی  شــتابدهنده های  از  یکی 
را برای جــذب ایده و طرح هــای فناورانه 
حوزه های پلیمر، پتروشــیمی و نانو فناوری 

منتشر کرد.
ایسنا، شتابدهنده علمی-صنعتی  به گزارش 
نانوپــل، فعــال در حــوزه صنایــع پلیمر و 
پتروشــیمی و نانو فناوری، فراخوان جدیدی 
برای جذب طرح ها و ایده های فناورانه صنایع 
 پتروشیمی، پلیمر و نانو فناوری منتشر کرده

است.
این شتابدهنده در فراخوان های قبلی، موفق 

به پذیرش ۸۰ طرح فناورانه اولیه شد که از 
میان آنها تعــداد ۱۷ طرح در داوری نهایی، 
تایید شــدند و تعداد ۷ طرح توانسته اند وارد 
چرخه شتابدهی شــوند. همچنین تاکنون ۲ 

طرح موفق به جذب ســرمایه و ۳ طرح در 
حال حاضــر در فرآیند جذب ســرمایه گذار 

هستند.
آخرین مهلت شــرکت در فراخــوان جدید 
 ایــن شــتابدهنده تــا ۲۵ دی ماه امســال

است. 
این  طرح های ارســالی جهت شــرکت در 
فراخوان باید در ارتبــاط با حوزه های رنگ، 
رزین، پوشــش، چســب، نانو کاپوزیت های 
الاستومری، مستربچ ها و کامپاندهای نانویی 

باشند.

حمایت هــای ویــژه شــتابدهنده نانوپــل 
از طرح هــای برگزیــده شــامل خدمــات 
مشــاوره، منتورینگ و شبکه سازی، خدمات 
آزمایشــگاهی، کارگاهی و صنعتی، خدمات 
و جذب سرمایه گذار  بذری  ســرمایه گذاری 
عمــده روی طرح های موفق اســت. علاوه 
نانوپل فضــای کار  ایــن، شــتابدهنده  بر 
اشــتراکی و امکانات اداری و دفتری را نیز 
 برای طرح های پذیرفته شــده فراهم کرده

 است.به نقل از ستاد نانو، طرح های پذیرفته 
شــده نهایی، مشــمول دریافت مبلغ تا یک 
میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون ریال، تســهیلات 

حمایت دولتی می شوند.

طرح های فناورانه حوزه نانو و پتروشیمی جذب می شوند

ماســک های نانویی به دلیــل الیاف به کار 
رفته در آن هــا که ابعاد نانومتــری دارند، 
توانایی جذب و به دام انداختن ذرات بســیار 
ریز را داشــته و می توانند محافظت بهتری 
دربرابر ذرات آلاینده داشته باشد. همچنین 
این ماســک ها تنفس پذیری بهتری داشته 
و بــرای افراد به ویژه در اســتفاده طولانی 
مــدت، احســاس ناراحتی کمتــری ایجاد 

می کند و تنفس با آن راحت تر است. 
به گزارش ایســنا، در روزهایی که آلودگی 
هوا شــدت پیدا می کند، استفاده از ماسک 
می تواند بــا فیلتر کردن هــوای آلوده، به 
کاهش اثرات منفــی ورود ذرات آلاینده به 
بدن کمک کند. اســتفاده از ماســک های 
نانویــی اثربخشــی بالاتــری نســبت به 
ماســک های معمولی دارد چرا که در آن از 
الیاف نانویی اســتفاده شده است. این الیاف 

می توانند ذرات بسیار کوچک آلاینده را نیز 
جذب کنند. لایه نانوالیاف در این ماسک ها 
قابلیت فیلتراسیون را افزایش داده و مانع از 
ورود ذرات معلق و عوامل بیماری زای بسیار 
ریــز )حتی زیر ۲٫۵ میکرون( به دســتگاه 

تنفسی می شوند.
از نظر ظاهری ماســک های نانویی چندان 
تفاوتــی با ماســک های معمولــی ندارند، 
بنابرایــن در هنگام خرید بایــد به تاییدیه 
اداره کل تجهیزات پزشکی وزارت بهداشت 
)با نشــان ســیب ســبز( و واحــد ارزیابی 
محصولات ســتاد توســعه فناوری نانو )با 

نشان نانومقیاس( دقت کرد.
یک شــرکت دانش بنیان، با بومی ســازی 
فنــاوری تولید ماســک های نانویی موفق 
شــده اســت ماســک های ارتقــا یافته با 
اســتفاده از نانوالیاف ویژه کودکان، ماسک 

نانویــی صنعتی و ماســک نانویــی ویژه 
بزرگســالان تولید کنــد که بــا توجه به 
بزرگ  آلودگی هوای شــهرهای  شــرایط 
و ریزگردهای شــهرهای جنوبی و ســایر 
 استان ها به ارتقای سلامت در جامعه کمک

کند.
ماسک های تنفسی این شرکت دانش بنیان 
در دو نوع مصارف عمومی و صنعتی تولید 
می شــوند، ماسک های عمومی این شرکت 
برای مصرف روزانه و شهری درنظر گرفته 
می شــوند. این ماسک ها با استفاده از الیاف 
نانــو، در کلاس N۹۹ تولید می شــوند؛ به 
این معنا که دارای قابلیت فیلتراســیون ۹۹ 
 N۹۹ درصدی اســت. در حقیقت، ماسک
نانوالیاف ۵ لایه نانوپاک، علاوه بر داشــتن 
لایه های محافظتی اســتفاده شده در سایر 
ماســک ها، دارای یک لایه نانوالیاف است. 

ایــن لایه نقشــی حیاتی در فیلتراســیون 
ماسک ایفا می کند.

یک شــرکت دانش بنیان دیگر هم ماسک 
ســه لایــه و هم ســوپاپ دار را در ســبد 
محصولات خود دارد و نانوالیاف به کار رفته 
در این ماسک ها نیز از تولیدات شرکت های 

ایرانی است.
یکی دیگر از شــرکت های دانش بنیان نیز 
ماســک چهار لایه جراحــی نانویی تولید 
می کند که طبق آزمایشــات صورت گرفته 
در پژوهشــگاه علوم فنون هســته ای، این 
ماسک ها دارای فیلتراســیونی ۲ تا ۳ برابر 

ماسک های معمولی است.
یک شرکت نیز که در بخش تولید تجهیزات 
الکتروریسندگی تخصص دارد، ماسک های 
نانویی مختلفی را تولیــد و به بازار عرضه 
می کنــد و یک شــرکت دانش بنیــان نیز 
ماســک چهار لایه جراحی حاوی نانوالیاف 

تولید و بازار عرضه می کند.

چرا ماسک نانویی در روزهای آلوده بهتر از ماسک های معمولی است؟

تلسکوپ »هابل« نور ممنوعه یک 
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 ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
از ســری مســابقات هفته دهم رقابت های لیگ دسته 
دو کشور ، تیم های شهرداری بندرعباس و نیرو زمینی 

تهران رو در روی هم صف آرایی کردند. 
در چهار چوب مســابقات هفته دهــم رقابت های لیگ 
دســته دو کشور ، شهرداری بندرعباس خارج از خانه به 

مصاف نیرو زمینی تهران رفت. 
گفتنی اســت ، در پایان مســابقات این دو تیم علیرغم 
تلاشــی که انجام دادند نتوانســتند با پیــروزی زمین 
مســابقات را ترک کنند و با نتیجه 1 بر 1 به تســاوی 
رســیدند ، ضمن این که تک گل تیم فوتبال شهرداری 
بندر عباس را علیرضا ســلیم پور بــه تور دروازه نیروی 

زمینی تهران دوخت.

گروه ورزش
تیم آوای حدید میناب در هفته یازدهم  لیگ دسته اول 
فوتبال باشــگاه های کشــور ، بیرون از خانه به برتری 

دست یافت.
در هفته یازدهم  لیگ دســته اول جوانان باشگاه های 
کشور شاگردان مجید ذاکری در تیم آوای حدید میناب 
مهمان تیــم  نفت اهواز بود و با یــک گل به پیروزی 

رسید.
در ایــن بــازی آوای حدید میناب با تــک گل محمد 
دادخداد زاده ، نفت اهواز را در  ورزشــگاه شهدای نفت 

این شهرستان از پیش رو برداشت. 
گفتنی اســت ، آوای حدید میناب با این برد 15امتیازی 
شــد ، ضمن این که لیگ دســته اول فوتبال جوانان با 
حضور 2۶ تیم در ســه  گــروه 8 و 9 تیمی ، به صورت 

رفت و برگشت برگزار می شود. 
همچنیــن در پایان مرحله گروهی از هر گروه دو  تیم و 
جمعا  شش  تیم در یک گروه و به صورت یک دوره ای 
با هم رقابت خواهند کرد. از هر گروه یک  تیم  و جمعا 
ســه  تیم به صورت مستقیم به رقابت های فصل آینده 

مسابقات مناطق جوانان کشور  سقوط خواهند کرد.
تیم آوای میناب حدید در گروه دوم این مسابقات با تیم 
های ایران جوان بوشــهر ،  پارس جنوبی جم ، شــهید 
چمران لارســتان ، شهید وفایی شــیراز ، شاهین تابان 
بوشهر ،  استقلال خوزستان و  نفت اهواز هم گروه شد.

در گروه اول تیم های  سپیدرود رشت ،خزر بابل ، کیان 
نوین نوشــهر ، زرین پرشین شمال ، عقاب مهر تبریز ، 
شاهین گرجی محله بهشــهر ، مدرسه عالی حرفه ای 
مشــهد ، مهدیه تبریز  و شهدای نویر انزلی  و در گروه 
ســوم تیم های ،  بعثت کرمانشاه ،  ملی حفاری ایران ، 
شهرداری همدان ،  پدیده غرب کرمانشاه ، گهر دورود 
، آلومینیوم اراک ، عقاب پردیسان قم ،  اتحاد قزوین  و 

شاهین باغملک با هم  رقابت خواهند کرد.

گروه ورزش
در هفته دهم لیگ دســته دو فوتبال باشگاه های کشور 
تیم شــناور سازی قشم برد و شــهرداری بندرعباس به 

تساوی دست یافت.
به گــزارش خبرورزشــی هرمزگان،از گــروه دوم این 
مسابقات ،تیم شــناور سازی قشم با نتیجه 2 بر 1 برابر 

میزبان خود تیم آکادمی کیا به برتری رسید.
دیگر نماینــده هرمزگان تیم شــهرداری بندرعباس از 
گروه نخست این پیکارها با نتیجه 1_1 برابر تیم بالای 
جدولی نیروی زمینی تهران به تســاوی دســت یافت ، 
امــا پیش از این نیز تیم فــولاد هرمزگان از گروه دوم، 

با نتیجه 2 بر صفر  تیم بعثت کرمانشاه را مغلوب کرد.
گفتنی است ، لیگ دسته دو فوتبال باشگاه های کشور با 

حضور  28 تیم در دو گروه برگزار می شود.

ندای هرمزگان - شهناز خوش   
مســابقات لیگ فوتبال جوانان شهرستان جاسک که از یک 
ماه پیش با شرکت پنج تیم زیر نظر هیات فوتبال و همکاری 
اداره ورزش و جوانان در زمین چمن ورزشگاه شهید لشکری 
جاسک آغاز شده بود با قهرمانی تیم طوفان بونجی به پایان 

رسید.
دیدار فینــال این مســابقات بین دو تیم طوفــان بونجی و 
ایثارگران با قضاوت حســن بازرگان، مهــرداد بابیران و نوید 
باستان  برگزار که در این بازی تیم طوفان بونجی با نتیجه ۶ 
بر صفر تیم  ایثارگران را شکست  داد و قهرمان لیگ جوانان 
شهرستان جاسک شد ،  تیم ایثارگران به مقام دومی رسید و 

امید شهرداری یکبنی نیز به عنوان سومی قناعت کرد. 
در مراســم اهدا جوایز این مسابقات عبدالمجید مرادی رییس 
اداره ورزش وجوانان جاســک،  احمــد ارجمند رییس هیات 
فوتبال جاســک ، حسین روشنی مســوول کمیته انضباطی ، 
افشین احمدی مسوول کمیته داوران ، جمعی از پیشکسوتان 

حضور داشتند و جوایز تیم های برتر را اهدا کردند.  

شــایان گفتن است ، از سوی کمیته مسابقات حسین احمدی 
از تیم ایثارگران به عنوان  بهترین بازیکن و  شــایان طاهری 
از تیــم طوفان بونجی با 15 گل زده آقــای گل این دوره از 

مسابقات معرفی شدند.  
عبدالمجید مرادی رییس اداره ورزش و جوانان جاســک بیان 
داشــت :   از مسوولین استان و شهرستان در خواست دارم در 
خصوص تعویض چمن ورزشــگاه شهید لشکری همکاری و 
اقدام کنند. چمن این ورزشگاه کیفیت خود را از دست داده و 

چندین  بار در این خصوص با  متولیان ورزش اســتان مکاتبه 
کرده ایم  و تا کنون هیچ اقدامی صورت نگرفته است.

وی تصریح کرد : شهرستان جاسک به عنوان پایتخت طلایی 
مکران زمین چمن با کیفیتی ندارد و زیبنده نیست شهرستان 
مستعد جاسک زمین چمنش به این شکل بدون کیفیت باشد 

و ورزشکاران در حین برگزاری مسابقات مصدوم شوند. 
متولی ورزش جاســک بیان داشت: اهل شعار و تعارف نیستم 
اگر مسوولین ورزش استان نسبت به تعویض چمن ورزشگاه 
شهید لشکری شهر جاسک اقدامی نکنند موضوع را به تهران 

انعکاس خواهم داد. 
آیا فرزندان مســوولین استان و حتی تهران حاضر هستند در 
زمین بی کیفیت و از بین رفته مانند جاسک بازی کنند. بنده 
حرفی ندارم ما را شــرمنده جوانان نکنید حق جوانان جاسک 
بیشــتر از این است و داشتن یک چمن با کیفیت حق جوانان 

فوتبالیست جاسکی می باشد. 
وی در پایان از اســتاندار،  فرماندار و امام جمعه تقاضا کرد به 

این موضوع مهم ورود کنند.

  توپ و تور
مرادی:داشتن یک زمین چمن با کیفیت حق  فوتبالیست های جاسکی است  

اگر مسوولین ورزش استان نسبت به تعویض چمن ورزشگاه اقدامی نکنند موضوع را به تهران انعکاس خواهم داد 
تساوی نارنجی پوشان در تهران

پیروزی آوای حدید میناب در اهواز پیروزی آوای حدید میناب در اهواز 

پیروزی ارزشمند شناور سازی قشم و پیروزی ارزشمند شناور سازی قشم و 
تساوی شهرداری بندرعباستساوی شهرداری بندرعباس

     یادداشت
   

وقتی نماینده و ویترین ورزشگاه های ایران »آزادی« تا این 
اندازه به درد مبتلاســت و بخاطر خرابی و احتمالِ ریزش 
ســکوها ظرفیت را به کمتر از یک ســوم کاهش داده اند، 
خانم ها را با تهدیدِ فیفا به صورت گلچین شده به ورزشگاه 
راه می دهند. پولِ هدســتِ پیشــرفته برای داوران موجود 
نیســت و کمک داور ویدئویی برای اولین بار در مسابقات 
لیــگ )بخاطر شــهرآورد( وارد ایران می کنند. مشــخص 
است که متن )مستطیل ســبز( به حاشیه می رود و حاشیه 

)خرابی ها( جای متن را پر می کند.
اما فقط این زیرساخت ها نیستند که مخل اجرای برنامه ها 
شــده اند. عوامل، مدیران، دســت اندرکاران جملگی نقش 

مستقیمی در پدید آمدن چنین وضعیتی داشته اند.
در اداره امور این کشــور هر چه جلوتر رفتیم حلقه و دایره 
خودی ها تنگ  تر شــد و اشخاصی که در ظاهر مجیزگویی 
و تظاهر به دین داری دســت بالا را داشــتند، پست های 

بالاتری گرفتند.
مایه شرمساری و حقارت است که رئیس ورزش پهلوانی اش 
مدعی شــود: »راز پیروزی بر حریفان خدا ترســی است.« 
می گوید: »هر کسی از خدا بیشتر بترسد در نهایت او پیروز 
میدان اســت.« و گویا چون »یزدانی« خــدا نترس بود از 
»تیلور« شکســت خورد. انگار خدا فقط برای یزدانی است 
و تیلــور خدایی ندارد. اگر »دبیر« درس احکام در امور فقه 
برای بیان در حوزه علمیه را با امور فنی در فدراسیون های 
ورزشی اشــتباه نمی گرفت، باز می تواند سر پست ریاستش 
بماند. اما او باید بــا این افاضات وفاداری خودش را در هر 
مقطعی از زمان برای پایداری چی ها به اثبات برساند تا برای 
سال های آینده هم خود را در این پست بیمه کند. »مهرداد 
خدیر« در پایان مقاله ای که پاسخ مفصلی به دبیر می دهد. 
نقل قولی از کارل پوپر فیلســوف معاصر معروف می آورد: 
»اگرچه من یهودی نیســتم، اما به این نتیجه رسیده ام که 
حکمت سرشــاری در این فرمان از 10 فرمان موسی وجود 

دارد که می گوید: نام خداوند را به عبث بر زبان نیاور!«
فســاد فقط منحصر به امور مالی نیست. این هم نوعی از 
فســاد است. و اما فساد سیســتماتیکِ مالیِ عریان و عیان 
یعنی اینکه مدیران عامل این دو باشــگاه به شکل دوره ای 
با پرونده های جریمه از سوی بازیکنان خارجی روبرو شوند 
و هــر بار در فیفا بازنده و محکوم شــوند. بماند که بخاطر 
سوء استفاده های کلان داخلی، دو مدیر مطرح »رویانیان« 
و »هدایتی« حکم حبس گرفتند و روانه زندان شــدند. اگر 
مبالغ صدها پرونده های این چنینی که حاصل شاهکارهای 
مدیران دولتی طی دو دهه ی اخیر اســت را شمارش کنید، 
خواهید دید که فساد آن ها دست کمی از چای دبش ندارد.

تعجب آور نیست که اکنون رئیس فدراسیون فوتبال کسی 
باشــد که قرارداد ترکمنچــای ویلموتــس را امضاء کرد. 
مشخصاً سرمربی تیم ملی هم باید شخص تمامیت خواهی 
از بر و بچه های نازی آباد انتخاب شــود. تا به قول معروف 

جنس مان جور باشد.
پارسال دادســتانی تهران در نامه ای و در پاسخ به استعلام 
وزارت ورزش و جوانان قطاری از اتهامات مهدی تاج را به 
این وزارتخانه اعلام کرد. اما نتیجه شد ریاست مجدد وی! 
مثل مربی شــدن مجدد قلعه نوعی. برای پرونده قلعه نوعی 
نیازی نیست دادستانی اتهاماتش را فهرست کند. باید رجوع 
کرد به سخنان بازیکنان و پیشکسوتانِ صادق، راست گو و 

جوانمرد فوتبال.
فردوسی پور افشــا کننده بود، اما قلعه نوعی مدعی : »این 
آقا دارد بــه فوتبال این مملکت خیانــت می کند.« اکنون 
فردوســی پور در حاشیه اســت و قلعه نوعی در متن. مثل 
شــهرآورد 102 که چیــزی در متــن )تاکتیک های فنی( 
نداشــت تا در زمین عرضه کند، اما تا دلتان بخواهد بطری 

آب، شکایت و بیانیه علیه هم رگبار کردند.

گروه ورزش
تیم فولاد هرمزگان در دومین دیدار خود در لیگ دسته اول 
بسکتبال بانوان کشور برابر نماینده بوشهر به برتری رسید.

بــه گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،از گروه نخســت این 
مســابقات،تیم  فولاد هرمزگان در دیدار پایانی دور رفت با 
نتیجه   5۶ بر22 تیم خانه بســکتبال بوشهر را مغلوب کرد 
، ضمــن این که بانوان هرمزگانی در دیدار نخســت نیز با 

نتیجه ۶5بر54 تیم رشیدی کرمان را شکست دادند.
گفتنی است ، دور رفت این رقابت ها به میزبانی بندرعباس 

به پایان رسید.

فوتبال در ایران دیگر زنده نیستفوتبال در ایران دیگر زنده نیست

 قلعه نوعی در متن، فردوسی پور قلعه نوعی در متن، فردوسی پور
 در حاشیه! در حاشیه!
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گروه ورزش
تیم هفت سنگ بانوان استان هرمزگان بر 

بام قهرمانی ایران ایستاد.
تیم هفت سنگ استان هرمزگان بعد از سه 
روز تلاش و مســابقات پی در پی با پشت 
سر گذاشــتن تمامی رقبا و با اختلاف مقام 

اول کشور را به دست آورد.
در این دوره رقابت ها دوازده تیم از شــش 

منطقه کشور شرکت داشتند .
در ابتدا تیم ها به چهار گروه تقســیم شدند 

و  تیم هرمزگان با کهگیلویه و بویر احمد و 
ایلام در یک گروه قرار گرفت.

در بازی اول هرمــزگان تیم  کهگیلویه و 
بویراحمد را با امتیاز 84 بر 4۷ شکست داد.

در بازی دوم  بانوان هرمزگان موفق شدند 
تیــم  ایلام را  با امتیــاز 25 بر 15 از پیش 
رو بــردارد و به عنوان تیم صدرنشــین به 
مرحلــه بعدی صعود کــرد . در مرحله دوم 
هرمزگان با بانوان زنجان بازی کرد و این 
تیم را 81 بر 41 شکست داد. در هرمزگان 

در بازی نیمه نهایی تیم خراسان رضوی را 
 با نتیجه ۶9 بر 4۷ شکست داد و فینالیست

شد.
گفتنی اســت ، در بــازی  فینــال بانوان 
هرمزگانی بــا نتیجه ۷2 بر 42 مازندران را 
از پیش رو برداشت به مقام قهرمانی رسید 
و  ســهمیه لیگ برتر کشور را کسب کرد 
ضمن این که در پایان مسابقات نیز عنوان 
تکنیکــی ترین ، فنی تریــن و همچنین با 

اخلاق ترین تیم شناخته شد.

تیم هفت سنگ هرمزگان بدون باخت بر قله قهرمانی تکیه زد

بانوان هرمزگانی به عنوان تکنیکی ترین ، فنی ترین و با اخلاق ترین تیم شناخته شدند

پیروزی فولاد هرمزگان برابر خانه 
بسکتبال بوشهر

گروه ورزش
تیم فوتسال کارکنان شهرداری بندرعباس 
در بازی برگشــت انتخابی فوتسال کلان 
شهر های کشــور به دومین پیروزی خود 

دست یافت.
تیم فوتسال کارکنان شهرداری کلان شهر 
بندرعباس در بازی  برگشــت مســابقات 
در  کارکنــان کلان شــهرهای کشــور  
بندرعباس به مصاف شهرداری طبس رفت 

و این تیم را مثل بازی رفت شکست داد.
در ایــن بازی که با نتیحه 8 بر 2 به ســود 
شــهرداری بندرعباس به پایان رسید برای 
شهرداری بندرعباس  علی میرزایی 3 گل ، 
محمدرضا مظفری 2گل ، مصطفی زاهدی 
2 گل و محمدرضا گهوری یک گل موفق 

به ثمر رساندند.
شــهرداری بندر عباس با ایــن پیروزی به 
مرحله نهایی مســابقات فوتسال کارکنان 

شهرداری کلان شهرها راه پیدا کرد.
گفتنی اســت ، محمدرضا سعیدی و محمد 

حسین نژاد به ترتیب سرپرستی و مربیگری 
این تیــم را بر عهده داشــتند ، ضمن این 
علی  ســیاهوئی،  عسکری  عبدالوهاب  که 
میرزایــی قلعه قاضــی ، مصطفی کهوری 
دانیال  درخانه،  زاهــدی  تازیانی، مصطفی 
خورگو،  مظفــری  محمدرضا  پیشــدادنیا، 
مصطفی ســالم زاده ، حامد کهزادی، وحید 
احمدی طیفکانی و هومان شاهی بازیکنان 
تیم را تشــکیل می دادند و اکبر محمودی 
پزشــکیار  و عباس پور احمــدی نماینده 
ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی همراه 

تیم بودند.

راهیابی کارکنان شهرداری بندرعباس به مرحله نهایی

?....... مهدی میرابی

روزنامه نگار

گروه ورزش
تیم فولاد هرمزگان در هفته دهم لیگ برتر 
باشگاه  های کشــور مغلوب مس  بسکتبال 

کرمان شد.

به گزارش خبرورزشــی هرمــزگان ،نماینده 
استان با نتیجه ۷5بر۷2برابر میزبان خود تیم 
مس کرمان شکســت خورد. شاگردان رضا 
هنگام پور در تیم فولاد هرمزگان با کســب  

10 امتیاز در قعر جدول 12تیمی قرار دارند.
بلند قامتــان هرمزگانی در هفته یازدهم این 
پیکارها در سالن فجر بندرعباس از تیم کاله 

میزبانی می کنند.

تیم بسکتبال فولاد هرمزگان دهمین شکست خود را در لیگ برتر بسکتبال کشور تجربه کرد

گروه ورزش
تیــم  پالایش نفــت بندرعبــاس در هفته 
شــانزدهم لیگ برتر فوتســال باشگاه های 
کشور از تیم صدرنشین گیتی پسند اصفهان 

میزبانی کرد.
تیم پالایــش نفــت بندرعبــاس در هفته 
شــانزدهم لیگ برتر فوتســال باشگاه های 
کشور در ســالن فجر بندرعباس مقابل تیم  
گیتی پسند اصفهان صف آرایی کرد ، ضمن 
این که تیــم  پالایش نفت بندرعباس برای 
تثبیت رکــورد امتیاز گرفتن در  خانه در این 
بازی هم به دنبال اولین شکست تیم مدعی 

گیتی پسند اصفهان بود.

بازی با هیجان و شــور و نشــاط هوادارانی 
که ســنگ تمام گذاشــته و به ســالن فجر 
بندرعباس آمده بودند شــروع شد. در دقیقه 
یک بــازی و در اولین فرصــت گلزنی تیم 
گیتی پسند توســط علیرضا عسکری به گل 

رسید.
زردپوشــان هرمزگانی پــس از دریافت این 
گل حملات خود را بیشــتر کردند و چندین 
موقعیت گلزنی خلق کردند اما سنگ سفیدی 
دروازبان سفید پوشــان اصفهانی مانع از باز 

شدن دروازه تیمش شد.
در دو دقیقــه پایانی پالایش نفت بندرعباس 
پس از حملات پی در پی صاحب یک ضربه 

پنالتی شــد اما امیر رضا خــون جهان این 
فرصت گلزنی را از دست تا تا بازی در پایان 
نیمه اول 1 بر صفر به  ســود گیتی پســند 

اصفهان به پایان برسد. 
در نیمــه دوم پالایش نفــت بندرعباس به 
مراتب بهتر از گیتی پسند اصفهان بازی کرد 
اما روی یک ضد حمله گل دوم اصفهان رقم 
خورد و محمد حســین درخشانی برای گیتی 

پسند گلزنی کرد.
در ادامه فرصت هــا ی گلزنی تیم پالایش 
نفــت بندرعباس یکی پس از دیگری از بین 
رفــت و در روزی که می توانســت حداقل 
یک امتیاز بگیرد بازی را با نتیجه 2 بر صفر 
واگذار کرد و اولین باخــت خانگی پالایش 
نفت بندرعباس در هفته شانزدهم رقم خورد.

در این دیدار  برای شاگردان هادی بزوال در 
تیم پالایش نفت بندرعباس ، سپهر محمدی 
، حســن دهقانی، امیررضا خونجهان، محمد 
حســین بازیــار، امیرحســین دهقانی، علی 
جــوذری، امیــن مــراد احمدی، حســین 
رحیمی، ســروش احمدنیا، ســینا بخشــی،  
 عبدالرحمان ســارانی و  علی رستمی بازی

کردند.

اولین شکست خانگی پالایش نفت رقم خورد

گروه ورزش
مســعود جداوی مدیرعامل باشگاه پالایش 
نفت بندرعباس در پایان بــازی برابر گیتی 
پسند گفت: متاسفانه داوران با اشتباهات خود 
مسیر امتیازگیری خانگی ما را به نفع حریف 

تغییر دادند و روند تیمی ما را مختل کردند.
به گزارش روابــط عمومی و امور بین الملل 

باشــگاه فرهنگــی ورزشــی پالایش نفت 
بندرعبــاس ، وی افزود : اشــتباهات متعدد 
در بازی برابر گیتی پســند نشــان از ضعف 
داوری در ایــن دیدار مهم بود، خصوصا این 
که مهمترین اشــتباه داوران احتیاج به چشم 

مسلح هم نداشت.
مهندس جداوی گفــت: مردود اعلام کردن 
گل پنالتــی امیر خون جهان باعث شــد تا 
مســیر این مســابقه تغییــر و نتیجه برای 
گیتی پســند رقم بخــورد در صورتی که با 
اســتقرار داور برروی خط کناری به راحتی 

می شد رد شدن توپ از خط را تشخیص داد.
مدیرعامل باشــگاه پالایش نفت بندرعباس 
اعلام کرد: طی نامه ای رسمی شکایت خود 
را به فدراســیون فوتبال اعلام خواهیم کرد 
تا حق هواداران و تیم پالایش اعاده شــود. 
تحمل این وضعیت بســیار ســخت است و 
واقعــا نگران قضاوت بازی های بعد تیم خود 

هستیم.
وی در پایان گفت: از مســئولان فدراسیون 
تقاضا داریم فیلم این مسابقه را با دقت ببینید 

و از چنین اتفاقاتی در ادامه جلوگیری کنند.

از داوران دیدار با گیتی پسند شکایت خواهیم کرد

تشخیص رد شدن توپ، چشم مسلح نیاز نداشت


